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دراین روزنامه صبح ایران نیز  اسلامی   ایران  جمهوریت  حزب  موسس  هیات  عضو 
مراسم با تاکید بر اینکه نظام حزبی به هیچ وجه به نظام ولایی مغایرت 
ندارد،گفت: احزاب می توانند مردم را متحد کنند در حالی که فقدان 
احزاب ممکن است منجر به عوام گرایی شود.  حجت الاسلام رسول 
منتجب نیا « عصر پنجشنبه در نخستین کنگره حزب جمهوریت 
ایران اسلامی با بیان این که مسأله تحزب امروز به عنوان مترقی ترین 
نتیجه  این  به  جهان  عقلای  افزود:  است  مطرح  جهان  در  نظام 
رسیده اند که تحزب از بهترین روش ها برای اداره کشورهاست. نظام 

حزبی به هیچ وجه با نظام ولایی و احکام دینی مغایرت ندارد و بلکه 

 نایب رئیس شورایعالی اصلاح طلبان با تاکید بر این که به دنبال 
کاندیدا  که  جایی  در  گفت:  رفت  نخواهیم  اجاره ای  کاندیدای 
نداریم فردی را معرفی نمی کنیم.حجت الاسلام والمسلمین سید 
اندیشی  هم  نشست  در   پنجشنبه  روز  لاری  موسوی  عبدالواحد 
شورای عالی جبهه اصلاح طلبان با رابطان استانی اظهار کرد: همه 
ما در چند سال گذشته به دنبال وحدت و انسجام میان اصلاح طلبان 
بودیم . از ۱۳۹۲ تاکنون در انسجام به یک مدل واحد رسیدیم؛ اینکه 
اصلاح طلبان بتوانند در موارد خاص منسجم برخورد کنند، حداکثر 
توانمندی هایشان را در اختیار هم بگذارند و واقع بینانه حرکت کنند از

حجت الاسلام رسول منتجب نیا :

تحزب با نظام ولایی مغایرت ندارد
حجت الاسلام موسوی لاری:

 به دنبال کاندیدای اجاره ای نخواهیم رفت

7 2

در نظر دارد با استناد به ماده 4 آئین نامه مالی شهرداریها و مجوز شماره 5/769/ص مورخ 1398/06/10شورای اسلامی شهر اندیشه عملیات مشروحه ذیل را از طریق 
برگزاری مناقصه عمومی به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذار نماید . لذا متقاضیان می توانند جهت كسب اطلاع بیشتر و شركت در مناقصه به آدرس مندرج در بند 2 این 

آگهی مراجعه نمایند.

1- سپرده شركت در مناقصه: در راستای اجرای بند 2 ماده 5 آئین نامه مالی شهرداریها سپرده شركت در مناقصه فوق می بایست بصورت ضمانتنامه بانكی به نفع سازمان سیما 
، منظر و  فضای سبز شهری اندیشه، اسناد خزانه و یا واریز نقدی به حسابجاری سیبا به شماره 0۱074447۱۳00۲ نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )كد2417( تهیه 
و برابر دستور العمل مندرج در كاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم بذكر است نفرات اول ، دوم و سوم مناقصه هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده 

آنان به ترتیب به نفع سازمان ضبط خواهد شد.
۲- مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی لغایت پایان وقت اداری)ساعت14:30( روزدوشنبه    مورخ ۱۳۹8/8/۲7  و محل 
دریافت آن به نشانی شهرستان شهریار، شهر اندیشه، فاز 5 ، بلوار خلیج فارس-بلوار شهدای مدافع حرم ، خیابان شهید تهرانی مقدم  ، ساختمان شماره 2 شهرداری اندیشه ، 

طبقه اول ، سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری اندیشه می باشد.
۳- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: متقاضیان می بایست پاكات پیشنهاد قیمت خود را كه برابر شرایط مندرج در كاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداكثر تا پایان وقت 
اداری )ساعت14:30(  روزسه شنبه مورخ ۱۳۹8/8/۲8به آدرس دبیرخانه سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  اندیشه به آدرس مندرج در بند 2 تحویل نموده و رسید 

دریافت نمایند.
4- مدارك لازم جهت دریافت اسناد مناقصه: متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست درخواست كتبی خود را بعلاوه یك فقره فیش واریزی به حسابجاری سیبا 
به شماره 0۱0744458700۱ نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )كد2417( بمبلغ 1.000.000 ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به دبیرخانه سازمان 

تسلیم نمایند. 
5- هزینه درج آگهی در روزنامه بر عهده برندگان مناقصه می باشد.

6- سازمان سیما ، منظر و  فضای سبز شهری اندیشه در رد یا قبول یك یا تمام پیشنهادات بدون ذكر دلیل مختار می باشد.
7- تاریخ بازگشائی پاكات مناقصه ۱۳۹8/8/۲۹ می باشد.

8- دارا بودن رتبه مرتبط و دارای ظرفیت آزاد كار الزامی است.
9- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه ذكر شده است.

سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  انديشه 
آگهي تجدید مناقصه عمومي )نوبت اول(

ارشاد تنها- سرپرست سازمان سیما منظر  و فضاي سبز شهری اندیشه
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سرلشکر سلامی: 

دشمن را با کوچک ترین تجاوز 
ضربه فنی می کنیم 

رئیس قوه قضائیه در جلسه شورای اداری آذربایجان شرقی:

بسترهای فسادزا در خصوصی سازی باید رفع شود

چند درصد بیکاران کشور جوان هستند؟

در دام سیاه نمایی علیه دولت نیفتید

هشدار»عارف«
به اصلاح طلبان
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2

2
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حشمت الله فلاحت پیشه: 

خروج از NPT در دستور کار ایران نیست

 گفت وگوتنها راه
 تغییررویه است

غلامحسین کرباسچی:

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: عقب ماندگی های توسعه ای  منطقه جمکران 
باید بابرنامه ریزی ونگاه ویژه مسئولان شهری و استانی  برطرف شود. حسن بختیاری اظهار 
کرد: منطقه جمکران جز مناطقی است که در گذشته روستا بوده و یک ساختار روستایی در 
آن منطقه حاکم بوده و زیرساخت های شهری در آن منطقه بعد از الحاق محدوده جمکران به 
شهر قم به تدریج وارد آن بخش شده است. نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان 
کرد: قطعاً شاهد عقب ماندگی های توسعه ای به صورت پراکنده در منطقه جمکران هستیم 
که زمینه این عقب ماندگی ها در گذشته بوده است بخشی از محدوده جمکران که در گذشته 
روستا بود بر اساس مصوبه شورای عالی شهرسازی به شهر قم ملحق شد اما بخشی از آن 
کماکان در محدوده باقی ماند. بختیاری افزود: عمدتاً مشکلات و کمبودهای مطرح شده در 
خصوص زیرساخت های شهری از جمله آب و برق و گاز مربوط به آن بخشی از منطقه جمکران

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم :

عقب ماندگی های  توسعه ای جمکران باید برطرف شود
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مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تاکید بر اینکه خیابان های شهر قم 
باید تبدیل به باغ راه سبز شوند، گفت: تلاش داریم درختکاری اصولی در معابر صورت گرفته 
و آبیاری تحت فشار هم انجام شود تا خیابان های قم به راه روهای سبز سایه دار شوند. پیام 
جوادیان با تاکید بر اینکه خیابان های شهر قم باید تبدیل به باغ راه سبز شوند، اظهار کرد: 
تلاش داریم درختکاری اصولی در معابر صورت گرفته و آبیاری تحت فشار هم انجام شود تا 
خیابان های قم به راه روهای سبز سایه دار شوند. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم با بیان اینکه این پروژه از سال ۹5 آغاز شده است، خاطرنشان کرد: در سال ۹5 
بالغ بر ۱4۹ هزار متر در سطح شهر رفیوژ سبز ایجاد شد؛ در سال ۹۶ بالغ بر 8۹ هزار متر و 
در سال ۹7 نیز ۹0 هزار متر باغچه سازی صورت گرفت و مجموعه ۳۲8 هزار متر باغچه سازی 

انجام شد. جوادیان با تاکید بر اینکه در این پروژه تاکید بر کاشت گونه های سازگار با اقلیم قم 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

خیابان های قم باید تبدیل به باغ راه سبز شوند
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رجزخوانی اصلاح طلبان مشکلی را حل نمی کند

رئیس شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با تاکید بر اینکه دولت اقدامات ارزشمندی در مسائل زیربنایی داشته که 
البته خوب به مردم اطلاع رسانی نشده است گفت: اصلاح طلبان در دام سیاه نمایی علیه دولت نیفتند. محمدرضا عارف 

روز پنجشنبه در نشست شورای عالی جبهه اصلاح طلبان با رابطان استانی به انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی 

 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه 
ملت ایران مرد عبور از گردنه های سخت هستند، گفت: 
را  دشمنی  هر  ایران  اسلامی  جمهوری  مسلح  نیروهای 
شکست داده و با کوچک ترین تجاوز ضربه فنی   کرده و 

درهم  می شکنند. سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی 
شهرستان  جاروی  روستای  مردم  با  دیدار  حاشیه  در 
اشتهارد که صبح روزپنجشنبه  در این شهرستان برگزار 

شد با تبریک حلول ماه با ابراز اینکه "از استاندار، فرمانده

تاریخ چاپ نوبت اول :
۱۳۹8/8/۱۱

تاریخ درج نوبت دوم :
۱۳۹8/8/۱8

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

اصلاح طلبان باید در پروژه های انتخابات متمرکز شوند
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اخبار

به نام سینما، به کام سیاست!
كه  ریختگی  بهم  و  نابسامانی  كاستی ها،   از  بخشی 
و  محیط  محصول   می خورد   رقم  ایران   سینمای  برای 
و  از معضلات  اما بخش عظیمی  بیرونی  است،  عوامل 
یا بحران هایی كه هرازگاه گریبانگیر سینما و سینماگران 

مصلحت اندیش اند.  و  عافیت طلب  ما  از  گروهی  ماست.    خود  محصول   می شود 
گروهی منافع شخصی را  بر مصالح صنفی مقدم  می دانند. گروهی شم سیاسی و قوه 
تحلیل رویدادها  را ندارند، جامع نگر نیستند، واقعیت های اجتماعی و سیاسی را لحاظ 
نمی كنند،  به هنگام و به موقع عمل نمی كنند. به طور مثال در جلسات گفتگو با وزیری  
حرف از معشیت می زنند و در نشستی دیگر با موضوع وضعیت رفاهی، دغدغه های 
پیاپی،  و  متظاهرانه  تشویق های  حضوری،  لایک های  می كنند.  طرح  را  فرهنگی 
رودربایستی  روزگارمان را  تباه كرده. نه نقد می كنیم و نه نقدپذیریم.  این یعنی سكته 
تاریخی، یعنی ركود؛ سینماگران با تجربه چندساله در كار صنفی و فعالیت در تشكل های 

مردم نهاد، همچنان در بزنگاه های  حیاتی  آسیب پذیر نشان می دهند. 
موضوع بیمه هنرمندان و عدم مسوولیت پذیری صندوق اعتباری یكی از دغدغه های 
این روزهای سینماگران است. سكوت و بی توجهی مسوولین بالادستی و پاسخ های 
نامربوط صندوق، انگیزه تمامی صنوف را برای اعتراض دوچندان ساخت. پس از رایزنی، 
چند تشكل فعال و موثر تصمیم می گیرند تا بیانیه ای منتشر كنند. بیانیه منشر می شود.

خطاب قرار دادن وزیر  و نه رییس سازمان سینمایی، دلایل خاص خود را دارد. لابد با 
این توجیه كه وقتی او ما را نمی بیند چه اصراری است كه به وی توجه كنیم، اما ذاتا او 
رییس مدیریت كردن چنین وقایع و بحران هایی است، اما نشانه ها حكایت از آن  داشت 
كه  مدیران ارشد سازمان  میل و رغبتی برای حل مشكل بیمه ندارند.  معمولا اموری ازین 
دست با رایزنی مدیران و جلسات سنتی رتق و فتق می شود و نه با شیوه ها و ساز و كار 

مدنی و نشر رسانه ای مطالبات از سوی تشكل های مردم نهاد!
در كمال بهت و حیرت  رسانه های  وابسته به یک جناح سیاسی تیتر اصلی اخبار 
فرهنگی را به این بیانیه و اعتراض اختصاص دادند. خبرگزاری ها، سایت ها و بخش های 
خبری سیما و رادیو هم  با جدیت در انعكاس حاشیه های این اعتراض صنفی بسیار فعال 
نشان دادند. یک موضوع درون صنفی كه تا پیش از این هیچ گونه جذابیتی برای اینان 
نداشت در كمتر از 24 ساعت تبدیل به موضوعی مهم و حیاتی می شود. نشریاتی كه تا 
پیش از این صنوف سینمایی را بابت نامه نگاری با روسای قوا مورد مواخذه و گاه تمسخر 
قرار داده بودند حالا  پشتیبان جدی و صدای رسای آنها شده بودند. به راستی چرا؟ 
گروهی كه با در اختیار داشتن 800میلیارد دلار درآمد نفتی  8سال فرصت رسیدگی 
به مسایل معشیتی و رفاهی هنرمندان را داشتند اما قدمی برنداشتند،  چگونه در مقام 

دلسوزی به میدان آمده اند؟
یک اقدام كوچک صنفی  تبدیل به جنجال شد. وزارتخانه تحت فشار قرار گرفت. اكثر 
هنرمندان از گفتگو با رسانه ها امتناع كرده اما تلاش بی وقفه برای فضاسازی رسانه ای 

همچنان ادامه داشت.
صدور پروانه نمایش فیلم »خانه پدری« و رفع توقیف آن، به شكل غیرمنتظره ای با 
واكنش تند گروهی از منتقدان مواجه شد. حالا مخالفین دولت صاحب دو امكان و 
فرصت گرانبها برای حمله به وزارت ارشاد بودند. هر دو تیتر در كنار هم قرار گرفت. تیر 
خلاص اما در برنامه »هفت« شلیک شد. دو كارشناس گمنام فرهنگی در برنامه حاضر 
شده و با  لحنی حق به جانب هست و نیست سینمای ملی را به چالش كشیدند. از 
اكران فیلم های كمدی و مفرح و سرگرم كننده آغاز كرده  و دامنه نقد تخریبی را به صدور 
پروانه نمایش »خانه پدری« كشانده و بعد با ادبیاتی تحقیرآمیز به وزیر و رییس سازمان 
اعلام كردند كه اگر جربزه كار دارید مشكل بیمه هنرمندان را حل كنید، پروانه نمایش 
»خانه پدری« به شما چه مربوط؟ در میانه برنامه مجری فیلمساز، از قرص زیر زبان هنگام 
تماشای فیلم گفت و نسخه همه چیز را پیچاند. سه كارشناس حاضر با هم دستی و 
هم داستانی عمارت بهارستان را بر سر صالحی و انتظامی خراب كردند. مهم ترین بهانه 
آنها جدای از ترویج ابتذال و خشونت، متهم كردن دولت به نمایشی دموكراتیک برای 

جلب آرا در انتخابات بود. 
تصویری كه از  وضعیت فیلم های اكران ارائه شد جعل بود. آن میزان از ابتذال و لودگی 
كذب بود، هدف زدن وزارتخانه به هر قیمت بود. هدف بی اعتبار كردن استراتژیست های 
فرهنگی و دستگاه متولی فرهنگ بود. برنامه »هفت« نمایشی بود بر اساس سناریویی 
از پیش نگاشته شده با اهداف و رویكردی سیاسی. برنامه نه بار اطلاع رسانی داشت و 
نه آموزشی و سرگرم كننده. انكار دستاوردهای درخشان سینمای بومی، انكار كیفی و 
ارزشی آثار سینمایی و انكار توانمندی مجموعه مدیریتی در سه بخش متوالی  دستور 
كاری بود كه آشكارا اجرا گردید. بیمه هنرمندان یک بهانه بود. دفاع از صنوف سینمایی 
یک پز متظاهرانه بود. این سرفصل ها با تضعیف و تحقیر نهاد رسمی امكان پذیر می شد. 
سینماگران و تشكل های صنفی باید به یاد داشته باشند اگر قرار است انتظامی و یا وزیر 
از منافع هنرمندان و آثار سینمایی پاسداری و حراست كنند باید از حمایت حداكثری 
اهالی فرهنگ برخوردار باشند. باید از مشروعیت و محبوبیت برخوردار باشد. موضوع 
صندوق اعتباری و بیمه با همه اهمیتی كه دارد، موضوعی درون صنفی است و باید در 
گفت وگو با بالاترین مقام اجرایی این حوزه به سرانجام برسد. اقدام سینماگران در انتشار 
بیانیه به موقع و مسوولانه بود. راه  بهره برداری سیاسی و گروهی از آن را هوشمندانه 
سد كنیم. چیزی مهم تر از نتیجه نیست. گاهی با سكوت به نتیجه می رسیم. حالا وقت 

هیاهو نیست.

ما علوم انسانی بودیم، 
غیرانتفاعی هم نبودیم!

دقیقش یادم نیست اما فكر كنم نظام قدیم آموزش و 
پرورش با ما - متولدین سال 1358- به پایان رسید.

وارد  راهنمایی كه  آموزان سوم  بود. دانش  آن سال ها دوره دبیرستان، چهار ساله 
مقطع بالاتر- دبیرستان- می شدند از بین-اگر اشتباه نكنم- پنج رشته ادبیات و علوم 
انسانی،علوم تجربی ، كشاورزی ،بهداشت و فنی-حرفه ای یكی را انتخاب و دوره چهار 

ساله دبیرستان در آن رشته به تحصیل خود ادامه می دادند.
البته ماجرا این گونه بود كه دانش آموزان درس خوان و زرنگِ فارغ التحصیل سوم 
راهنمایی مجاز به انتخاب تمام رشته های ذكر شده در مقطع دبیرستان بودند اما ضعیف 
ترها بنا به نمره های كسب شده و معدل، مجاز به انتخاب رشته های كمتری می شدند.

مثلا رشته علوم انسانی را معمولا همه مجاز می شدند و طبعا این رشته درسی، شلوغ 
ترین رشته بود.

در دبیرستانی كه من وارد آن شدم تعداد دانش آموزانی كه مجاز به تحصیل در رشته 
علوم تجربی بودند به 15 نفر نمی رسید اما بر خلاف آن سه كلاس حدودا 40 نفره علوم 

انسانی تشكیل شد!
یعنی 15 نفر در مقابل 120 نفر،خب تفاوت خیلی بود. من اما كه مجاز به انتخاب 
تمام رشته ها بودم و به ادبیات علاقه ویژه ای داشتم مانده بودم در كلاس های شلوغ و 
پر سروصدای علوم انسانی حضور یابم یا در میان  جمع خلوت و خوب بچه زرنگ های 

علوم تجربی باشم.
در آن شرایط انتخاب سختی بود با این حال و با این كه خانواده ام به دلیل همان 
شرایطی كه عرض كردم تمایل داشتند در رشته تجربی درس بخوانم اما وقتی دیدند به 

این رشته علاقه ای ندارم با تحصیلم در ادبیات و علوم انسانی موافقت كردند.
در خاطرم هست كه از جمع بی شمار بروبچه های سوم راهنمایی تنها دو نفر بودیم كه 
مجاز به انتخاب رشته تجربی شدیم اما وارد علوم انسانی شدیم، به بیانی دیگر تنها دو 
نفرمان با انتخاب  و اختیار خودمان در این رشته وارد شدیم و بقیه تقریبا راه دیگری جز 

این رشته نداشتند چون اصلا مجاز به انتخاب رشته های دیگر نبودند.
بگذریم خواستم عرض كنم اگر كسی بخواهد درس بخواند و خانواده اش هم به او 
اطمینان داشته باشند می تواند در هر اوضاع و احوالی و شرایطی كار خودش را انجام 
دهد. من و دوستم در میان بچه شرها و پرسروصداها بودیم. آنها كار خودشان را می كردند 
بنده خداها كاری هم به كار كسی نداشتند و ما هم كار خودمان؛خدا را شكر ما دوتا كه از 

لحاظ درسی عاقبت به خیر شدیم!

امام جمعه موقت تهران:

مردم عراق و لبنان مراقب توطئه های 
دشمنان باشند 

امام جمعه موقت تهران گفت: مردم عراق و لبنان قدر امنیت كشورشان را بدانند و 
مراقب توطئه دشمن برای ایجاد فتنه و اختلاف بین اقوام و گروه های مختلف در این 
دو كشور باشند.  آیت الله محمد علی موحدی كرمانی در خطبه های  نماز عبادی- 
سیاسی جمعه این هفته تهران  با اشاره به صحبت های رهبر انقلاب خطاب به مردم 
لبنان و عراق گفت: عراقی ها و لبنانی ها قدر امنیت را بدانند و مراقب توطئه دشمن برای 
ایجاد فتنه و اختلاف بین اقوام و گروه های مختلف باشند. وی افزود: مردم عراق به خاطر 
توزیع بد ثروت از فقر رنج می برند و بودجه كشور بین گروه ها و فراكسیون ها توزیع می 
شود و مردم از بودجه بهره ای ندارند. امام جمعه موقت تهران، گسترش عدالت و حل 
مشكلات معیشتی را خواست مردم عراق عنوان كرد و افزود: مرجعیت گرانقدر عراق، 
دولت را موظف به اصلاحات و مسئول رسیدگی به اعتراضات كرد. وی درعین حال به 
سوءاستفاده دشمنان از اعتراضات مردم اشاره كرد و افزود: دشمنان عراق هم بیكار 
نمانده اند و در بعضی شهرها به خصوص در بصره و عماره به خشونت روی آوردند و مردم 

مظلوم و بی گناه را هدف قرار دادند و عده زیادی را كشته و برخی را زخمی كردند.
امام جمعه موقت تهران با اشاره به ناامنی در منطقه و در كشورهای همسایه ایران 
گفت: در اطراف ما نا امنی غوغا می كند اما ایران امن است، دلیل امنیت وجود پربركت 
ولی امر مسلمین، رهبر عزیز و گرانقدر است. هر توطئه ای كه دشمن ایجاد كرد رهبر 

بیدار انقلاب آنرا مدیریت كرد.

عبدالرضا منجزی*

غلامحسین کرباسچی:

 گفت وگو تنها راه تغییر رویه است
 دبیركل حزب كارگزاران سازندگی گفت: ما كی با فشارهای سیاسی توانستیم تغییر 
رویه ای در شورای نگهبان یا قوه قضاییه ایجاد كنیم؟ اگر امكان تغییر رویه ای باشد فقط از 
راه گفت و گو و طرح مسائل و خطراتی كه برای آینده كشور متصور است، ممكن می شود. 
غلامحسین كرباسچی پنجشنبه در حاشیه نخستین كنگره حزب جمهوریت در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینكه حزب كارگزاران در قالب شورای عالی اصلاح 
طلبان فعالیت می كند یا حزب كارگزاران در انتخابات شركت می كند؟ گفت: حزب ما در 
شورای عالی عضویت دارد اما منتقد آن است. ما فكر می كنیم كه هم در روش ها و هم 

در نحوه انتخاب ها و گزینش ها و هم در نحوه برخوردهای سیاسی انتقاداتی وجود دارد.
دبیركل حزب كارگزاران خاطرنشان كرد: آقایان باید یكبار بنشینند و بگویند اگر راهبرد 
شورای عالی برای انتخابات 92 و 94 بوده است و نیز در انتخابات 96 موجب پیروزی 
شده است، آیا این پیروزی مشكل مردم را حل و بهتر برطرف كرده است؟ وی افزود: 
نقدهای وارده به كارنامه خودمان را باید صریحا برای مردم مطرح كنیم تا مردم صداقت 
ما را ببینند و آن وقت آنجایی كه نتوانسته ایم كاری كنیم، درک خواهند كرد. این كار برای 
مردم پذیرفتنی تر است تا اینكه مدام رجزخوانی كنیم و بگوییم این انتخابات را برده یا آن 

انتخابات را برده ایم.
اصلاح طلبان باید از مردم عذرخواهی کنند

كرباسچی گفت: خیلی از پیروزی های ما نتیجه عملكرد بد رقبای ما بوده است نه اینكه 
ما خیلی خوب عمل كرده باشیم. ما خیلی جاها نقش داشتیم و اصلاح طلبان باید این 
موضوع را صریحا اعلام و با مردم در میان بگذارند. حتی همانطور كه رئیس اصلاحات 
مطرح كرد باید از مردم عذرخواهی كنیم و درست ارزیابی كنیم تا مشكلاتمان برطرف 
شود. وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: رو دررویی غیر سیاسی مدنظر 
هیچ كدام از جناح های سیاسی داخل كشور نیست اما مشروط كردن از نظر سیاسی 
خوب است كه چنین حرف هایی گفته شود. عده ای فكر می كنند این كار كمک می كند 
كه  نظراتی را كه درباره تایید صلاحیت ها دارند عملی شود اما تجربه نشان داده كه حداقل 
در رویارویی با جناح هایی كه این افراد احیانا با آنها رودر رویی دارند بعید است مشكلی را 
حل كند. وی افزود: ما كی با فشارهای سیاسی توانستیم تغییر رویه ای در شورای نگهبان 
یا قوه قضاییه ایجاد كنیم؟ اگر امكان تغییر رویه ای باشد فقط از راه گفت و گو و طرح 

مسائل و خطراتی كه برای آینده كشور متصور است، ممكن می شود.
كرباسچی تاكید كرد: گمان نمی كنم كه از راه مقابله به نتیجه برسیم. ما یا در انتخابات 
شركت می كنیم یا نمی كنیم. اینكه بگوییم اگر ما را رد صلاحیت كنید مشاركت نمی كنیم 
بارها تجربه شده و راه به جایی نبرده است. ما نیز دلمان می خواهد مشاركت بالا باشد و رد 
صلاحیتی نباشد چرا كه به لحاظ سیاسی این موضوعات مطلوب نیست و باید از راه گفت 
و گو چنین مسائلی را رفع كنیم. دبیركل حزب كارگزاران سازندگی در مورد طرح رسا نیز 
گفت: این طرح كلیت خوبی دارد اما به نظر من قابل اجرا نیست و اشكالات قانونی دارد و 

نمی تواند موفق باشد چرا كه تبلیغ زودهنگام است و باعث برخورد می شود.
  

علی مطهری: 

مشارکت بالای مردم در انتخابات مشکلات 
کشور را حل می کند

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: مشاركت بالای مردم در انتخابات، 
آثار داخلی و خارجی زیادی دارد و در حل مشكلات كشور به ویژه مشكلات اقتصادی 

بسیار موثر است. 
»علی مطهری« عصر پنجشنبه در نخستین كنگره حزب جمهوریت ایران اسلامی 
گفت: یكی از كاستی های ما كم توجهی به تحزب است كه جلوگیری از ورود فرصت طلبان 

به حكومت و تسهیل حضور مردم در انتخابات از مزایای آن است. 
عضو فراكسیون امید مجلس، تعصب حزبی و از بین رفتن استقلال فكری اعضا را از آفت 

های تحزب عنوان كرد و گفت: اعضای احزاب باید مراقب این آفت باشند. 
مطهری ادامه داد: جمهوریت نظام با اسلامیت آن در تناقض نیست چرا كه مردم ما 
ایدئولوژی اسلام با حق حاكمیت مردمی كه 98 درصد  التزام به  مسلمان هستند و 
مسلمان هستند، تناقضی ندارد. در قانون اساسی ما، توجه خوبی به مسأله جمهوریت و 
دموكراسی شده است. البته باید قبول كنیم كه دموكراسی جمهوری اسلامی، دموكراسی 
مطلق مثل غرب نیست. ما مقید به احكام اسلام هستیم. وی، مجلس را مظهر جمهوریت 
در قانون اساسی عنوان كرد و افزود: مجلس یكی از اركان دموكراسی است و در قانون 
اساسی ما قدرت خوبی دارد ولی در عمل، این طور نیست. این نماینده مجلس درباره 
مسائلی كه موجب محدود شدن بعد جمهوریت نظام اسلامی شده نیز گفت: تاسیس 
برخی شوراهایی كه در قانون اساسی وجود ندارد مثل شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و شورای عالی فضای مجازی از مصادیق آن است. این شوراها به جای مجلس و مردم 
قانونگذاری می كنند. اینها به هر حال مسائلی است كه به تدریج ایجاد شده و این شوراها 
كارهایی می كنند كه در واقع وظایف مجلس یا قوه قضائیه را تحت الشعاع قرار می دهند. 
وی ادامه داد: مثل شورای عالی امنیت ملی كه درباره موضوعی تصمیم می گیرد كه باید 
قوه قضائیه درباره آن تصمیم گیری كند. اینها آفت هایی است كه ما دچارش هستیم. یا 
مثلا ورود قوه قضائیه در جاهایی كه قانون وجود دارد به استناد مشاهده جرم یا احتمال 

وقوع جرم كه معمولا چنین اقداماتی توسط دادستان ها انجام می شود.
این نماینده مجلس درباره حضور در انتخابات آینده مجلس شورای اسلامی نیز اضافه 
كرد: شما را به شركت در انتخابات و اهمیت دادن به شركت در آن توصیه می كنم. به هر 
حال، آثاری در سطح دنیا خواهد داشت و به بهبود وضعیت فعلی ما بسیار كمک خواهد 
كرد. اگر مردم ما در انتخابات آینده مشاركت بالایی داشته باشند بسیار به حل مشكلات 
داخلی و اقتصادی ما كمک می كند و كسانی كه احیانا معتقدند كه شركت نكنیم و 

فایده ای ندارد، اشتباه می كنند. ان شاءالله همه شركت كنند و به تلاش ادامه دهند.
 

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد

ضرورت تقویت سازمانهای منطقه ای و 
چندجانبه گرایی 

معاون اول رییس جمهور با تاكید بر اینكه حل مسائل بین المللی و مدیریت جهانی از 
طریق چندجانبه گرایی امری شدنی است، تصریح كرد: در مقابل یكجانبه گرایی كه امروز 
دولت آمریكا منادی آن است، می توانیم با تقویت سازمان های منطقه ای، چندجانبه 
گرایی را در پیش بگیریم و چندجانبه گرایی رویكردی است كه دنیا باید آن را در پیش بگیرد.
اسحاق جهانگیری پیش از ظهر دیروز وارد فرودگاه بین المللی اسلام كریم  اف تاشكند 
ازبكستان، قائم  از سوی عزیز عبدالحكیم  اف معاون نخست وزیر  شد و در بدو ورود 
مقام وزارت امور خارجه ازبكستان، شهردار تاشكند و سفیر جمهوری اسلامی ایران در 

ازبكستان مورد استقبال قرار گرفت.
معاون اول رییس جمهور كشورمان در این سفر علاوه بر شركت در هجدهمین اجلاس 
نخست وزیران سازمان همكاری شانگهای، با نخست وزیر ازبكستان و برخی مقامات 
شركت كننده در این اجلاس در خصوص مهمترین مسائل منطقه ای و بین المللی و 

موضوعات مورد علاقه طرفین گفتگو و رایزنی خواهد كرد.
جهانگیری در بدو ورود به تاشكند در جمع خبرنگاران با بیان اینكه این سفر به دعوت 
نخست وزیر ازبكستان برای شركت در شورای نخست وزیران سازمان همكاری شانگهای 
انجام شده است، گفت: سازمان همكاری شانگهای یكی از مهمترین سازمانهایی است 
كه در آسیا شكل گرفته و كشورهای مهمی همچون روسیه و چین در آن عضویت دارند و 
هند و پاكستان نیز اخیرا به عنوان عضو اصلی پذیرفته شده اند. وی با بیان اینكه جمهوری 
اسلامی ایران نیز علاقه مند است به عضو اصلی سازمان تبدیل شود، خاطرنشان كرد: 
سازمان همكاری شانگهای از ظرفیت بسیار بزرگی برای همكاری های اقتصادی، سیاسی 
و امنیتی برخوردار است و كشورهای عضو این سازمان می توانند با اتكاء به این ظرفیت 
ها، همكاری های فیمابین را گسترش دهند. جهانگیری با تاكید بر اینكه حل مسائل بین 
المللی و مدیریت جهانی از طریق چندجانبه گرایی امری شدنی است، تصریح كرد: در 
مقابل یكجانبه گرایی كه امروز دولت آمریكا منادی آن است، می توانیم با تقویت سازمان 
های منطقه ای، چندجانبه گرایی را در پیش بگیریم و چندجانبه گرایی رویكردی است كه 
دنیا باید آن را در پیش بگیرد. معاون اول رییس جمهور همچنین قرار است در این سفر دو 
روزه از برخی مراكز تاریخی شهر سمرقند نیز بازدید كند. گفتنی است در این سفر وزرای 

راه و شهرسازی و صنعت، معدن و تجارت همراه معاون اول رییس جمهور هستند.

دادستان کل کشور خبر داد

۶ قاضی فاسد برکنار شدند
دادستان كل كشور با تاكید بر اینكه دستگاه های دولتی و اجرایی با مدیران فاسد برخورد 
كنند، گفت: گفت: در همین یكی دو هفته اخیر پرونده 5 یا 6 قاضی فاسد را در محكمه 

عالی رسیدگی و آن ها را از دستگاه قضایی منفصل كردیم. 
حجت الاسلام منتظری دادستان كل كشور در جریان سفر آیت الله رئیسی به استان 
آذربایجان شرقی به عنوان نماینده رئیس قوه قضاییه در جمع قضات و كاركنان دادگستری 
شهرستان مراغه به اشاره به برخورد قاطع با فساد، ادامه داد: طبیعتاً وظیفه دستگاه قضا 
است كه با هرنوع فسادی برخورد كند و از سوی دیگر دستگاه قضایی مصمم است نسبت 
به سلامت خود اقدامات لازم را مورد توجه قرار دهد. دادستان كل كشور با بیان اینكه اراده 
و تصمیم دستگاه قضایی برخورد جدی با مفاسد درون دستگاه قضا است، گفت: در 
همین یكی دو هفته اخیر پرونده 5 یا 6 قاضی فاسد را در محكمه عالی رسیدگی و آن ها 
را از دستگاه قضایی منفصل كردیم. همین امروز كه با دادستان انتظامی قضات كه دبیر 
كمیسیون كارشناسی هم هست صحبت می كردم گفت كه حدود هفت الی ده پرونده 
دیگر آماده رسیدگی در دادگاه عالی است.وی تاكید كرد: افتخار می كنیم كه با صدای 
بلند اعلام نماییم كه با قاضی فاسد برخورد خواهیم كرد و برخورد می كنیم.منتظری از 
دستگاه های دولتی و اجرایی خواست كه با مدیران فاسد برخورد كنند و گفت: وظیفه 
داریم كه خودمان را از هر نوع آلودگی تطهیر كنیم تا بتوانیم با فساد در جامعه مبارزه كنیم.

رئیس شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با تاكید بر اینكه دولت اقدامات ارزشمندی 
در مسائل زیربنایی داشته كه البته خوب به مردم اطلاع رسانی نشده است گفت: اصلاح 

طلبان در دام سیاه نمایی علیه دولت نیفتند. 
محمدرضا عارف روز پنجشنبه در نشست شورای عالی جبهه اصلاح طلبان با رابطان 
استانی به انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی اشاره كرد و یادآور شد: تا روز برگزاری 
انتخابات مجلس شورای اسلامی در دوم اسفند سال 1398 حدود 16 هفته یا حدود 112 
روز وقت باقی است. 16 هفته به اندازه یک ترم درسی در دانشگاه است كه در آخر این ترم 

باید امتحان بدهیم و نمره بگیریم.
در همین راستا عارف به ضرورت اجرای یک پروژه دقیق با اهداف مهم در زمان نسبتا 
كوتاه پیش رو اشاره كرد و گفت: تقویت وحدت و انسجام در جریان اصلاحات، تلاش برای 
مشاركت پرشور و حداكثری مردم در انتخابات اسفند ماه، معرفی كاندیداهای برجسته، 
دارای مقبولیت عمومی و تاثیر گذار در چهارچوب سیاست های راهبردی و شاخص های 
مصوب شورایعالی، برنامه ریزی دقیق با همكاری و همدلی احزاب و افراد حقیقی و حقوقی 

برای به دست آوردن نتایج مطلوب از جمله مواردی است كه باید به آن توجه كرد.
جریان  دهه 90  تدبیر  اصلاح طلبان  سیاستگذاری  عالی  »شورای  اینكه  بیان  با  وی 
اصلاحات است« گفت: به دنبال این تدبیر دستاوردهای سال 1392 و ضرورت استمرار، 

انسجام، وحدت و خرد جمعی و تقویت آن ها میان اصلاح طلبان شكل گرفت.
رئیس شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با اشاره به دستاوردهای این شورا در 
گام های اول و دوم تاكید كرد: گام موفق اول در انتخابات سال 1394 برای مجلس دهم و 
مجلس خبرگان و فراكسیون امید بود. گام دوم در انتخابات سال 1396 در ریاست جمهوری 

و شورای اسلامی شهر و روستا شكل گرفت.  
وی حضور در انتخابات مجلس یازدهم در اسفند سال جاری را گام سوم شورای عالی 
اصلاح طلبان خواند و گفت: با جمع بندی از عملكرد این شورا در گام های اول و دوم و 
رفع ضعف ها و فعالیت بیش تر برای رسیدن به نتایج بهتر، ارتباط نزدیک تر با مردم و بدنه 
اجتماعی اصلاح طلبان و توجیه آنان جهت حضور در انتخابات برای برداشتن گام سوم آماده 

می شویم.
عارف ادامه داد: گزارش عملكرد فراكسیون امید و شوراهای اسلامی شهر و روستا باید 

به مردم ارائه شود.  
وی افزود: نقد منصفانه عملكرد دولت همراه با بیان دستاوردهای چند ماه اخیر، پرهیز از 
افتادن در دام سیاه نمایی عملكرد دولت یک موضوع مهم است. دولت اقدامات ارزشمندی 
در مسائل زیربنایی داشته كه البته خوب به مردم اطلاع رسانی نشده هرچند در برخی حوزه 
ها می توانست بهتر عمل كند. ولی یادمان باشد اصلاح طلبان در دام سیاه نمایی درباره 
عملكرد دولت كه برخی جریانات مطرح می كنند نیافتند و در این زمینه دنبال نخود سیاه 

نروند.   عارف در ادامه اظهار كرد: باید حداكثر تلاش خود را به كار ببریم تا با حضور پرشور 
و موثر مردم در انتخابات پیش رو در راستای گام های اول و دوم و توجه به دستاوردهایشان 

در گام سوم موفق شویم.
اصلاح طلبان باید در پروژه های انتخابات متمرکز شوند 

وی تصریح كرد: شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان باید با همكاری كارگروه ها و 
شورای استانی و صاحب نظران اولویت برنامه راهبردی  را در نظر بگیرد. در همین راستا باید 
شعار اصلی را برگزیند. همچنین باید شاخص های انتخاب كاندیداها را مشخص كرد. از 
سوی دیگر باید متن میثاق نامه را تكمیل كنیم و چگونگی معرفی كاندیدها و تشكیل ستاد 

مركزی انتخابات را تدوین و به مردم اعلام كنیم.  
پروژه های  در  كرد  توصیه  طلبان  اصلاح  به  اصلاح طلبان  جبهه  عالی  شورای  رئیس 
انتخابات متمركز شوند و از بحث های كه ممكن است وحدت را به خطر بیندازد پرهیز كنند و 

این بحث ها را به فرصت های مناسب دیگری محول كنند.  
وی یادآور شد: با محوریت شورای استانی باید تلاش شود اجماع خوبی بین اصلاح طلبان 

در همه شهرها و استان ها بوجود آید.  
عارف به ضرورت ارتباط نزدیک هیئت رئیسه شورای استانی با هیئت رئیسه و كارگروه 

شورای عالی اشاره كرد.

در دام سیاه نمایی علیه دولت نیفتید

هشدار»عارف«به اصلاح طلبان

یک عضو كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: ایران قابلیت های هسته ای خودش را حتما 

در حضور بازرسان و ناظران آژانس ارتقاء خواهد داد. 
حشمت الله فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال كه از 
آنجایی كه كمالوندی در نشست خبری خود در اعلام 
در  ما  فنی  اقدامات  كه  كرد  اعلام  سوم  گام  جزئیات 
بحث كاهش تعهدات برجامی رو به اتمام است، حال 
آیا امكان دارد به سمت كاهش تعهدات سیاسی برجام 
ازجمله خروج از NPT برویم؟، گفت: خروج از NPT كه 
در دستور كار جمهوری اسلامی ایران نیست و سیاست 
كلی جمهوری اسلامی ایران این نیست كه خودش را از 
دست آوردهایی كه تاكنون در بحث فناوری داشته خلع 
سلاح كند. این عضو كمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس تصریح كرد: علی رغم همه بی میلی های 
صورت گرفته، جمهوری اسلامی ایران در رابطه با آژانس 
محمل  نتوانستند  آمریكایی ها  و  دارد  روشنی  كارنامه 
قانونی لازم را پیدا كنند و پرونده ایران را دوباره ذیل فصل 
شورای  به  حكام  شورای  از  و  متحد  ملل  منشور  هفتم 
از NPT در دستور  بنابراین خروج  امنیت منتقل كند. 
كار جمهوری اسلامی ایران نیست و به صلاح كشور هم 

نیست در چنین شرایطی این موضوع مطرح شود.
به هرحال  ادامه داد: ولی  نماینده مجلس دهم  این 
ایران از این قابلیت ها برخوردار هست كه نیازهای صنعت 
هسته ای خود را با ارتقاء درصد غنی سازی برآورده كند 

كما اینكه در گذشته هم این كار را كرده و فناوری های 
خود را هم دارد. و در حوزه  های مختلف هم می تواند این 

كار را صورت دهد.
وی با اشاره به اظهارات سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
كه پیش از این گفته بود اقدامات فنی ما در بحث كاهش 
تعهدات برجامی رو به اتمام است، گفت: بنده معتقدم در 
جمهوری اسلامی ایران از لحاظ فنی نخستین برگ های 
خود را رو كرده و برگ های متعددی را می تواند رو كند و 
موضع خود را تقویت كند. البته هیچ كدام از این ها به 
معنای خروج از NPT نیست و ایران قابلیت های هسته ای 
خودش را حتما در حضور بازرسان و ناظران آژانس ارتقاء 
خواهد داد. در شرایط فعلی خروج از NPT به هیچ وجه 

طرفداران جدی و موثری در ایران ندارد.
تعهدات  كاهش  سوم  گام  به  اشاره  با  فلاحت پیشه 
كشیدن  رخ  به  كلا  سوم  گام  گفت:  ایران،   برجامی 
قابلیت های جمهوری اسلامی ایران بود. گام سوم را اگر 
بخواهیم تعریف كنیم به رخ كشیدن قابلیت  های فناوری 
و صنعتی جمهوری اسلامی ایران بود. اینكه جمهوری 
اسلامی ایران به عبارتی نشان داد كه تا بی نهایت علمی 
قابلیت های  می تواند  ایران  اسلامی  جمهوری  است 

خودش را گسترده كند. این معنای گام سوم بود.
این عضو كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با طرح این پرسش كه آیا این اقدامات به معنای 
گذر از خطوط قرمز است؟، خود در پاسخ به آن گفت: 

خیر. جمهوری اسلامی همانطور كه مقام معظم رهبری 
را  دنیا  نمی خواهد  و  دارد  فقهی  منع  كرده اند  تاكید 
بترساند ولی قابلیت های هسته ای خودش را حتما ارتقاء 
خواهد داد. وی در پاسخ به این سوال كه از آنجایی كه 
نادیده  سوم  گام  در  را  برجام  زمانی  محدودیت های  ما 
گرفتیم حال چقدر امكان دارد كه نهادهای بین المللی و 
كشورهای غربی چنین برداشت كنند كه ایران از برجام 
عبور كرده است؟، گفت: ایران از خود ظرفیت درونی 
برجام استفاده كرد و بخشی از تعهدات خود را به حالت 
تعلیق درآورد و كاری كه ایران صورت داد این بود و به هیچ 
وجه این به معنای خروج از برجام و رد شدن از برجام و 
حتی رد شدن از خطوط قرمز برجام نبود بلكه استفاده از 

ظرفیت های برجام بود.
از  ایران  رهایی  به  اشاره  با  نماینده مجلس دهم  این 
تحریم های هسته ای تاكید كرد: همه چالش زمانی شروع 
شد كه ایران هیچ گام هسته ای را بر نداشته بود و تا زمانی 
كه آمریكایی ها تحریم های هسته ای را شامل ایران كردند. 
یعنی آمریكایی ها به عبارتی آن دسته از مجوزهایی كه در 
قالب برجام به ایران داده شده بود، دوباره بازمنع كردند و 
این كارشان باعث شد در ایران این دغدغه واقعی شكل 
بگیرد كه آمریكایی ها هدف شان تعطیل كردن فناوری، 
همان  از  ما  لذا  است.  كشور  هسته ای  صنعت  و  علم 
ظرفیت برجام استفاده كردیم و قابلیت های هسته ای 

خودمان را عملی كردیم.

حشمت الله فلاحت پیشه: 

خروج از NPT در دستور کار ایران نیست

عضو هیات موسس حزب جمهوریت ایران اسلامی  نیز دراین مراسم با تاكید بر اینكه نظام 
حزبی به هیچ وجه به نظام ولایی مغایرت ندارد،گفت: احزاب می توانند مردم را متحد كنند 

در حالی كه فقدان احزاب ممكن است منجر به عوام گرایی شود. 
حجت الاسلام رسول منتجب نیا « عصر پنجشنبه در نخستین كنگره حزب جمهوریت 
ایران اسلامی با بیان این كه مسأله تحزب امروز به عنوان مترقی ترین نظام در جهان مطرح 
است افزود: عقلای جهان به این نتیجه رسیده اند كه تحزب از بهترین روش ها برای اداره 
كشورهاست. نظام حزبی به هیچ وجه با نظام ولایی و احكام دینی مغایرت ندارد و بلكه موید 

یكدیگر هستند.  
منتجب نیا با اشاره به تاكید آیات و روایات بر جمع گرایی اظهار داشت: 19 بار در قرآن واژه 

حزب مطرح شده و در روایات هم بر هم اندیشی و مجالست تاكید شده است.  
وی، تبدیل خرد فردی به خرد جمعی، پیشگیری از استبداد، شكوفایی نیروهای جوان، 
تقویت فرهنگ پرسشگری و پاسخگو كردن حاكمیت، تولید فكر و برنامه و پیشگیری از تفرقه 
و پراكندگی نیروها را از مزایای تحزب عنوان كرد و گفت: بر خلاف تصور، احزاب می توانند 

مردم را متحد كنند. در حالی كه نبود حزب می تواند به پوپولیسم منجر شود.
این فعال سیاسی اضافه كرد: بعضی فقها به وجوب تشكیل حزب امر كرده اند چرا كه یكی 

از مقدمات امر به معروف و نهی از منكر، تشكیل حزب است.  
وی بر لزوم توجه به كادرسازی و تولید فكر و برنامه در حزب جمهوریت ایران اسلامی 
تاكید كرد و ادامه داد: حزب جمهوریت ایران اسلامی سال گذشته با دعوت از جمعی از 
فعالان سیاسی، تشكیل شد و هیات موسس موقت آن با تركیبی از 6 جوان و چهار بانو  از 

قومیت های مختلف شكل گرفت.
شعار  كند  می  تلاش  و  باشد  فراگیر  می خواهد  جمهوریت  حزب  گفت:  نیا  منتجب 

جوان گرایی و حمایت از بانوان و تكثر نژادی را در حزب تحقق بخشد.
اگر احزاب قوی باشند مجلس محل کارآموزی نمی شود

محسن مهرعلیزاده  استاندار پیشین اصفهان و فعال اصلاح طلب هم در این مراسم گفت: 
وقتی امام می خواست اسمی را برای نظام انتخاب كند فرمودند جمهوری اسلامی نه یک 

كلمه كم نه یک كلمه زیاد و ایشان بر هر دو بعد تاكید داشتند.
وی با بیان این كه بخشی از مشكلات كشور به خاطر رعایت نكردن جمهوریت نظام 
است، ادامه داد: بعد از 40 سال هنوز در مورد مسائل اقتصادی، اشتغال و دیگر زمینه ها 

با ایده آل ها فاصله داریم. 
مهرعلیزاده به نبود شاخص و ساختار برای پاسخگو كردن مسئولان اشاره كرد و افزود: هیچ 
شاخصی برای تعیین مصادیق خدمات مسئولان نداریم و معلوم نیست كجا و چه كسانی 

باید این شاخص ها را تعیین كنند. 
استاندار پیشین اصفهان در بخش دیگری از سخنانش با طرح این سوال كه چرا مجلس از 
كفایت لازم برای حل مشكلات برخوردار نیست، اظهار داشت: دلیل آن این است كه مسائل 
در احزاب پخته نمی شوند و كادرهای ساخته شده و متخصص وارد مجلس نمی شوند. در 

حالی كه اگر احزاب قوی شوند مجلس محل كارآموزی نمی شود. 
مهرعلیزاده گفت: اگر بر اساس اصولی كه در دنیا هست، افراد در چارچوب حزبی رشد 

كنند و به مجلس بروند پاسخگو خواهند بود. 
وی تاكید كرد: حزب با وحدت منافاتی ندارد و تمرین مردم سالاری است و می تواند جامعه 
را رشد دهد. این فعال سیاسی از احزاب خواست برای حل مسائل جوانان به ویژه اشتغال 

اندیشه و برنامه تولید كنند.
اندیشه توسعه عادلانه گمشده امروز کشور است

همچنین در این مراسم فرشاد مومنی استاد دانشگاه گفت: مشكل كشور ما كمبود 
احزاب نیست بلكه احزاب كیفیت ندارند و پاسخ های روش مند برای حل مشكلات كشور 

ارایه نمی كنند. 
وی به اهمیت سازمان دادن به مردم در قوانین كشور اشاره كرد و افزود: با وجود اتفاق نظر 

درباره اهمیت سازمان یابی مردم اما در این باره حساسیت وجود دارد. 
مومنی به سازمان یابی مردم علیه رژیم پهلوی اشاره كرد و گفت: سال 1354 رژیم پهلوی 
فكر می كرد همه سازمان ها را از بین برده است اما مردم به سرعت سازمان یافتند و انقلاب 

اسلامی به وقوع پیوست. 
این استاد دانشگاه با بیان این كه با فقر اندیشه ای در زمینه تحزب و سازمان دهی مردم رو 
به رو هستیم، اندیشه توسعه عادلانه را گم شده امروز كشور ارزیابی كرد و گفت: با حساسیت 
زدایی از ربا و از بین رفتن قباحت آن مواجه هستیم در حالی كه هیچ عنصری به اندازه 

گسترش بنیان های ربوی در جلوگیری از توسعه عادلانه مقصر نیست. 
مومنی تصریح كرد: رانت، ربا و فساد در جلوگیری از توسعه عادلانه مقصر هستند و لازم 

است احزاب برای از بین بردن آنها تولید فكر و برنامه ریزی كنند.

حجت الاسلام رسول منتجب نیا :

تحزب با نظام ولایی مغایرت ندارد

 فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینكه 
ملت ایران مرد عبور از گردنه های سخت هستند، گفت: 
را  دشمنی  هر  ایران  اسلامی  جمهوری  مسلح  نیروهای 
با كوچک ترین تجاوز ضربه فنی   كرده و  و  شكست داده 

درهم  می شكنند. 

حاشیه  در  سلامی  حسین  پاسدار  سرلشكر  سردار 
كه  اشتهارد  شهرستان  جاروی  روستای  مردم  با  دیدار 
صبح روزپنجشنبه  در این شهرستان برگزار شد با تبریک 
البرز  اینكه "از استاندار، فرمانده سپاه  ابراز  با  حلول ماه 
راستای  در  انجام شده  اقدامات  برای  سازندگی  بسیج  و 
روحانیون  كرد:  بیان  می كنم "،  تشكر  محرومیت زدایی 
پرچم دار حل مشكلاتی هستند كه مردم در روستاها به آن 

دچار می شوند.
سختی های بزرگ را با جهاد پشت سرگذاشته ایم

جهاد  با  را  بزرگی  اینكه"   سختی های  یادآوری  با  وی   
پشت سر گذاشته ایم و بر دشمنان بزرگی پیروز شده ایم"، 
قبرستان  تا  را  خود  دشمنان  اسلامی  ایران  گفت: 
آرزوهایشان بدرقه كرد و اجازه ندادیم از ما سبقت بگیرند و از 
رؤیاهای باطل  و خواست آنها عبور كردیم و با جهاد، كشور را 
از دست دشمنان نجات دادیم و همه این دستاوردها ناشی 

از پیروی از ولی فقیه بود.
فرمانده كل سپاه با تصریح به اینكه "آمریكا، اسرائیل، 
سعودی ها و  انگلیسی تنها دشمنان ملت ایران  نیستند، 
بلكه فقر و محرومیت دشمن ماست"، متذكر شد:  وقتی این 
همه انسان عاشق در كشور داریم كه حماسه اربعین را خلق 
می كنند و با این همه انسان های عاشق و پای كار نباید در 

این كشور ایران فقیر، محروم و بیماری وجود داشته باشد.
سرلشكر سلامی با تأكید به اینكه شأن ملت ایران اسلامی 
این مهم همه تلاش  به  برای دستیابی  باید  و  رفاه است 
كنند،  گفت:   منابع غنی و سرشاری در ایران وجود دارد كه 
می تواند همه جهان را سیر كند.  همه نعمت های جهان در 

ایران وجود دارد.
وی با بیان اینكه ایران محور وحدت و پیروی از ولایت و 
رهبری است كه این موهبت بی نظیر الهی است، تصریح 
كه  است  الهی  موهبت  یک  انقلاب  معظم  رهبری  كرد: 
خداوند به این كشور اعطا كرده و او ما را برای جنگ با فقر 
فرمان داده  و دغدغه ایشان آرامش، عزت، شرف و آبروی 
این مردم است و امنیت و پیشرفت مردم دغدغه رهبری 

معظم انقلاب است.
ایران در شرایط سخت تحریمی در حال پیشرفت 

است 
سخت  شرایط  در  ایران  اینكه  ابراز  با  سپاه  فرمانده كل 
تحریمی در حال پیشرفت و توسعه است، تصریح كرد: در 
این شرایط نیروگاه ، پالایشگاه ها و سدهای ایران  ساخته 
شده و بهتر از كشورهای ثروتمند است  و این پیشرفت با 
حركت ما تداوم می یابد؛ ما به یک نهضت قوی نیاز داریم لذا 
باید میان شهرها  و روستاها حركت كنیم و ایران را بسازیم و 

چشم دشمنان را خیره كنیم.
وی با اظهار اینكه "ما دشمن فقر و محرومیت هستیم و 
پای این قضیه تا پای جان هستیم"، گفت:  ملت ایران مرد 
عبور از گردنه های سخت هستند و از طرفی  نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی ایران هر دشمنی را شكست داده و با 

كوچک ترین تجاوز ضربه فنی   می شود و در هم  می شكند.
سردار سلامی با بیان اینكه "این جسم ما هیچ ارزشی 
ندارد الّا اینكه در مقابل خواسته ها و آرزوهای ملت ایران 
تكه تكه شود"، گفت: روستای جارو و محبت مردم باصفای 

اشتهارد را فراموش نمی كنم.

سرلشکر سلامی: 

دشمن را با کوچک ترین تجاوز ضربه فنی می کنیم 

مهدی بذرافکن*
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کمبود فولات؛ از دلایل تا پیشگیری

فولات یک ویتامین محلول در آب است و در سلول های چربی ذخیره نمی شود. از 
آنجایی كه این ویتامین در بدن ذخیره نمی شود، بدن برای تامین نیاز خود به دریافت 

آن وابسته است.
فولات یكی از اعضای خانواده ویتامین B است. اگرچه شاید از این ماده مغذی به 
اندازه ویتامین های دیگر مانند C و D صحبت نشود، اما مصرف آن از اهمیت ویژه ای 

برای حفظ و تقویت سلامت انسان برخوردار است.
فولات در ساخت و ترمیم DNA و همچنین تولید گلبول های قرمز نقش دارد. 
كمبود فولات اغلب از رژیم غذایی ناشی می شود، اما بسیاری عوامل دیگر می توانند 

در این زمینه نقش داشته باشند.
خوشبختانه، كمبود فولات در بیشتر موارد به راحتی قابل درمان است. اما در 
برخی عوارض جدی شود.  تواند موجب  صورت عدم درمان، كمبود فولات می 
تشخیص كمبود فولات نیز می تواند دشوار باشد زیرا علائم آن خفیف بوده و گاهی 

اوقات با بیماری ها و شرایط دیگر اشتباه گرفته می شود.
دلایل

فولات یک ویتامین محلول در آب است و در سلول های چربی ذخیره نمی شود. از 
آنجایی كه این ویتامین در بدن ذخیره نمی شود، بدن برای تامین نیاز خود به دریافت 
آن وابسته است. بر همین اساس، كمبود فولات ممكن است در مدت زمانی كوتاه 

شكل بگیرد.
مصرف ناکافی غذاهای سرشار از فولات

یک رژیم غذایی فاقد مواد غذایی سرشار از فولات یكی از دلایل شایع مواجهه با 
كمبود این ماده مغذی است، اما بیشتر مردم قادر به دریافت میزان كافی فولات از 
رژیم غذایی خود هستند. بسیاری از غذاها حاوی اسید فولیک هستند كه یک نسخه 
مصنوعی از فولات محسوب می شود. مصرف این غذاها نیز می تواند به پیشگیری 

از كمبود فولات كمک كند.
اگر از رژیم غذایی خود به میزن كافی فولات دریافت نمی كنید، احتمالا از جمله 
افرادی هستید كه به میزان كافی سبزیجات برگدار سبز، لوبیا، مركبات، یا غلات كامل 
مصرف نمی كنید. مدت زمان زیادی طول نمی كشد تا یک رژیم غذایی ناسالم بر 
سطوح فولات تاثیرگذار باشد و تنها پس از چند هفته امكان تجربه كمبود فولات وجود 

دارد. از این رو، مصرف منظم غذاهای سرشار از این ماده مغذی اهمیت دارد.
افزون بر مصرف غذاهای سرشار از فولات باید بر مدت زمان پخت مواد غذایی نیز 
توجه داشت. پخت بیش از حد می تواند به تخریب مواد مغذی موجود در غذا منجر 

شود.
مصرف الکل

مصرف بیش از حد نوشیدنی های الكلی می تواند موجب برخی آسیب های جدی 
به بدن شده و همچنین با كمبود فولات نیز مرتبط است. مصرف الكل می تواند 
شرایط را برای روده ها به منظور جذب فولات دشوار سازد. همچنین، الكل موجب 

افزایش دفع فولات از طریق ادرار می شود.
بیماری

كمبود فولات می تواند در افراد مبتلا به یک بیماری یا جهش ژنتیكی كه بدن را از 
جذب یا تبدیل این ماده مغذی به شكلی قابل استفاده باز می دارد، شكل بگیرد. از 
جمله این بیماری ها می توان به بیماری كرون، بیماری سلیاک، برخی انواع سرطان 

و مشكلات حاد كلیوی كه نیازمند دیالیز هستند، اشاره كرد.
روده جایی است كه تقریبا تمام مواد مغذی از غذا جذب می شود، از این رو، اگر 
معده یا روده كوچک عملكرد درستی نداشته باشند، این شرایط می تواند بدن را از 

جذب فولات به میزان كافی باز دارد.
بارداری

كمبود فولات در دوران بارداری غیر معمول نیست زیرا نوزاد در حال رشد به میزان 
زیاد این ماده مغذی را از مادر خود جذب می كند. همچنین، جذب فولات در زنان 

باردار آهسته تر از زنانی كه باردار نیستند، صورت می گیرد.
همچنین، مطالعه ای كه در نشریه Journal of Nutrition منتشر شد، نشان داد كه 

كمبود فولات در زنانی كه در سن باروری قرار دارند، شایع تر است.
دارو

اگرچه داروها برای بهبودی و درمان بیماری ها استفاده می شوند، برخی از آنها 
می توانند با برخی عوارض جانبی ناخوشایند همراه باشند. در همین راستا، مصرف 
برخی داروها به واسطه تحت تاثیر قرار دادن توانایی بدن برای جذب فولات می تواند 
فرد را با كمبود این ماده مغذی مواجه سازد. از نمونه های شناخته شده در این زمینه 
می توان به فنی توئین )دیلانتین(، تری متوپریم-سولفامتوكسازول، متوتركسات، و 

سولفاسالازین اشاره كرد.
ژنتیک

در شرایطی كه بیشتر افراد به واسطه عوامل خارجی، مانند دارو یا رژیم غذایی، 
كمبود فولات را تجربه می كنند، احتمال تولد نوزاد مبتلا به كمبود فولات نیز وجود 
دارد. در این مورد، نوزاد با یک جهش ژنتیكی كه بدن را از تبدیل درست و موثر فولات 

غذایی یا مكمل به شكلی قابل استفاده باز می دارد، رخ می دهد.
این می تواند یک مشكل سلامت جدی باشد. درمان درست می تواند از بروز 

مشكلات بلند مدت پیشگیری كند.
علائم

طیف گسترده ای از علائم با كمبود فولات در ارتباط هستند كه البته می توانند 
به  توان  می  اصلی  علائم  جمله  از  شوند.  گرفته  نادیده  و  نبوده  مشهود  چندان 

خستگی، سفید شدن مو، زخم های دهان، ورم زبان و مشكلات رشد اشاره كرد.
زمانی كه موضوع كم خونی ناشی از اسید فولیک مطرح می شود، فرد ممكن است 
كاهش حس چشایی، اسهال، احساس سوزن سوزن شدن یا بی حسی در دست ها 
و پاها، ضعف عضلانی یا افسردگی را تجربه كند. از موارد دیگر می توان به خستگی 

پایدار، ضعف، پوست رنگ پریده، تنگی نفس و تحریک پذیری اشاره كرد.
عوارض بالقوه

كمبود فولات می تواند موجب برخی عوارض جدی شود كه از آن جمله می توان 
به كم خونی مگالوبلاستیک اشاره كرد كه به اندازه بزرگتر از حد عادی گلبول های 
قرمز و رشد ناقص آنها اشاره دارد. كم خونی می تواند بافت ها را با كمبود اكسیژن 
مواجه سازد زیرا گلبول های قرمز خون حامل اكسیژن هستند. این شرایط می تواند 
بر عملكرد آنها تاثیرگذار باشد. همچنین، این شرایط می تواند به سطوح پایین گلبول 
های سفید و پلاكت ها منجر شود. در نهایت، توصیه مصرف اسید فولیک به زنانی كه 
در تلاش برای باردار شدن هستند، دلیل خوبی دارد. كمبود فولات می تواند موجب 
برخی نواقص جدی در هنگام تولد، به ویژه در رشد نخاع و مغز جنین، شود. این 

نواقص به عنوان نواقص لوله عصبی شناخته می شوند.
تشخیص و درمان

برای تشخیص كمبود فولات پزشک ابتدا علائم بیمار را مد نظر قرار می دهد. 
آزمایش خون و شمارش سلول های خون برای اندازه گیری تعداد و ظاهر سلول های 
خون در ادامه انجام می شوند. فرد مبتلا به كمبود فولات معمولا دارای گلبول های 

قرمز بزرگ است كه نابالغ به نظر می رسند.
درمان

اگر كمبود فولات در شما تشخیص داده شود، دنبال كردن یک رژیم غذایی سالم 
حاوی غذاهای سرشار از فولات نخستین اقدامی است كه مد نظر قرار می گیرد. بر 
همین اساس، مصرف مغزدانه ها، سبزیجات برگدار سبز، نان های غنی شده و میوه 
ها توصیه می شود. افزون بر این، ممكن است به مصرف مكمل اسید فولیک نیاز 
باشد. فولات معمولا با دیگر ویتامین های B در مكمل ها تركیب می شود كه گاهی 
اوقات به نام ویتامین B كمپلكس شناخته می شود. پس از بازگشت سطوح فولات 
به حالت عادی ممكن است دیگر نیازی به مصرف مكمل ها نباشد، اما برخی افراد 
باید در طول زندگی خود از این مكمل ها استفاده كنند. زنان باردار و هر فرد مبتلا به 
كمبود فولات باید از مصرف الكل پرهیز كند. اگر كمبود فولات در نتیجه یک جهش 
ژنتیكی، مانند MTHFR كه بر جذب فولات تاثیر گذار است، رخ داده باشد، ممكن 

است به مصرف فولات متیل دار شده برای پرهیز از كمبود نیاز باشد.
پیشگیری

از  سرشار  سالم  غذایی  رژیم  یک  كردن  دنبال  شد،  اشاره  پیشتر  كه  همانگونه 
غذاهای حاوی فولات یكی از بهترین روش ها برای پرهیز از ابتلا به كمبود فولات 
است. از جمله منابع غذایی خوب برای فولات می توان به بروكلی، اسفناج، جوانه 
های بروكسل، نخود سبز، لوبیا، قارچ، مارچوبه، جگر، قلوه، گوشت ماكیان، نرمتنان 
صدفدار و سبوس گندم اشاره كرد. افزون بر مصرف یک رژیم غذایی سرشار از فولات، 
دومین گزینه برای پیشگیری از كمبود این ماده مغذی مصرف مكمل است. به طور 

ویژه، زنان باردار باید برای رشد عادی جنین به میزان كافی فولات دریافت كنند.
افرادی كه كمبود فولات به واسطه MTHFR در آنها تشخیص داده شده است باید 
از مصرف غذاهای غنی شده با اسید فولیک پرهیز كنند. برخی انواع خاص از این 

جهش ژنتیكی از شكستن اسید فولیک به متیل فولات جلوگیری می كنند.
اگر به واسطه مصرف دارویی خاص با كمبود فولات مواجه شده اید، پس از مشورت 

با پزشک می توانید مصرف مكمل ها را مد نظر قرار دهید.

سلامت 

اگر معلوم شود دندان های عقلتان نمی توانند از لثه ها بیرون بزنند یا احتمال خطر 
یا عارضه ی دیگری وجود دارد، ممكن است بهترین انتخاب این باشد كه دندان های 
عقلتان را بكشید. كشیدن دندان های عقل در سنین پایین تر باعث درد و ناراحتی 
كمتری می شود. وقتی كه جوان تر هستید، زخمتان زودتر التیام پیدا می كند. ضمناً، 
اگر دندان های عقل كاملًا شكل نگرفته باشند و هنوز نرم باشند، راحت تر از فک جدا 

می شوند.
دندان های عقل یا هشتم، آخرین سری از دندان ها هستند كه معمولًا در اواخر 
سنین نوجوانی شروع به ظاهر شدن می كنند. در برخی موارد، دندان های عقل بیرون 
نمی زنند تا زمانی كه خیلی بیشتر از سن شان بگذرد و در بعضی از افراد، دندان های 
عقل ممكن است هرگز بیرون نزند. عده ای دوست دارند دندان های عقل خود را نگه 
دارند؛ اما تعداد زیادی از افراد تصمیم می گیرند دندان های عقلشان را حتی قبل از 
اینكه كاملًا دربیایند، بكِشند. كشیدن دندان های عقل فواید زیادی دارد اما شاید 

همیشه هم لازم نباشد آن ها را خارج كنید.
چه زمانی می توانید دندان های عقلتان را نگه دارید؟

در موارد زیر شاید نیازی نباشد دندان های عقلتان را بكشید:
. در جهت درست كاملًا رشد كرده و درآمده اند.

. سبب درد و ناراحتی هنگام جویدن، حرف زدن و ... نمی شوند.
. به خوبی تمیز می شوند.

متأسفانه تعداد كمی از افراد، سری كامل دندان های عقل خود را دارند و بیشتر 
افراد مجبور می شوند در نهایت آن ها را بكشند. به همین دلیل دندان پزشكان توصیه 

می كنند دندان های عقل پیش از ظاهر شدن، كشیده شوند.
چرا باید دندان های عقلتان را پیش از درآمدن بکشید؟

دندان پزشكان توصیه می كنند در اواخر سنین نوجوانی به طور مرتب برای چكاپ 
دندان های عقل به دندان پزشک مراجعه كنید، مخصوصاً بین 17 و 25 سالگی. 
دندان پزشک با بررسی وضعیت دندان ها، برنامه ی مناسب بهداشت دهان و دندان را 
به شما توصیه خواهد كرد. اگر معلوم شود دندان های عقلتان نمی توانند از لثه ها بیرون 
بزنند یا احتمال خطر یا عارضه ی دیگری وجود دارد، ممكن است بهترین انتخاب این 
باشد كه دندان های عقلتان را بكشید. كشیدن دندان های عقل در سنین پایین تر 
باعث درد و ناراحتی كمتری می شود. وقتی كه جوان تر هستید، زخمتان زودتر التیام 
پیدا می كند. ضمناً، اگر دندان های عقل كاملًا شكل نگرفته باشند و هنوز نرم باشند، 

راحت تر از فک جدا می شوند.
توصیه  دندان پزشک  معمولًا  باشید،  زندگی تان  سی  دهه  در  حاضر  حال  در  اگر 
نمی كند دندان عقلتان را بكشید، مگر اینكه سبب مشكلات اساسی دهانی شده 

باشید.
دندان عقل سبب چه مشکلاتی می تواند بشود؟

رشد نادرست
اگر دندان عقل نتواند صاف و درست از لثه بیرون بزند و استفاده از بریس ارتودنسی 
نیز كمكی نكند، تنها راهی كه وجود دارد كشیدن دندان عقل است. شاید مجبور 
نباشید همه ی دندان های عقلتان را بكشید و فقط كشیدن دندانی كه درست رشد 

نكرده یا مشكل ساز شده كافی باشد. دهان ما قرار است 28 دندان داشته باشد؛ اما 
برخی افراد می توانند این چهار دندان عقل اضافی را تحمل كنند، مخصوصاً اگر این 

دندان ها خوب و درست رشد كنند كه البته این اتفاق برای اكثر افراد نمی افتد.
پوسیدگی های دندان و بیماری های لثه

دندان های عقلی كه از لثه بیرون زده اند نیز ممكن است دردسرساز شوند مثلًا 
بیماری های لثه و پوسیدگی ایجاد كنند. از آنجایی كه دندان های عقل در انتهای دهان 
قرار دارند، تمیز كردن شان كار بسیار سختی است. بهداشت ناكافی می تواند سبب 
آسیب این دندان ها شده و فوراً خرابشان كند. این موقعیت می تواند باعث آسیب به 

دندان های دیگر نیز بشود.
درد و ناراحتی

دندان های عقل می توانند سبب درد و ناراحتی شوند. اگر درد شدیدی در دندان های 
عقلتان دارید حتماً باید به دندان پزشک مراجعه كنید زیرا می تواند علامت مشكلی 
جدی تر باشد، مانند بیماری لثه. در برخی موارد این درد خود به خود برطرف می شود؛ 

اما اگر شدید باشد به درمان و دارو نیاز خواهید داشت.
کیست

دندان عقلی كه خوب رشد نكرده و بیرون نزده باشد، می تواند برای ریشه های دندان 
و استخوان ها خطرناک باشد. كیست، كیسه ای كوچک است كه در كنار دندان رشد 
می كند و پُر از مایعات است و حتی می تواند به تومور تبدیل شود. بنابراین نیاز به درمان 

كامل پزشكی دارد.
مشکل در خوردن و حرف زدن

دندان عقلی كه خوب و كامل رشد نكرده می تواند حرف زدن و غذا خوردن را نیز با 
مشكل روبرو كند. در چنین مواردی بهتر است دندان پزشک، دندان عقل را بكشد. این 
مسئله ی مهمی است زیرا دندان های عقل می توانند به سایر دندان ها فشار وارد كرده 

و منجر به آسیب آن ها شوند.
نهفتگی دندان

نهفتگی دندان عقل مشكلی شایع است كه می تواند موقعیتی خطرناک باشد؛ 
زیرا باعث تغییر وضعیت و حركت سایر دندان ها شده و تمام دهان را تحت تأثیر قرار 

می دهد. كشیدن دندان عقل می تواند تنها راه حل در چنین مواردی باشد.
مشکلات سینوسی

شاید تعجب كنید؛ اما دندان های عقل می توانند سبب مشكلاتی سینوسی نیز 
بشوند. دندان های عقل بالایی می توانند به سینوس ها فشار وارد كرده و باعث درد و 
ناراحتی شوند. دندان های عقل می توانند گرفتگی و سردرد سینوسی ایجاد كنند. در 
چنین مواردی، برداشتن دندان های عقل می تواند تنها راه حل برای كاهش فشار و 

مشكلات در سینوس ها باشد.
چه کسی می تواند دندان عقل را بکشد؟

تقریباً همه ی دندان پزشكان می توانند كشیدن دندان عقل را انجام دهند و كاری 
بسیار معمول است.

در گذشته كشیدن دندان بسیار دردناک بود؛ اما امروزه با كمک طب مدرن و در 
دسترس بودن انواع ابزارهای پزشكی، این مراحل تغییرات زیادی كرده اند. بیشتر 

بیماران طی خارج كردن دندان عقل، هیچ درد و ناراحتی احساس نمی كنند. كشیدن 
دندان عقل می تواند در یک جلسه انجام شود و شما در عرض دو تا سه ساعت بعد از 
این عمل، می توانید غذا بخورید. اما دندان پزشک شاید در یک روز، دو دندان عقل را 

با هم خارج نكند.
دانستنی هایی در مورد کشیدن دندان عقل

كشیدن دندان می تواند یک تجربه استرس زا باشد؛ اما اینكه بدانید باید انتظار چه 
چیزی را بعد از جراحی داشته باشید و چه مراقبت هایی را انجام دهید، می تواند تا حد 
زیادی اضطرابتان را از بین ببرد. به طور معمول، یک روز بعد از عمل ممكن است درد و 
كمی تورم را در اطراف چشم و گونه های خود تجربه كنید. این تورم حتی تا 72 ساعت 

بعد از جراحی می تواند بدتر شود.
برای به حداقل رساندن هرگونه ناراحتی و تورم، به مدت 20 دقیقه یک كیسه یخ 
را به فک خود بمالید و سپس آن را به مدت 20 دقیقه بردارید. می توانید این كار را 
چند بار در روز برای 48 ساعت اول تكرار كنید. )اگر كیسه یخ ندارید می توانید از یک 
كیسه پلاستیكی كه داخل آن با یخ خرد شده پر شده است، استفاده كنید.( بعد از 
48 ساعت، درمان با یخ دیگر مؤثر نیست، بنابراین برای كاهش درد یا تورم باید سراغ 

كمپرس گرم بروید.
چند ساعت اول بعد از كشیدن دندان عقل انتظار خونریزی وجود دارد. 2 تا 3 ساعت 
بعد از كشیدن دندانتان هر 30 تا 60 دقیقه یک بار گاز استریل روی آن را تعویض كنید 
و با گاز گرفتن محكم روی آن، به كنترل خونریزی كمک كنید. این روش را تا توقف 
خونریزی ادامه دهید. اگر خونریزی متوقف نشد و یا بدتر شد حتماً به دندان پزشكتان 

مراجعه كنید.
آنچه باید بعد از کشیدن دندان عقلتان انجام دهید

به طور معمول، دو تا چهار هفته طول می كشد تا محل جراحی بهبود یابد. برای كمک 
به این فرآیند، در ادامه مواردی كه باید رعایت كنید را آورده ایم:

- دهان خود را تمیز نگه دارید: قبل جراحی، دندان هایتان را با دقت و به خوبی 
مسواک بزنید، اما بعد از آن برای شستشو تا روز بعد صبر كنید. بدین منظور از یک 
فنجان آب گرم مخلوط شده با یک قاشق چای خوری نمک استفاده كنید و حداقل 5 

تا 6 بار در روز و به خصوص بعد از غذا به آرامی دهانتان را بشویید.
- داروهای تجویز شده را مصرف كنید: از هرگونه مسكنی كه توسط پزشكتان تجویز 
شده برای كنترل دردتان استفاده كنید. همچنین، اگر دندان پزشک آنتی بیوتیک هایی 
را تجویز كرد، حتماً آن ها را همان طور كه برایتان توضیح داده است تا انتها مصرف كنید.
- از چای كیسه ای استفاده كنید: البته نه برای دم كردن یک فنجان چای آرام بخش، 
بلكه به این دلیل كه چای دارای اسید تانیک است كه به انقباض عروق خونی و كاهش 
خونریزی كمک می كند. یک چای كیسه ای مرطوب را در محل جراحی بگذارید و 

حدود 20 تا 30 دقیقه محكم آن را گاز بگیرید.
- به اندازه ی كافی استراحت كنید: مهم است كه 24 ساعت اول بعد از برداشتن 
دندان عقل، از انجام هرگونه فعالیت بدنی خودداری كنید. هنگام استراحت، سر 
خود را روی یک بالش نسبتا بلند و راحتی قرار دهید و از خوابیدن در همان طرفی كه 

دندانش خارج شده است، خودداری كنید.
- روال معمول بهداشت خود را از سر بگیرید: پس از 24 ساعت اول، می توانید به روال 
معمول مسواک زدن و نخ دندان خود برگردید. فقط به یاد داشته باشید كه با ناحیه ی 
جراحی شده كاری نداشته باشید. احتمالًا لازم باشد تا یک هفته و بلكه بیشتر صبر 

كنید.
- حواستان به رژیم غذایی تان باشد: در ابتدا، غذاهای نرم و تا حدودی سرد مانند 
اسموتی، بستنی، ماست و پودینگ میل كنید. سپس می توانید بعد از چند روز به 

تدریج به مواد نیمه جامد مانند سوپ گرم و سپس به مواد جامد روی بیاورید.
آنچه نباید بعد از کشیدن دندان عقلتان انجام دهید

اكنون كه با رعایت موارد بالا احساس آرامش و راحتی دارید و رو به بهبودی هستید، 
مواردی وجود دارد كه نباید انجام دهید تا از خطرات احتمالی جلوگیری شود.

- از نی استفاده نكنید: این مسئله بسیار مهم است كه لخته خونی كه در حفره ی 
محل جراحی ایجاد شده است را از بین نبرید؛ وضعیت دردناكی كه به آن حفره ی 
خشک گفته می شود. برای پیشگیری از ایجاد حفره ی خشک، دهان خود را خیلی 
محكم نشویید، با نی چیزی نخورید، تف نكنید و از نوشیدن نوشیدنی های گازدار در 

24 ساعت اول پرهیز كنید.
- سیگار نكشید: یكی از خطرناک ترین كارها بعد از كشیدن دندان سیگار كشیدن 

است. حداقل 48 ساعت پس از جراحی دندان عقل سیگار نكشید. 
- فین نكنید: تا دو هفته بعد از كشیدن دندان عقل از فین كردن برای تمیز كردن 
بینی تان پرهیز كنید. بدین منظور بدون این كه در بینی تان بدمید آن را به آرامی تمیز 

كنید.
- از مصرف غذاهای سفت پرهیز كنید: غذاهایی مانند غلات، آجیل یا پاپ كورن 
بعد از جراحی دندان می تواند مشكل ساز شود و بافت های حساس را زخم كند. برای 

مصرف این گونه مواد غذایی حداقل یک هفته صبر كنید.

باید و نبایدهای بعد از كشیدن دندان عقل

دانستنی هایی در مورد دندان عقل و جراحی آن

اگر شما یا فردی از دوستان و بستگانتان در پاییز با مشكلاتی 
و  سوزش  تنفس،  تنگی  چشم،  خارش  زیاد،  عطسه  چون 
خارش پوست و سایر علائم حساسیت مواجه هستید، باید 
بدانید كه علت این مشكلات و یا تشدید شدن آن ها می تواند 
عادات تغذیه ای نامتعادل باشد. به همین دلیل یک تغذیه 

مناسب می تواند تغییر چشمگیری در این زمینه ایجاد كند.
حساسیت  دچار  پاییز  فصل  رسیدن  با  كه  است  سال  دو 
)آبریزش چشم و بینی، عطسه و خارش چشم( می شوم. لطفاً 

در ارتباط با تغذیه برای بهبود مشكلم راهنمایی كنید.
تغییر صحیح در رژیم غذایی می تواند در بهبود حملات آسم و 
آلرژی ها موثر باشد. به علاوه مصرف برخی از مكمل های تغذیه ای 
خاص نیز می تواند به مبتلایان به آسم و آلرژی كمک كند. به  ویژه 
از   C ویتامین یا  را كاهش دهد  التهاب  ویتامین D3 می تواند 
استرس وارد به بدن بر اثر آلرژی های می  كاهد. ویتامین A نیز به 
عملكرد مناسب مخاط بدن كمک می كند و ویتامین B12 مانع از 

فعالیت باكتری های حساسیت زا در روده می شود.
چند توصیه به افرادی که از حساسیت رنج می برند

به  آسم  بیماری  به  مربوط  واكنش های  از  برخی   -1
افزودنی های غذایی مثل سولفیت ها، تارترازین )نوعی رنگ زرد 
افزودنی(، بنزوات سدیم و سالیسیلات های طبیعی )تركیبات 
شبیه آسپیرین كه در بسیاری از غذاها یافت می شود( مربوط 
است. یک پزشک یا متخصص آلرژی می تواند به شما كمک 

كند كه به كدام یک از مواد بالا حساسیت دارید.
2- كمبود منیزیم اغلب در مبتلایان به آسم یافت می شود. 
منیزیم می تواند از اسپاسم ماهیچه ها جلوگیری كرده یا آن 
را متوقف كند؛ بنابراین رژیم غذایی غنی از منیزیم می تواند 
برای مبتلایان به آسم مفید باشد از منابع خوب منیزیم مغزها 
و غلات، حبوبات، سبزیجات برگ سبز تیره، ماهی و گوشت 

قرمز می باشند.
3- كمبود سلنیوم به میزان قابل توجهی می تواند خطر آسم 
را افزایش دهد. سلنیوم به عنوان یک آنتی اكسیدان از تخریب 

سلول ها، آسیب كروموزوم ها و سرطان ها جلوگیری می كند.
منابع عالی سلنیوم عبارتند از: مغزهای برزیلی، جگر، قلوه، 
نان تهیه  شده از آرد كامل، ماهی خال مخالی، جوانه گندم، 

سبوس ها، ماهی تن، پیاز، گوجه فرنگی و كلم بروكلی.
آسم  به  مبتلایان  از  بسیاری  در   B6 ویتامین  كمبود   -4
مشاهده  شده است. كمبود این ویتامین به این دلیل است كه 
داروهایی كه در بسیاری از مبتلایان به آسم استفاده می شود 
در جذب ویتامین B6 تداخل می كنند. افزودن مكمل ویتامین 
B6 به رژیم غذایی بیماران وقوع حمله های آسمی را كاهش 

می دهد.
منابع ویتامین B6 عبارتند از: سیب زمینی، غلات صبحانه، 
نان، گوشت قرمز، ماهی، تخم مرغ، انواع لوبیاهای پخته، موز، 

مغزها و دانه ها خصوصا دانه آفتابگردان را نام برد.
5- به مقدار كافی از میوه های تازه بخورید تا ویتامین C كافی 
به دست آورید. ویتامین C به عنوان یک آنتی اكسیدان و ضد 
التهاب قوی عمل می كند؛ بنابراین فعالیت ضد التهابی این 

ویتامین می تواند علائم بیماری آسم را كاهش دهد.
6- از كافئین، شكر، نمک و آب كلرینه شده پرهیز كنید. به 
یاد داشته باشید كه بسیاری از غذاهای فرآوری شده دارای 

نمک و یا شكر می باشند. 
7- ویتامین B12 اگر به مقدار زیاد دریافت شود می تواند 
واكنش های مربوط به بیماری آسم را در كسانی كه به مواد 

غذایی حاوی سولفیت ها حساسیت دارند، كاهش دهد.
منابع ویتامین B12 عبارتند از: تمام غذاهای حیوانی مثل 
گوشت، شیر، فرآورده های لبنی، ماهی، تخم مرغ و همچنین 
صبحانه،  غلات  مثل  ویتامین  این  با  غنی شده  غذاهای 

عصاره ی مخمر و بعضی از جلبک ها مثل جلبک دریایی.
)قرص های  كورتون ها  از  طولانی  مدت  به  شما  اگر   -8
استروئیدی( برای كنترل آسم استفاده می كنید، به منظور 
پیشگیری از اثرات جانبی این داروها، مصرف نمک و مواد 
همچنین  و  كنید  محدود  را  )سدیم(  نمک  از  غنی  غذایی 
مقدار كلسترول و چربی دریافتی رژیم خود را كاهش دهید. 

كورتون ها باعث نگهداری نمک در بدن شده و چربی خون را 
بالا می  برند.

نیز  9- افرادی كه مبتلا به آسم هستند و در ضمن چاق 
می  باشند، عملكرد ریه آن ها هنگامی كه وزن خود را كاهش 

می دهند، بهبود می یابد.
برای کاهش وزن از نکات زیر پیروی کنید:

- مقدار شكر موجود در غذای خود را كاهش دهید.
- از غذاهای سرخ شده اجتناب كنید.

- از وعده های غذایی كم ولی به دفعات استفاده كنید. )6 
وعده غذایی در هر روز توصیه می شود(

- با پزشک خود در مورد یک برنامه ورزشی منظم مشورت 
كنید.

- به میزان لازم در روز آب و مایعات بنوشید.
- گوشت، مرغ و ماهی كم چرب استفاده كنید.

- از گوشت های فرآوری شده مثل سوسیس و كالباس پرهیز 
كنید.

- به جای استفاده از نان سفید از نان های تهیه شده از غلات 
سبوس دار استفاده كنید.

10 - برخی از مواد غذایی شامل تركیباتی هستند كه به 
چرب  اسیدهای  یا  و  بیوفلاونوئیدها  فیتوكمیكال ها،  آن ها 
ضروری گفته می شوند. این تركیبات فعالیت ضد التهابی و 
آنتی هیستامینی طبیعی دارند و به بهبود علائم آسم كمک 

می كنند.

برخی از این مواد عبارتند از:
- انواع سیب ها و پیازهای قرمز رنگ

تركیبات  حاوی  كه  رنگی  میوه های  و  توت ها  انواع   -
بیوفلاونوئید هستند.

- گردو به دلیل وجود اسیدهای چرب ضروری امگا3
زیر  غذایی  مواد  از  بعضی  به  نسبت  افراد  از  برخی   -11
حساسیت دارند و ممكن است علائم آسم در آن ها به دلیل 
مصرف این مواد غذایی پدید آید و یا این كه تشدید شود از این 

مواد می  توان به موارد زیر اشاره كرد:
- شیر و فرآورده های لبنی

- گندم
- ذرت به صورت شربت ذرت و نشاسته ذرت

- بادام زمینی
- سویا

- تخم مرغ
شما باید مدت كوتاهی مصرف این مواد غذایی را محدود 

كنید تا بفهمید به كدام یک از آن ها حساسیت دارید.
12- بسیاری از افراد مبتلا به مشكلات تنفسی مزمن مثل 
آسم هنگامی كه معده ی آن ها پر است احساس تنگی نفس 
می كنند. این به این دلیل است كه زمانی كه معده پر است 
دیافراگم نمی تواند به خوبی كار خود را انجام دهد؛ بنابراین از 
وعده های غذایی كم حجم ولی متعدد استفاده كنید تا هم 
دچار تنگی نفس و هم دچار ریفلاكس )برگشت اسید معده(  

كه در بسیاری از مبتلایان شایع است، نشوید.
به نکات زیر در هنگام صرف غذا توجه داشته باشید:

- قبل از این كه خیلی خسته و یا خیلی گرسنه شوید، غذا 
بخورید.

- هنگامی كه غذا را می جوید و می خورید نفس بكشید، اگر 
احتیاج دارید كه نفسی تازه كنید، خوردن را متوقف كنید و در 

هنگام صرف غذا آرامش داشته باشید.
- هنگامی كه غذا می پزید، دو برابر یا 3 برابر مقدار مورد نیاز 
خود تهیه  كرده و در فریزر نگهداری كنید تا زمانی كه احساس 
آن ها  از  كنید،  درست  غذا  نمی توانید  و  می كنید  ناراحتی 

استفاده كنید.
كنید،  باشید سعی  نداشته  پری  احساس  كه  این  برای   -
از مواد غذایی كه نفخ ایجاد می كنند كمتر استفاده كنید 
مثل مارچوبه، انواع لوبیاها، كلم بروكلی، گل كلم، كلم برگ، 
كلم دكمه ای، نوشیدنی های گازدار، خیار، خربزه، سیر، پیاز 
)خام(، نخود، لپه، انواع فلفل ها، ترب، سوسیس، مواد غذایی 

محتوی ادویه های تند و انواع شلغم.

کمبود ویتامین هایی که منجر به حساسیت یا آلرژی می شوند

بخور و نخورهای غذایی برای حساسیت فصلی

ویتامینی كه به عنوان ویتامین نور خورشید هم شناخته می شود، به عنوان داروی ضد 
افسردگی عمل می كند. ویتامین D می تواند با افسردگی به ویژه در زنان مقابله كند. كمبود این 
ویتامین در زنان و كودكان بیشتر  بوده و مهمترین سنین ابتلا به افسردگی بین 30 تا 50 سال 
می باشد. زنان معمولا در این سنین به بحران میانسالی می رسند كه معمولا همزمان با یائسگی، 
بیماری افسردگی را در پی دارد كه این بحران را می توان با مصرف ویتامین D كنترل كرد. اگر 
ویتامین D با تجویز پزشک و به میزان مناسب مصرف شود، می تواند افسردگی دوران میانسالی 
و یائسگی زنان را كاهش دهد، كمبود ویتامین D به این معنی است كه بدن شما محافظت و 

حمایت كافی برای رشد استخوان ها را دریافت نمی كند.
چه افرادی در خطر ابتلا به کمبود ویتامین D هستند؟

برخی از افراد جامعه نسبت به دیگران آسیب پذیرتر هستند و ممكن است بیشتر گرفتار كمبود 
ویتامین D شوند، مصرف ویتامین D برای كودكان زیر 5 سال، خانم های باردار و شیرده، افراد 
بالای 65 سال و افرادی كه در معرض كم نور خورشید قرار دارند و اغلب پوست خود را در برابر 

آفتاب می پوشانند و تیره پوست ها ضروری است.
ویتامین D را به چه شکلی دریافت کنیم؟

بهترین و موثرترین راه برای بالا بردن سطح این ویتامین در بدن، قرار گرفتن در زیر نور آفتاب 
است،  قرار گرفتن روزانه ده دقیقه در برابر آفتاب می تواند از كمبود ویتامین D جلوگیری كند، اشعه 
ماورای بنفش رسیده از خورشید، برای سلامتی مضر است و در صورتی كه مدت زمان طولانی را 
زیر آفتاب سپری كنید، به خودتان آسیب می رسانید. منبع اصلی ویتامین دی نور خورشید است و 
در ماه های سرد سال نور آفتاب ویتامین مورد نیاز فرد را تامین نمی كند و در این شرایط می توانید  
ویتامین خود را با  مصرف مكمل ها دریافت كنید و به همین دلیل است كه در بسیاری از شهر های 

بارانی و ابری خصوصاً در فصل زمستان، ساكنین شهر از دچار كمبود ویتامین هستند.
D خوراکی های برای جبران ویتامین

بسیاری از افراد كنسرو ماهی تن سبک را به دلیل طعم و بوی ملایم آن دوست دارند و به دلیل 
اینكه می توانند در خانه و مدت طولانی تری از آن نگه داری كنند، رغبت زیادی به مصرف  آن 

دارند. میگو یكی از محبوب ترین نوع سخت پوستان است، با این حال برخلاف سایر منابع 
ویتامین D كه پرچرب هستند، میگو میزان چربی بسیار پایینی دارد، این ماده ی مغذی 
حاوی مقدار زیادی ویتامین D و اسید چرب امگا 3 است. خبر خوب برای افرادی كه ماهی 
دوست ندارند، این است كه غذا های دریایی تنها منابع ویتامین D نیستند. تخم مرغ كامل، 
منبع خوبی است؛ همچنین یک غذای خوشمزه و مغذی نیز محسوب می شود. در حالی كه 
بیشترین پروتئین تخم مرغ در سفیده  آن است، چربی، ویتامین ها و مواد معدنی آن عمدتا در 
زرده وجود دارد. قارچ منبع طبیعی ویتامین D است، قارچ ها نیز مانند انسان، اگر در معرض 
پرتو های فرابنفش قرار بگیرند، می توانند این ویتامین را تولید كنند. غلات خاص و صبحانه های 
فوری حاوی بلغور جو دوسر با ویتامین دی غنی شده اند و می تواند ویتامین D مورد نیاز بدن را 
تأمین كند. اگرچه غلات غنی شده و بلغور جو دوسر ویتامین D كمتری نسبت به منابع طبیعی 
دارند، اما می تواند روش مناسبی برای افزایش مصرف این ویتامین باشند . شیر گاو منبع خوبی 

برای بسیاری از مواد مغذی از جمله كلسیم، فسفر و ریبوفلاوین است.

ویتامینی که افسردگی را دور و سرحالتان می کند
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فرماندار قم:

حل مشکل محلات محروم اسماعیل آباد و شهر 
قائم در اولویت است

 فرماندار قم گفت: اسماعیل آباد و شهر قائم از محدوده های شهر قم می باشد و حل 
مشكل و بهسازی این محله ها در اولویت دستگاه های اجرایی استان قرار دارد. 

مرتضی حیدری روز پنجشنبه در ششمین جلسه كارگروه اجتماعی، فرهنگی، سلامت، 
زنان و خانواده درقم افزود: شهر قائم هفت هزار خانوار ،سكنه دارد و اسماعیل آباد نیز 902  
تن جمعیت در قالب 110 تا 150 خانوار دارد. وی بابیان این كه مردمان متدین و محترمی 
ساكن این مناطق هستند، اضافه كرد: این كه برخی می گویند بزهكاران و معتادان ساكن 
اسماعیل آباد نادرست است و اكثر خانواده ها متدین، فقیر و نیازمند كمک جمهوری 
اسلامی هستند. وی اظهار داشت: دستگاه هایی ازجمله سپاه، دفتر تسهیل گری و 
مساجد اطلاعاتی از خانواده های ساكن در این محله ها دارند كه باید با یكدیگر به اشتراک 
بگذارند تا افراد مستمند و مستحق كمک كه پرونده قضایی ندارند، از بزهكاران جدا شوند.
حیدری بابیان این كه خانواده های تحت پوشش كمیته امداد و بهزیستی نیز باید از 
یكدیگر تفكیک شوند،  گفت: دفتر تسهیل گری شهر قائم با هماهنگی امام جماعت 
مسجد علی بن ابیطالب)ع( این محله و معتمدان محلی نسبت به تهیه بانک اطلاعاتی 
برای استفاده از ظرفیت خیران در راستای تامین مسكن بخشی از سكنه نیازمند محله 
اسماعیل آباد اقدام نماید. وی افزود: اگر حدود 60 واحد منزل مسكونی برای ساكنان 
اسماعیل آباد احداث شود، این محله از این وضعیت خارج می شود و به مجموعه شهری 
با طراز شایسته قم تبدیل و امنیت و آرامش برای ساكنان این محله مهیا خواهد شد. وی 
تاكید كرد: شهرداری برای از ساخت وسازهای بدون مجوز و حتی تعمیر خانه ها جلوگیری 
نماید تا محله اسماعیل آباد بر اساس طرح جامع و تفصیلی شهر بهسازی و فضاهای 
موردنیاز شهری احداث شود. فرماندار قم ادامه داد: فرماندهی انتظامی شهرستان قم نیز 
باید نسبت به افزایش گشت های انتظامی در این محله برای برخورد با توزیع كنندگان مواد 

مخدر، مشروبات الكلی و سایر جرایم اقدام نماید.
دفاتر تسهیل گری باید بر اساس نقشه راه پیش روند 

رئیس سازمان تبلیغات اسلامی  استان قم نیز دراین جلسه گفت: اگر دفاتر تسهیل گری 
با مساجد ارتباط بیشتری داشته باشند، بهسازی محله ها و ایجاد مشاركت در مردم افزایش 
می یابد. حجت الاسلام والمسلمین رضا عزت زمانی افزود: دفاتر تسهیل گری باید بر اساس 
نقشه راه پیش روند و ضمانت اجرایی داشته باشند. رئیس سازمان صداوسیمای قم نیز 
درین جلسه گفت: مساجد بهترین ظرفیت برای جلب مشاركت مردم در مناطق محروم و 
آسیب پذیر هستند. حجت الاسلام والمسلمین محمد لطفی نیاسر افزود: مساجد می توانند 
كمبودهای مناطق را شناسایی و باعث مشاركت دستگاه های اجرایی در این محله ها شود.
اكبر میرشكار مدیركل كمیته امداد امام خمینی)ره( قم نیز گفت: فعالیت مركز نیكوكاری 
شهر قائم باعث شناسایی نیازمندان ساكن این منطقه شده كه بخشی از نیازمندان 

به صورت مستمر و بخشی نیز به صورت موردی از این نهاد كمک می گیرند.
۳00 هکتار سکونتگاه های غیررسمی بی کیفیت در قم وجود دارد 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم نیز گفت: شهر قم با وسعت 13 هزار هكتار 
محدوده خدماتی و 32 هكتار حریم، جزو شهرهایی است كه بافت فرسوده آن نسبت به 
سایر كلان شهرها مساحت بیشتری دارد. غلامرضا جانقربان افزود: از 13 هزار هكتار 
محدوده خدماتی، یک هزار و 600 هكتار بافت فرسوده است كه در بافت میانی و هفت 
منطقه دیگر شهر قم واقع شده است. وی بابیان این كه منطقه هفت واقع در مركز شهر 
قم با 400 هكتار بالاترین میزان بافت فرسوده را دارد، ادامه داد: در شهر قم 300 هكتار 
بافت تاریخی وجود دارد كه جزیی از یک هزار و 600 هكتار بافت فرسوده می باشد. وی با 
اشاره به این كه حدود 300 هكتار سكونتگاه های غیررسمی بی كیفیت در قم وجود دارد،  
بیان كرد: در سال های گذشته مهاجرت های بسیاری به ویژه از اتباع خارجی به سه منطقه 
اسماعیل آباد، شهر قائم و اكبرآباد صورت گرفته، ولی در 2 دهه اخیر این مساله كنترل شده 

و ساخت وسازهای غیرقانونی و بی كیفیت انجام در این مناطق كاهش یافته است.

معاون سیاسی استاندار قم:

تسهیل گری باید به ایجاد همکاری و تعلق 
اجتماعی  منجر شود

 معاون سیاسی،  امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: خروجی كار دفاتر تسهیل گری در 
این استان باید به ایجاد حس خوب همكاری و تعلق اجتماعی به شهروندان جامعه بینجامد.  
بیژن سلیمان پور روز پنجشنبه در ششمین جلسه كارگروه اجتماعی، فرهنگی، سلامت، زنان 
و خانواده درقم  افزود: تسهیل گر نباید كار موازی با دستگاه های اجرایی استان انجام دهد و 
اقدامات این دفاتر باید به جلب مشاركت و فعالیت موثر ساكنان منطقه با دستگاه های اجرایی 
منجر شود. وی بابیان این كه بهبود زندگی در مناطق محروم و سكونتگاه های غیررسمی 
ازجمله اهداف دفاتر تسهیل گیری است و تسهیل گران باید با ایجاد مهارت و به كارگیری 
روش های مناسب،  انگیزه همكاری را در شهروندان ایجاد نمایند. وی با اشاره به كمبودها 
و محدودیت امكانات درمناطق محروم قم،  تصریح كرد: ساكنان این مناطق فكر می كنند 
در شمار شهروندان این كشور نیستند و از سوی نظام سیاسی، استانداری و فرمانداری 
فراموش شده اند. سلیمان پور تاكید كرد: باید با اقدامات مناسب به شهروندان ساكن این 
مناطق هویت بخشی و كنترل اجتماعی ایجاد نماییم تا به جامعه تعلق خاطر پیدا كنند. وی 
گفت: دفاتر تسهیل گری شهر قائم و محله اسماعیل آباد قم  فعالیت ها و تلاش های خود را 
برای جلب مشاركت مردم برای مدیریت محله متمركز نمایند و سطح همكاری ها با مساجد، 
تشكل های مردمی و پایگاه های بسیج، كمیته امداد و بهزیستی را ارتقا دهند. وی با تاكید بر 
این كه دستگاه های اجرایی باید متناسب با نیازها و آسیب ها، در حل مسائل مرتبط با محله ها 
همكاری لازم را داشته باشند، بیان كرد: باید تا پایان دی ماه مددجویان بهزیستی و كمیته 
امداد ساكن در این محله ها تفكیک شوند و شهرداری و اداره كل راه و شهرسازی استان نیز 
طرح پیشنهادی و كاربردی برای الحاق منطقه اسماعیل آباد به منطقه دیگر را بررسی و اعلام 
نمایند. معاون استاندار قم افزود: فرماندهی انتظامی استان نیز در حوزه امنیتی اقدام ویژه 
انجام دهد تا فضا برای بزهكاران ناامن شود و مردم این تغییر را حس نمایند كه حكومت، نظام 
سیاسی و دستگاه ها پای كار آمده اند. وی بر هویت بخشی به ساكنانی كه فاقد شناسنامه 
هستند و ساماندهی افاغنه غیرمجاز با مشاركت نیروی انتظامی تاكید و بیان كرد: فرمانداری 
نیز باید نسبت به نظارت بر حسن اجرای مصوبه ها نظارت نماید و گزارش ها را به صورت 
مستمر و ماهانه ارائه دهد.وی با اشاره به وجود 2 كارخانه در محدوده شهر قائم و محله 
اسماعیل آباد، گفت: حفظ فرصت های شغلی این كارخانه ها مهم است و این واحدها باید 
به شهرک های صنعتی اطراف شهر قم منتقل شوند. سلیمان پور اضافه كرد: تسهیل گری در 
تمام دنیا از نیمه دوم قرن بیستم آغازشده، ولی در كشور تجربه كاملا جدید است و الگوی آن 

از كشورهای آسیای جنوب شرقی دریافت شده است.
 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم مطرح کرد:

ایجاد زیرساخت های لازم برای تامین برق 
موردنیاز استان قم

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: با تعامل خوب استانداری قم و 
وزارت نیرو، زیرساخت های لازم برای تامین برق موردنیاز استان ایجادشده و این روند 
همچنان ادامه دارد.  محسن بهشتی بیان كرد: گسترش توان تولید برق در استان را با 
ایجاد پست های جدید به جد دنبال می كنیم و در این مسیر نیازمند همكاری شهروندان در 
موضوع مدیریت كردن روند مصرف انرژی برق هستیم. وی با اشاره به اقدامات انجام شده 
برای تامین برق موردنیاز واحدهای صنعتی قم،  گفت:  برق واحدهای صنعتی كه در استان 
مستقر هستند و یا واحدهایی كه در آینده ایجاد می شوند با همكاری مسئولان وزارت نیرو،  
به شكل پایدار تامین خواهد شد. وی در ادامه بابیان موقعیت ویژه قم برای تولید انرژی 
خورشیدی،  بیان كرد:  بر اساس تحقیقات صورت گرفته، قم از جمله سه استان خاصی 
است كه به دلیل تعداد بالای روزهای آفتابی، زاویه تابش خورشید و سایر مسائل فنی، برای 
تولید انرژی خورشیدی بسیار مناسب است. بهشتی افزود: در همین رابطه برای ایجاد 
نخستین شهرک نیروگاه خورشیدی كشور در سطح هزار هكتار اعلام آمادگی كردیم كه 
با ایجاد این نیروگاه، 500 مگاوات به ظرفیت تولید برق استان افزوده می شود. وی ادامه 
داد: ظرفیت تولید انرژی خورشیدی در سطح قم، بسیار بالاست و می توان طرح فوق كه 
در اتوبان قم- تهران جانمایی شده است را به بیش از این میزان نیز گسترش داد. وی تاكید 
كرد: برای تامین برق پایدار قم از هیچ تلاشی دریغ نخواهیم كرد و در همین رابطه طی 
روزهای اخیر طرح های گسترده ای درزمینهٔ افزایش توان تولید برق استان به بهره برداری 
رسید. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: در سی ام مهرماه سال جاری 
پنج طرح صنعت برق قم بااعتبار 2 هزار و 260 میلیارد ریال با حضور حائری معاون امور 
برق وزیر نیرو در قم به بهره برداری رسید كه نقش مهمی در تامین پایدار برق موردنیاز استان 
به خصوص در بخش صنعت خواهد داشت. وی بیان كرد:  با بهره برداری از این طرح ها،  
برق موردنیاز واحدهای صنعتی استان به خصوص در پهنه صنعتی نیزار كه محل استقرار 
شماری از صنایع سنگین و راهبردی استان است با ظرفیت بیشتری تامین می شود و این 

دستاوردی بزرگ برای توسعه اقتصادی قم است.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم:
بارندگی های اخیر در قم سیلاب درپی نداشته است

مدیركل بحران استان قم گفت: در جریان بارندگی های اخیر درسطح مناطق مختلف 
استان شاهد وقوع سیلاب نبودیم و تنها دربرخی از نقاط روان آب ها جاری شد. 

از  برخی  در  بارندگی  فصل  در  آب ها  روان  شدن  جاری  كرد:   بیان  اوروجی  محسن 
روستاهای مناطق كوهستانی قم امری طبیعی است و نباید آن را سیلاب قلمداد كرد.

وی افزود: در جریان جاری شدن این روان آب ها كه در برخی بخشهای استان همچون 
جعفریه و خلجستان گزارش شده است، هیچ گونه خسارت جانی و مشكل خاصی به وجود 
نیامده و وضعیت مناطق مختلف استان پس از بارش ها طبیعی است. وی ادامه داد: 
خاصیت فصل پاییز و زمستان بارندگی است و در همین زمینه تمهیدات لازم برای مقابله با 
حوادث احتمالی اندیشیده شده است و شهروندان نگرانی در این خصوص نداشته باشند.

یكی از مراجع تقلید شیعیان گفت: وجود چند اختلاس و مدیر فاسد به دشمنان این 
مجال را می دهد كه فضای كشور را نا آرام كنند.

آیت الله جوادی آملی روز پنجشنبه در دیدار سردار جلالی رئیس سازمان پدافند 
غیرعامل كشور بیان كرد: اكنون كشور ما در میدان مین است و به لطف الهی در 
امنیتیم، این چیزی جز نعمت و لطف الهی نیست، اما آنچه در كنار اسلحه، این 
مملكت را حفظ می كند شما عزیزانید، شما بازوان این نظامید، اسلحه را بسیاری 
در اختیار دارند، اما آنچه شما عزیزان را متمایز می كند اعتقاد شما به راه و مسیر 

حق است.
وی ادامه داد: همه تلاش و كوشش باید این باشد كه حتی ذره ای با خون پاک 
شهداء بازی نشود، در كشور مدیران و مسئولین خوب بسیار داریم، اما حتی وجود چند 
اختلاسی و مدیر فاسد نیز به دشمنان این مجال را می دهد كه فضای كشور را نا آرام 

كنند.
آیت الله جوادی آملی ابراز داشت: حضرت امیرعلیه السلام در نامه ای خطاب به مردم 
مصر بیان داشتند خواب غفلت در چشم شما باید در حد مزمزه باشد، هرگز نگذارید 
خواب غفلت از محدوده چشم شما فراتر برود و وارد محدوده هوشیاریتان شود در نتیجه 
همواره هوشیار و آماده باشید. وی تاكید كرد: تاكید قرآن در سوره مباركه توبه این است 
كه همیشه به نحوی آماده باشید كه دشمنان از شما بترسند گرچه شما قصد حمله 
ندارید اما توان شما باید در حدی باشد كه »حتما« دشمنان از حمله به شما احساس 

هراس داشته باشند.
آیت الله جوادی آملی در این دیدار اظهار داشت: گرچه ذات اقدس اله به ما وعده 
و امید نصرت داد و این دین می تواند جوابگوی همه بشر باشد و خود را از هر خطری 

محفوظ نگه دارد با این وجود امروز حفظ و صیانت از این دین به ما سپرده شده است.
آیت الله علوی گرگانی: ابعاد پدافند غیرعامل کشور تقویت شود

 آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی ازمراجع تقلید نیزپیش از ظهر روز پنجشنبه  
در دیدار رئیس پدافند غیرعامل كشور گفت: از آنجایی كه انقلاب اسلامی با دشمن 
قسم خورده و سرسختی روبه رو است، تقویت بعد پدافند غیرعامل در حوزه های مختلف 
ضرورت بیشتری پیدا كرده است.  وی با اشاره به تفاوت مسئولیت پذیری دركشور 
تصریح كرد: حوزه پدافند غیرعامل به دلیل تنوع مسئولیت ها از نهادهای مهم و حساس 
كشور است. وی با اشاره به بیانات اخیر رهبری معظم انقلاب در جمع دانش آموختگان 
ارتش جمهوری اسلامی گفت: نباید نسبت به توطئه های پنهان دشمنان، غفلت شود، 

دشمن مترصد فرصتی است تا یک بار دیگر نقشه های شوم خود را به اجرا در بیاورد.
آیت الله علوی گرگانی گفت: خداوند متعال پشتیبان انقلاب اسلامی است، دست 
یاری خداوند درحوادث مختلف انقلاب مانند جریان آتش سوزی هواپیماهای جنگی 
آمریكا در صحرای طبس نمایان می باشد. وی اضافه كرد: مسئولان كشور دركنار 
پایبندی به وظایف خود، توكل و امید خود را صرفا به خداوند متعال معطوف كنند. وی  
گفت:پدافند غیرعامل باید به حدی از قدرت برسد كه جمهوری اسلامی را از هرگونه 

خطری مصون بدارد.
 آیت الله سعیدی: اعتقادات مردم در مسیر انقلاب باید تقویت شود

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( نیزظهر روزپنجشنبه در دیدار رئیس 
پدافند غیرعامل كشور گفت: باید اعتقادات مردم را در مسیر انقلاب تقویت كنیم تا 

همواره پیروز در مقابل دشمنان باشیم.
آیت الله سید محمد سعیدی با بیان اینكه دفاع ما به هشت سال دفاع مقدس خلاصه 
نمی شود، افزود: ما هر لحظه در حال دفاع از كشور و درگیری با دشمنان به صورت 
جنگ سخت و نرم هستیم. وی با بیان اینكه اگر مراقب حیله دشمنان نباشیم، گرفتار 
خواهیم شد بنابراین باید توجه بسیاری به مكر دشمنان داشته باشیم، اظهار داشت: 
اما  نیست،  عراق  و  مدینه  همچون  معصومین)ع(  وجود  حیث  از  سرزمینی  هیچ 
مردم، مدینه را حفظ نكردند و امروز می بینیم كه چه كسانی بر كرسی اداره این شهر 
نشسته اند. امام جمعه قم ادامه داد: مردم كشور عراق كه امروز با بحران روبرو شده 
اگر مراقب نباشند گرفتار فتنه دشمنان خواهند شد. وی یكی از رسالت های پدافند 
غیرعامل را آشنا كردن مردم نسبت به اهمیت دفاع و پاسداری از كشور و آرمان های 
انقلاب دانست و افزود: در هیچ كجای دنیا رهبری به بزرگی، شجاعت و فرزانگی رهبر 

معظم انقلاب وجود ندارد.
آیت الله سعیدی اظهار داشت: اگر ما مدافعان خوبی برای حریم جمهوری اسلامی، 

نهضت امام خمینی)ره( و انقلاب اسلامی نباشیم، قطعا گرفتار خواهیم شد.

وی هر حركتی خارج از دفاع از آرمان های جمهوری اسلامی و نهضت امام و رهبری 
را اشتباه دانست و افزود: مردم و مسئولان باید بدانند كه ما زمینه سازان ظهور حضرت 
ولی عصر)عج( هستیم و همه چیز ما پیروی از سیره اهل بیت)ع( و دفاع از انقلاب، خون 

شهدا و آرمان های امام و رهبری است.
نماینده ولی فقیه در استان قم با تأكید بر اینكه امت ایران اسلامی برای یک نظام 
دقیق، استوار، معنوی و امام زمانی تلاش می كند، اظهار داشت: باید اعتقادات مردم را 

در مسیر انقلاب تقویت كنیم تا همواره پیروز در مقابل دشمنان باشیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود تأمین امنیت حرم مطهر بانوی كرامت را ضروری 
دانست و اظهار داشت: با توجه به مراجعه افراد و زائران از شهرها و كشورهای مختلف 
به حرم مطهر، حرم باید امن بماند و با عنایت به جایگاه حرم  بودن، امنیت این مكان 

مقدس باید تأمین شود.
توصیه آیت الله فاضل لنکرانی به مسئولان کشور

رئیس موسسه فقهی ائمه اطهار)ع( نیزپیش از ظهر روز پنجشنبه  در دیدار رئیس 
باید نسبت به حوادث  پدافند غیرعامل كشور گفت:  تاكید كرد: مسئولان كشور 
احتمالی در آینده پیش بینی و برنامه ریزی دقیقی داشته باشند. آیت الله محمد جواد 
فاضل لنكرانی اظهار كرد: بینش مقاومت اسلامی ایران، آمریكا را به معنای واقعی زمین 

گیر كرده است.
وی با اشاره به منویات اخیر مقام معظم رهبری در جمع دانش آموختگان ارتش 
جمهوری اسلامی گفت: با تدابیر هوشمندانه معظم له در رابطه با منطق مقاومت، 
رویكرد كلان مقاومت در بین جوامع علمی و اقتصادی نهادینه شده و مسئولان نیز به 
این سمت سوق پیدا كرده اند. وی تصریح كرد: اساس دین بر مبنای پدافند غیرعامل 

نهاده شده، اصول فردی و اجتماعی دین اسلام بر محور پدافند غیرعامل است.
آیت الله فاضل لنكرانی گفت: پدافند غیرعامل شرایطی را در كشور به وجود می آورد 
تا از برهم ریختگی و از هم پاشیدگی جامعه جلوگیری شود. عضو جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم ادامه داد: وجود ولایت فقیه از مصادیق بارز پدافند غیرعامل در كشور است، 
عدم وجود شخصیتی مانند ولی فقیه در حوادث اخیر كشور لبنان كاملا مشخص است 
و معلوم نیست این اعتراضات به كدام سمت و سو كشیده خواهد شد.  این عالم دینی 
با اشاره به وجود پرونده های قضایی فراوان عنوان كرد: در صورتی كه اصول و مبانی 
پدافند غیرعامل و احكام شرعی به درستی در جامعه پیاده شود، بسیاری از اختلافات 

كنونی از بین می رود.
نماینده آیت الله سیستانی در ایران:

قدرت تسلیحاتی کشور مدیون تلاش نخبگان است
 نماینده آیت الله سیستانی در ایران  نیزپیش از ظهر روز پنجشنبه  در دیدار رئیس 
پدافند غیرعامل كشور كه در دفتر این استاد حوزه علمیه در قم برگزار شد، گفت: 
قدرت تسلیحاتی امروز كشور نتیجه تلاش نخبگان است، بنابراین باید قدردان زحمات 
آنها بود. آیت الله  سید جواد شهرستانی اظهار داشت: تكنولوژی در زندگی انسان ها 
نقش های مثبت و منفی بسیاری دارد. وی با بیان اینكه تكنولوژی به آرمان های انسان 
لطمات بسیاری را وارد می كند، افزود: تكنولوژی دارای جنبه های مثبت بسیاری نیز 
است كه باید از آن استفاده كرد. نماینده آیت الله سیستانی در ایران بیان كرد: پدافند 
غیرعامل موجب حفظ نخبگان در كشور می شود بنابراین باید مورد توجه قرار گیرد. وی 
با بیان اینكه متأسفانه امروز برخی از نخبگان به دلیل عدم به كارگیری صحیح از كشور 
مهاجرت كرده اند، افزود: پدافند غیرعامل می تواند در حفظ نخبگان در كشور بسیار 

كمک  كننده باشد.
دشمنان درصدد ضربه زدن از راه های مختلف به کشور هستند

حجت الاسلام شهرستانی با بیان اینكه دشمنان درصدد ضربه زدن از راه های مختلف 
به كشور هستند، اظهار داشت: جذب تیزهوشان از مقطع ابتدایی اقدام خوبی است 
اما خروجی كار مشخص نیست و باید مراقب باشیم كه خروجی این مدارس را دیگر 
كشورها استفاده نكنند. وی نخبگان را سرمایه های بزرگ ایران اسلامی دانست كه باید 
از مهاجرت آنها به خارج از كشور جلوگیری كرد، گفت: باید سازوكاری ایجاد شود تا 
حضور نخبگان در كشور مدیریت شود و بتوان از آنها استفاده مطلوب داشت. نماینده 
آیت الله سیستانی در ایران در ادامه گفت: قدرت تسلیحاتی امروز كشور نتیجه تلاش 
نخبگان است، بنابراین باید قدردان زحمات آنها بود. وی اظهار داشت: متأسفانه در 
كشور ما معمولا افراد پذیرای اشتباهاتشان نیستند و همه تقصیرات خود را گردن جناح 

مقابل می اندازند در حالی كه اشتباه كردن برای همگان ممكن است.

مدیر عامل شرکت آبفا استان اصفهان :

باید فرهنگ خدمت رسانی مطلوب به مردم 
ارتقاء یابد

مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان اصفهان در مراسم پایانی مرحله استانی مسابقات 
فنی و تخصصی بهره برداری شركتهای آب وفاضلاب كشور گفت: از بهره بردارن انتظار می 
رود در پایان این مسابقات بیش از پیش فرهنگ ارائه خدمات مطلوب و پایدار به مشتر كین 

را در دستور كار قرار دهند.
مهندس هاشم امینی با اشاره به نقش بارز بهره برداران در ارائه خدمات پایدار به مشتركین 
عنوان كرد:فعالان در حوزه بهره برداری با نگهداری اصولی و بهره برداری صحیح از 

تاسیسات و منابع نقش بارزی در ارائه خدمات پایدار به مردم دارند.
وی تعهد،تخصص،پشتكار ،دقت و تلاش شبانه روزی را از ویژگی های بهره برداران برشمرد 
و خاطرنشان ساخت: ویژگی های منحصر بهره برداران كه همان تعهد،تخصص،پشتكار 
،دقت ،سرعت و تلاش شبانه روزی است منجر به استمرار ارائه خدمات بهینه به مردم می 
شود . مدیرعامل شركت آبفا استان اصفهان چگونگی كیفیت و كمیت  ارائه خدمات به 
مشتركین  را مرتبط با  مهارت و دانش بهره برداران در بهره برداری از  منابع و تاسیسات 
دانست و خاطرنشان ساخت:برخورداری بهره برداران از دانش روز و مهارت كافی در بهره 
برداری و نگهداری از تاسیسات و منابع ارتباط مستقیمی در ارائه خدمات مستمر به مردم 
دارد كه مطمئنا با برگزاری این مسابقات شاهد افزایش مهارت بهره برداران در حوز ه های 
مختلف بهره برداری خواهیم بود. مهندس هاشم امینی با اشاره به تامین آب شرب بیش از 
4 میلیون نفر  از طریق تصفیه خانه آب باباشیخعلی اعلام كرد: تصفیه خانه آب باباشیخعلی 
كه تامین كننده آب شرب بیش از 4 میلیون نفر می باشد توسط بهره برداران نگهداری و 
در مدار قرار می گیرد پس می طلبد بهره برداران با ارتقاء سطح دانش درصدد خدمات 
رسانی بهینه بیش از گذشته به مردم باشند. وی برگزاری مسابقات را بهانه ای دانست تا از 
این طریق به نقاط ضعف و قوت در بخش بهره برداری بیش از گذشته پی ببریم خاطرنشان 
ساخت: قطعا برگزاری این مسابقات در شناسایی نقاط قوت و ضعف حوزه بهره برداری 

بسیار موثر است كه این امر تاثیر بسزایی در افزایش راندمان در بخش بهره برداری دارد.
مهندس امینی اصفهان را پیشگام در صنعت آبفا كشور دانست و بیان داشت: استان 
اصفهان با بیش از نیم قرن سابقه در فعالیت صنعت آب و فاضلاب یكی از قدیمی ترین 
استانها دركشور بشمار می آید براین اساس فعالان در صنعت آبفا اصفهان باید پیشرو در 

رشد وشكوفایی این صنعت در كشور باشند.

مدیرکل اوقاف استان قم عنوان کرد 
اسکان ۵۰ هزار نفر در موکب امامزاده جمال الدین)ع(

مدیركل اوقاف استان قم گفت: بیش از 50 هزار نفر از خدمات اسكان در موكب آستان 
مقدس امامزاده جمال الدین علیه السلام بهره مند شدند.

حجت الاسلام والمسلمین عباس اسكندری با اشاره به فعالیت موكب آستان مقدس 
امامزاده جمال الدین علیه السلام به مناسبت اربعین حسینی در جوار این بقعه متبركه 
اظهار كرد: این موكب از هجدهم مهر تا پایان ششمین روز آبان ماه در خدمت زائران 

حسینی از اقصی نقاط ایران و برخی از كشورهای خارجی بود.
وی افزود: اسكان شبانه و موقت، پذیرایی از زائران در وعده های غذایی مختلف و خدمات 

فرهنگی از جمله فعالیت های این موكب به شمار می روند.
مدیركل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به آمار اسكان در موكب امامزاده جمال 
الدین علیه السلام خاطرنشان كرد: 11 هزار و 3 نفر طی این مدت از خدمات اسكان شبانه 
در این موكب بهره مند شدند همچنین 39 هزار و 697 نفر نیز به صورت موقت اسكان 
یافتند. وی ادامه داد: 52 هزار و 981 وعده صبحانه، ناهار و شام در موكب امامزاده جمال 
الدین علیه السلام در بین زائران توزیع شد؛ همچنین 30 هزار و 666 میان وعده صبح، 
32 هزار و 97 میان وعده ظهر و 57 هزار و 226 وعده چای و شربت در ایستگاه صلواتی 

موكب در اختیار زائران قرار گرفت.
اسكندری از انجام 765 سرویس پایان كار ایستگاه تاكسی سرویس صلواتی در موكب 
شاه جمال خبر داد و تصریح كرد: برگزاری 15 شب مجلس عزاداری، و ارائه خدمات 

پزشكی به بیش از 2 هزار و 787 نفر طی این مدت صورت گرفت.
مدیر كل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: طی مدت فعالیت موكب امامزاده جمال 
الدین علیه السلام 130 میلیون و هفتصد و چهل و پنج هزار ریال دارو برای توزیع در بین 

زائران خریداری شد.

مدیرکل بیمه سلامت  استان قم:

۱۹2 میلیارد ریال برای درمان بیماران خاص 
قم هزینه شد

 مدیركل بیمه سلامت قم بابیان اینكه 364 هزار و 798 تن در این استان تحت پوشش 
بیمه سلامت قرار دارند، گفت: بیمه سلامت در سال 1397 بالغ بر 192 میلیارد ریال برای 

درمان مبتلایان به بیماری خاص در قم هزینه كرده است. 
محمدرضا فخاریان قمی روز چهارشنبه در آیین گرامیداشت هفته بیمه سلامت در 
سالن اجتماعات دانشگاه علوم پزشكی قم اظهار داشت: كل هزینه درمانی صورت گرفته 
توسط بیمه سلامت قم در سال گذشته یک میلیارد و 943 میلیون و 360 هزار ریال بوده و 

میانگین ماهانه هزینه های بیمه سلامت استان نیز 162 میلیارد ریال است.
قم دارای 926 بیمار خاص شامل 372 تن ام اس، 271 تن بیمار دیالیز، 145 بیمار پیوند 

كلیه، 89 تن تالاسمی و 48 تن هموفیلی است.
وی با اشاره به اینكه 62 هزار و 207 تن از كارمندان دولت افراد تحت پوشش بیمه 
سلامت قم را تشكیل می دهند، بیان داشت: 68 هزار و 920 تن از مددجویان كمیته امداد 
امام )ره( و بهزیستی، خانواده شهیدان، طلبه ها و دانشجویان نیز تحت پوشش بیمه مذكور 
می باشند. وی اضافه كرد: 52 هزار و 992 از جمعیت قم تحت پوشش بیمه روستایی و 
36 هزار و 42 تن نیز تحت پوشش بیمه ایرانیان هستند. وی تعداد افراد تحت پوشش 
بیمه همگانی را 138 هزار و 909 تن عنوان كرد و گفت: پنج هزار و 365 تن نیز تحت 
پوشش بیمه اتباع می باشند.  فخاریان قمی با اشاره به 660 مركز درمانی طرف قرارداد با 
بیمه سلامت استان گفت: این تعداد شامل بیمارستان، آزمایشگاه، مراكز تصویربرداری 

فیزیوتراپی، داروخانه و پزشكان عمومی، متخصص و فوق متخصص است.
 

شهردار فلاورجان :

پروژه ها باید با سرعت بیشتری اجرا شود
مهندس جواد نصری شهردار به همراه آقای سید محمدرضا شیرزادی رئیس شورای 
اسلامی شهرفلاورجان صبح امروز از پروژه های عمرانی در دست اقدام شهرداری در نقاط 
مختلف سطح شهر بازدید و از نزدیک در جریان میزان پیشرفت فیزیكی این پروژه ها قرار 

گرفتند. 
شهردار فلاورجان در حاشیه این بازدید ضمن قدردانی از زحمات و تلاشهای بی وقفه 
تمامی همكاران، انجام بازدیدهای میدانی را زمینه ساز اجرای كمی و كیفی پروژه های 
عمرانی دانست و این اقدام را در مرتفع ساختن مشكلات شهر و شهروندی از وظایف 
مدیریت شهری قلمداد نمود.  مهندس جواد نصری در ادامه افزود: انشالله با حمایت 
های هر چه بیشتر شورای محترم اسلامی شهر فلاورجان، مدیریت شهری با تمام توان، 
فعالیتهای عمرانی و خدماتی را در سطح شهر دنبال خواهد نمود و در این راستا از همراهی 
و همكاری و صبر و شكیبایی تمامی شهروندان تشكر و قدردانی می نمایم. ریاست شورای 
بر عملكرد  بیان داشت: نظارت   این خصوص چنین  نیز در  اسلامی شهر فلاورجان 
شهرداری و بازدید از پروژه های عمرانی وظیفه ی ذاتی شورای اسلامی شهر است و اعضا 
شورا باید از روند اجرای پروژه ها مطلع باشند و تاكنون اجرای پروژه ها روند خوبی را پشت 
سر گذاشته اند.  سید محمد رضا شیرزادی همچنین افزود: پروژه ها باید با سرعت بیشتری 
انجام و به منظور تكریم شهروندان هر چه زودتر به بهره برداری برسند.  وی همچنین بازدید 
جناب آقای مهندس احمدرضا صادقی مدیر رودخانه ها و سواحل شركت سهامی آبّ 
منطقه ای استان اصفهان از پروژه در دست احداث ساماندهی و زیباسازی حاشیه رودخانه 
زاینده رود را به فال نیک گرفت كه موجبات هر چه بیشتر پیشرفت فیزیكی و در نهایت امر 
بهره برداری از این پروژه را فراهم آورد. ریاست شورای اسلامی شهر فلاورجان در خاتمه 
گفته هایش خاطر نشان ساخت: شهروندان محترم با رعایت كامل حقوق شهروندی، با 
صبر و شكیبایی كه در طول اجرای پروژه عمرانی در دست احداث دارند، مسئولیت ما را در 

خدمت رسانی دوچندان نموده اند كه ما از تک تک شان كمال تشكر و قدردانی را داریم

در راستای تقویت جایگاه بسیج و تبیین ارزش های دفاع مقدس  صورت گرفت 

تقدیر فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( از 
شهردار قم

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( از خدمات شهردار قم در راستای تقویت جایگاه 
بسیج و تبیین ارزش های دفاع مقدس تقدیر كرد.

دكتر  اقدامات  و  خدمات  از  تقدیری  لوح  اهداء  با  شاهچراغی  محمدتقی  سردار 
سقائیان نژاد شهردار قم در راستای تقویت جایگاه بسیج و تبیین ارزش های دفاع مقدس 
در شهر مقدس قم تقدیر كرد. در پیام تقدیر فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( خطاب 
به شهردار قم آمده است: ضمن آرزوی قبولی عزاداری ها و عرض تبریک به مناسبت حلول 
ماه ربیع الاول، بدینوسیله مراتب تقدیر و تشكر خود را از تلاش ها و حمایت های جنابعالی 
در برگزاری برنامه های بسیج و سپاه استان و به ویژه بزرگداشت هفته دفاع مقدس اعلام 
می دارم. در ادامه این پیام آمده است: امید است این تلاش ها مرضی ذات اقدس الهی 
قرار گرفته و برگ زرینی در پرونده اخروی تان باشد. توفیقات روزافزونتان را در جهت نیل به 
آرمان های حضرت امام خمینی)ره(، تحت توجهات خاصه حضرت ولیعصر)عج( و كریمه 
اهل بیت)ع( حضرت فاطمه معصومه)س(، و تبعیت از منویات مقام معظم رهبری حضرت 

آیت الله العظمی امام خامنه ای)مدظله العالی( از خداوند متعال مسالت می نمایم.

آیت الله جوادی آملی  دردیداررئیس سازمان پدافند غیرعامل كشور:

اختلاس و مدیرفاسد به دشمنان فرصت ایجاد ناآرامی را می دهد

اجتماعی

رئیس سازمان پدافند غیرعامل گفت: ترامپ در ماه های 
هجوم  ایران  به  آمریكا  كه  كرد  اعلام  صراحت  به  اخیر 

سایبری انجام داده است، هجومی كه موفقیت نداشت. 
در جلسه  پنجشنبه  روز  سردار غلامرضا جلالی عصر 
شورای پدافند غیرعامل استان قم در سالن جلسات امام 
جواد)ع( استانداری با اشاره به اهمیت پدافند غیرعامل 
اظهار كرد: رهبر معظم انقلاب همواره بر بحث پدافند 
غیرعامل تاكید دارند و آن را از دولت و نیروهای مسلح 
مواجهه  در  امسال  داد:  ادامه  وی  می كنند.  پیگیری 
مستقیم با آمریكا قرار گرفتیم و مقام معظم رهبری در سال 
جاری تاكید كردند كه آمادگی ها در زمینه پدافند غیرعامل 
بیشتر شود. رئیس سازمان پدافند غیرعامل افزود: دشمن 
به دنبال استمرار فشار همه جانبه و حداكثری به كشورمان 

است، تهدید دشمن علیه ایران به صورت تركیبی است.
جلالی اراده نظامی ایران را شجاعانه دانست و تصریح 
كه  داد  نشان  آمریكایی  پهپاد  به  كشورمان  پاسخ  كرد: 
توانمندی پدافند هوایی ایران بالا است، این اتفاق بر روی 
طرح های نظامی آمریكا تاثیر گذاشت، این كشور تصور 
می كرد كه ایران قابلیت هدف قرار دادن هواپیماها را در 

ارتفاعات بالا ندارد، تصوری كه غلط بود.
وی ادامه داد: سرنگونی پهپاد آمریكایی پیروزی سیاسی 
بزرگ برای كشورمان به وجود آورد و موجب شد كه امارات و 

عربستان عقب نشینی های سیاسی داشته باشند.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل افزود: با وجود مشكلات 
درآمدن  حركت  به  و  اقتصادی  ثبات  شاهد  اقتصادی 

چرخ تولید در كشور هستیم، باید به دنبال استفاده از 
فرصت های تحریم باشیم، به عنوان مثال قرار است كه 
بودجه سال آینده بودجه بدون وابستگی به نفت باشد كه 
از بركات تحریم است و این مساله برگ برنده اقتصادی برای 

كشورمان به شمار می رود.
باید اولویت های پدافند زیستی در استان  قم 

جدی گرفته شود
جلالی با اشاره به تهدیدات دشمن علیه ایران اظهار كرد: 
آمریكایی ها پیش از این نمی گفتند كه حملات سایبری به 
ایران انجام دادند، اما ترامپ در ماه های اخیر به صراحت 
اعلام كرد كه آمریكا به ایران هجوم سایبری انجام داده 

است، هجومی كه موفقیت نداشت.
بخش های  در  پدافندی  رزمایش  داد: 120  ادامه  وی 
مختلف انجام دادیم تا اشكالات موجود در زمینه پدافند 
عامل را شناسایی كنیم، این رزمایش ها موجب شد كه 
هجوم های سایبری آمریكا نتواند كه تاثیری بر ایران داشته 
باشد، در حالی كه آمریكا با هجوم سایبری برق ونزوئلا را 
به مدت دو ماه قطع كرد. رئیس سازمان پدافند غیرعامل 
افزود: باید دفاع چند لایه در حوزه های مختلف در كشور 
شكل بگیرد، استان قم هاب دام منطقه است و به همین 
دلیل باید اولویت های پدافند زیستی در این استان جدی 

گرفته و قابلیت های پدافند زیستی در قم تقویت شود.
جلالی با اشاره به طرح جامع مدیریت پدافند غیرعامل 
استان قم خاطرنشان كرد: تدوین این طرح اهمیت زیادی 

دارد و باید همه دستگاه ها برای تدوین آن كمک كنند.

طرح جامع مدیریت پدافند غیرعامل قم تدوین شود 
استاندار قم نیز دراین جلسه گفت: طرح جامع مدیریت 

پدافند غیرعامل باید هر چه زودتر در استان تدوین شود. 
 بهرام سرمست با اشاره به ویژگی پدافند غیرعامل اظهار 
كرد: این گونه از پدافند نوعی دفاع غیرنظامی محسوب 
می شود تا آسیب های ناشی از حملات مختلف كاهش یابد. 
وی ادامه داد: با وجود این كه تهدیدات پیرامون كشورمان 
زیاد است، ولی در داخل كشور كمترین تهدیدات وجود 
دارد، زمانی كه دشمنان دیدند كشورمان به لحاظ نظامی 
آسیب پذیری كمی دارد، به سراغ موضوعات غیرنظامی 
رفتند. استاندار قم افزود: پدافند غیرعامل مورد تاكید مقام 
معظم رهبری است و این مساله باید در استان قم نیز جدی 
گرفته شود. این استان شاهراه مواصلاتی 17 استان و 
هاب دام منطقه است، وجود حرم حضرت معصومه)س(، 
مسجد مقدس جمكران و بیوت مراجع عظام تقلید اهمیت 
توجه به پدافند غیرعامل در استان را بیشتر كرده است. 
قم  استان  ویژگی های  از  را  پذیری  مهاجرت  سرمست 
دانست و تصریح كرد: این استان به دلیل حاشیه نشینی و 
مجاورت با تهران در عین داشتن نقاط قوت، از نظر پدافند 
غیرعامل اهمیت زیادی دارد. وی ادامه داد: طرح جامع 
مدیریت پدافند غیرعامل باید هر چه زودتر در استان قم 
تدوین شود، البته شاهد اجرای طرح ویژه ای برای كاهش 
تهدیدات در شهرک های صنعتی استان هستیم. استاندار 
قم خاطرنشان كرد: وحدت، انسجام، پیشگیری در بحث 

پدافند غیرعامل اهمیت زیادی دارد.

سردار جلالی در جلسه شورای پدافند غیرعامل استان قم :

هجوم سایبری آمریکا به ایران شکست خورد 

مدیر باغبانی سازمان جهاد كشاورزی استان قم گفت : 12 هزار و 276 هكتار باغ پسته 
در این استان وجود دارد كه بیشتر این باغ ها در منطقه قمرود بخش مركزی مستقر است. 

مسلم ابراهیمی بیان كرد:  یک هزار و 246 كشاورز قمی درزمینهٔ تولید پسته فعالیت 
می كنند و این محصول دارای ارزش افزوده اقتصادی مناسبی برای بخش كشاورزی استان 
است. وی افزود: میزان برداشت پسته طی سال های مختلف متفاوت بوده و معمولا یک 
سال بار درختان پسته زیاد و یک سال كم است،  به طوركلی می توان گفت از هر هكتار باغ 
پسته 700 تن پسته خشک برداشت می شود. وی ادامه داد: شهریور و مهر زمان مناسب 
برداشت این محصول در قم است و در این مدت كشاورزان ارقام مختلف آن را از سطح باغات 
استان برداشت می كنند. ابراهیمی گفت: ارقام پسته احمد آقایی،  اكبری، فندوقی و كله 
قوچی ازجمله ارقام باكیفیتی هستند كه در سطح باغات استان كاشت می شود و به دلیل 
طعم مناسب مشتریان خاص خود را دارد. وی با اشاره به برخی مشكلات محیطی در تولید 
پسته،  بیان كرد: بارش های شدید در فصل بهار موجب اختلال در گردافشانی درختان 
پسته می شود، همچنین گرما و سرمازدگی شدید محصول باغات پسته استان را تهدید 
می كند كه برای كاهش خسارت های احتمالی لازم است تا بهره برداران آموزش های لازم را 
در این خصوص فراگیرند و اقدامات مورد نیاز را به هنگام انجام دهند. استان قم دارای یک 
شهرستان به همین نام و پنج بخش مركزی،  سلفچگان، خلجستان،  كهک و جعفریه است، 
دهستان قمرود در بخش مركزی قم قرار دارد. در بخش كشاورزی كل زمین های قابل كشت 

قم برابر 105 هزار و 730 هكتار است كه این رقم 46 صدم درصد كل اراضی قابل كشت 
كشور هست؛ مجموع كشت سبز استان شامل 20 هزار هكتار باغ و 42 هزار هكتار زراعت 
است. میزان متوسط تولید بخش كشاورزی قم در سال برابر 746 هزار تن شامل 425 هزار 
تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و 500 تن آبزیان و 320 هزار تن محصولات دامی 
است. بیشتر بهره برداران بخش كشاورزی قم را روستاییان استان تشكیل می دهند كه طبق 
سرشماری عمومی نفوس و مسكن در سال 1395، قم دارای 127 روستا با جمعیت بالای 
20 خانوار است؛ جمعیت ساكن مناطق روستایی این استان بیش از 55 هزار و 865 تن 

است كه در قالب 17 هزار و 385 خانوار زندگی می كنند.

 مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

۱2هزار هکتار باغ پسته در قم وجود دارد
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رئیس كل بانک مركزی:

اخذ مالیات از سپرده ها صحت ندارد 

رئیس كل بانک مركزی اخذ مالیات از سپرده های بانكی را تكذیب كرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مركزی، رئیس كل بانک مركزی گفت: اخذ مالیات از 

سود سپرده های بانكی به هیچ وجه صحت ندارد.
آقای عبدالناصر همتی افزود: این موضوع را من هم در برخی سایت ها دیدم وهیچ گونه 

بحثی در دولت و سایر مراجع مهم تصمیم گیری اقتصادی مطرح نشده است.
وی گفت: برنامه ای برای اخذ مالیات از سود سپرده ها نداریم. 

گام دیگر در راستای ارتقای شفافیت و انضباط مالی
ارتباط سامانه سمات این بانک و سامانه جامع  بانک مركزی اعلام كرد: برقراری 

مدیریت تضامین دولت، گامی دیگر برای ارتقاء شفافیت و انضباط مالی دولت است.
بانک مركزی جمهوری اسلامی ایران با همكاری سازمان برنامه و بودجه كل كشور، 
به منظور احصاء اطلاعات بدهی های دولت ناشی از تضامین صادره، در سال مزین به 
نام رونق تولید و در جهت تحقق اهداف لازمه در ایجاد رونق از جمله ارتقاء شفافیت و 
انضباط مالی دولت، با برقراری ارتباط بین سامانه سمات بانک مركزی و سامانه جامع 
مدیریت تضامین دولت، امكان استعلام آخرین وضع و مانده بدهی ناشی از تضامین 
صادره توسط دولت را برای سازمان برنامه و بودجه كشور فراهم كرد.بر اساس اعلام بانک 
مركزی، از این پس فقط اطلاعات تسهیلات و تعهدات استعلام شده از سامانه سمات 
بانک مركزی،  ملاک محاسبه بدهی دولت ناشی از تضامین صادره به بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانكی بوده و مبنای صحت سنجی و اعتبار اصالت تضمین نامه های دولت 

نیز، شناسه یكتای صادره توسط سامانه جامع مدیریت تضامین دولت خواهد بود.
به این ترتیب دغدغه اطلاع نداشتن دقیق از میزان بدهی های دولت با همت و تلاش 
صورت گرفته در سازمان برنامه و بودجه كشور و بانک مركزی و با تكیه بر دانش فنی و 
اطلاعاتی متخصصان داخلی، رفع شده و گام مهمی با تكمیل بانک های اطلاعاتی و 

ایجاد انضباط مالی و بودجه ای برداشته شد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

واردات کالاهای مصرفی 3۱ درصد کاهش یافت
 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: واردات كالاهای مصرفی به كشور سال گذشته 

نسبت به سال ماقبل آن 31 درصد كاهش یافت. 
رضا رحمانی روز پنجشنبه در جمع خبرنگاران زنجانی یكی از مهمترین برنامه های این 
وزارتخانه را توجه به ساخت داخل بیان كرد و افزود: توجه جدی به تولید داخل اقلامی 

كه از خارج وارد می شود از رویكردهای این وزارتخانه در سال جاری است.
وی یادآور شد: بر همین اساس رشته های مختلف صنعت احصا شده و بنا بر این است 
كه 10 میلیارد دلار واردات كالا در برنامه های تعریف شده ای تا سال 1400 به ساخت 
داخلی تبدیل شود.رحمانی اظهار داشت:در این برنامه 2 هزار واحد تولیدی راكد كه 
مشكل بازاریابی ندارند فعال شده و به چرخه تولید بازخواهند گشت. وی با بیان اینكه 
بخشی از ظرفیت های این بخش به دلیل عدم تامین نقدینگی خالی است، تصریح كرد: 
با فعال شدن این ظرفیت ها تولید ملی، اشتغال و شیفت كاری كارخانه ها افزایش می 
یابد كه این به معنی تثبیت شغل موجود و اشتغال جدید است و در زمان جنگ اقتصادی 
كه دشمن انتظار داشت كارخانه های ما تعطیل و موج بیكاری ایجاد شود، فتح و پیروزی 
محسوب می شود. وزیر صنعت، معدن و تجارت الزام رشد و توسعه صنعت و رقابت با دنیا 
را قرار گرفتن در مسیر دانش خواند و گفت: امسال یكی از محورهای این وزارتخانه اتكا 
به دانش و شركت های دانش بنیان است.رحمانی افزود: امسال با دانشگاه ها روابط 
خوبی ایجاد و فراخوان داده شد و از رهگذر ارتباط با شركت های دانش بنیان بسیاری از 
اقلام حتی اقلام حیاتی كه وابستگی داشتیم تامین شد و هم اكنون به سمت بی نیازی 
از واردات پیش می رویم.وی با بیان اینكه یكی از صنایعی كه بیشتر نیاز به اصلاحات دارد 
صنعت خودرو است كه در طول زمان به مشكلاتی خورده است، تاكید كرد: برای  ورود 

شركت های دانش بنیان به صنعت خودرو نیز برنامه اصلاحی پیش بینی شده است.
رحمانی گفت: بیش از 10 محور اساسی برای خودرو ساز و قطعه ساز تدوین شده 
كه شاه بیت آن این است كه قطعه ساز ما باید به قطعه ساز جهانی وصل شود حتی 
همكاری هایی را با برخی شركتها و موسسات بین المللی آغاز كردیم و كارهای جدیدی  

شروع شده است و این توان در كشور وجود دارد.

۵ اقتصادی

وزیر راه و شهرسازی از انعقاد تفاهمنامه با 5 وزارتخانه و سازمان برای ساخت مسكن 
كاركنان دولت خبر داد و گفت: 15 آبان رونمایی و آغاز ثبت نام طرح اقدام ملی مسكن به 

طور همزمان در 10 استان كشور آغاز می شود. 
محمد اسلامی با اعلام این خبر افزود: تفاهمنامه هایی با بنیاد مستضعفان، ستاد 
اجرایی فرمان امام خمینی)ره(، وزارت آموزش و پرورش، وزارت دفاع و وزارت كار، تعاون 
و رفاه اجتماعی برای خانه دار شدن شاغلان آنها امضا شد و وزارت راه برای سایر نهادها و 

سازمان ها آماده همكاری در خصوص طرح مسكن است.
اسلامی با اشاره به اینكه رونمایی و آغاز ثبت نام طرح اقدام ملی مسكن به طور همزمان 
در 10 استان كشور به صورت سراسری آغاز می شود، اظهار داشت: از بدو ورود خود به 
وزارتخانه راه و شهرسازی دو موضوعِ تكمیل واحدهای مسكونی مهر و همچنین تولید 
400 هزار واحد مسكونی در قالب طرح اقدام ملی مسكن را در دستور كار خود قرار دادام.
وی گفت: در خصوص مسكن مهر تلاش شد تا موانع واحدهای باقی مانده  كه پرونده های 
قضایی ندارند، رفع شود و با مشاركت مردم و تامین بخشی از منابع مالی واحدها به اتمام 

برسند كه تاكنون كار 145 هزار واحد از بدو ورود من به وزارتخانه به پایان رسید.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: بیش از 140 هزار واحد مسكن مهر نیز آماده است تا 

انشعابات آن وصل شود و  مورد بهره برداری قرار گیرد.
اسلامی افزود: 100 هزار واحد مسكونی مهر نیز بدون متقاضی هستند و مشكلاتی 
تكمیل  و  واحدهای مسكونی  تعداد  این  برطرف شوند. حل مشكلات  باید  كه  دارند 
واحدهای فوق با همكاری بنیاد مسكن انقلاب اسلامی، سازمان ملی زمین و مسكن و 
شركت عمران شهرهای جدید در دستور كار قرار دارد و خوشبختانه با تلاش در حال ریل 
گذاری در مسیر واقعی خود است. وی اظهار امیدواری كرد تا اتمام واحدهای مسكونی 

مهر بدون پرونده های قضایی و حقوقی تا پایان امسال انجام شود.
اسلامی همچنین اعلام كرد: برخی از واحدهای مسكن مهر كه پرونده های حقوقی و 

قضایی دارند باید در مراجع و محاكم قضایی تعیین تكلیف شوند.
عضو كابینه دولت دوازدهم همچنین محور دوم فعالیت های خود و مجموعه وزارت راه 
و شهرسازی را در خصوص بخش مسكن، برنامه ریزی پایدار برای تولید مداوم و مستمر 
مسكن عنوان و خاطرنشان كرد: وظیفه وزارت راه و شهرسازی به لحاظ قانونی، ایجاد 
زمینه و بستر لازم برای خانه دار شدن اقشار متوسط و كم درآمد جامعه است كه در این 
راه تلاش شده است تا با به كارگیری تمامی ظرفیت های مردمی و تسهیل در كارها بتوانیم 
نهضت خانه سازی را ایجاد كنیم. اسلامی توضیح داد: ارایه طرح اقدام ملی مسكن و 
احداث 400 هزار واحد در دو سال 98 و 99 از برنامه های وزارتخانه است كه به جدیت 
در حال دنبال و پیگیری است. هم اكنون برنامه ریزی در این باره آغاز شده و زمین ها 
شناسایی شده اند. وزیر راه و شهرسازی یادآوری كرد: در حال حاضر عملیات اجرایی 180 

هزار واحد آغاز شده و در دست اجرا قرار دارد.
شروط ثبت نام در طرح اقدام ملی مسکن

سیاستگذار حوزه مسكن كشور با تاكید بر اینكه در طرح اقدام ملی مسكن تلاش 
فراوانی شده تا تجربه دولت های گذشته در تولید مسكن در مناطقی كه فاقد متفاضی 
و بدون زیرساخت های لازم است انجام نشود، تصریح كرد: تمامی تلاش در طرح اقدام 
ملی مسكن این است كه زندگی مردم در واحدهای مسكونی و در محلات شان مناسب و 

مطلوب باشد.
اسلامی همچنین اعلام كرد: سامانه ای طراحی شده كه محوریت آن بنیاد مسكن 
انقلاب اسلامی است و به صورت پایلوت ثبت نام طرح اقدام ملی مسكن در این سامانه و 

در استان كرمان انجام شد كه غربالگری در این خصوص به پایان رسیده است.
وزیر راه و شهرسازی همچنین سه شرط اصلی ثبت نام در طرح اقدام ملی مسكن را 
شروط قانون ساماندهی زمین و مسكن عنوان كرد و گفت: تاهل، سابقه سكونت در شهر 
موردتقاضای مسكن و همچنین عدم بهره مندی از امكانات و تسهیلات دولتی در خرید 

واحدهای مسكونی از جمله شروط ثبت نام در این طرح است.
به گفته وزیر راه و شهرسازی، آغاز ثبت نام طرح اقدام ملی مسكن در 10 استان كشور 
و همچنین معرفی سامانه بنا بر وعده ای كه اعلام شد در 15 آبان انجام می شود و در 
همان روز پذیرش در 10 استان آغاز خواهد شد. اسلامی با یادآوری این مطلب كه آغاز 
طرح اقدام ملی مسكن در كلانشهرها و از جمله تهران با حضور رییس جمهور در ماه های 
گذشته آغاز شد، توضیح داد: در شهرهای جدید اقدامات احداث حدود 67 هزار واحد 
طرح اقدام ملی آغاز شده است و  در شهرهای جدید پیرامون كلانشهرها كه جامعه هدف 
این شركت است زمین در اختیار پروژه طرح اقدام ملی قرار می گیرد تا جامعه هدف این 

طرح بتوانند بهره مندی لازم را در خصوص رفع نیاز مسكن داشته باشند.
وزارت راه و شهرسازی با مجموعه برنامه های سیاستگذاری شده در بخش مسكن تلاش 

كرد تا التهابات این بخش را كنترل كند.
وی بر اینكه مجموع اقدامات اشاره شده با هدف جریان سازی تولید مسكن و كسب 
اطمینان و اعتماد مردم برای تولید مسكن در مناطق شهری است، گفت: احداث 400 
هزار واحد مسكونی در سال های 98 و 99 و همچنین سالانه 200 هزار واحد مسكن 
روستایی از جمله برنامه هایی است كه در دستور كار قرار دارد. در نظر داریم تا این تعداد را 

به رقم ثابت در سال برسانیم و در دولت های آینده این طرح ادامه یابد.
وزیر راه و شهرسازی در عین حال در بخشی از سخنان خود به تحولات سال گذشته 
و التهابات اقتصادی كشور كه تاثیری عمیقی بر بخش مسكن گذاشت اشاره كرد و 
التهابات  تا  كردیم  تلاش  دیدیم  تدارک  كه  هایی  برنامه  مجموعه  با  كرد:  خاطرنشان 
بخش مسكن را كنترل كنیم. اسلامی تاكید كرد: تلاش شده تا پروژه های طرح اقدام 
ملی مسكن در نقاط مستعد هرچه سریع تر و توسط خود مردم و بخش خصوصی آغاز 
شود. ضوابط نیز بدین گونه است كه در نقاط مستعد، زمین عرضه و در صدور پروانه های 
ساختمان تسریع ایجاد می شود به نحوی كه با سهولت زمین در اختیار واجدان شرایط قرار 

بگیرد و عملیات ساخت وساز و احداث واحدهای مسكونی آغاز شود.
وی گفت: در نظر است تا در برخی از مناطق مستعد زمین به صورت گروهی در اختیار 

متقاضین قرار گیرد تا متقاضیان خود به صورت گروهی اقدام به ساخت و ساز كنند.
وزیر راه و شهرسازی، تجربه ها و تسهیلگری های بنیاد مسكن انقلاب اسلامی را در تهیه 
نقشه، طراحی و جواز ساخت و ساز موثر برشمرد و تاكید كرد كه از این تجربیات نهایت 
بهره برده می شود و در عین حال، پشتیبانی و نظارت فنی ارایه خواهد شد تا بخش زیادی 

از واحدهای مسكونی با مشاركت واقعی مردم احداث شوند.
طرح های ویژه برای خانه دار شدن کارمندان و کارگران 

محمد اسلامی در بخش دیگری از سخنانش گفت: تفاهمنامه هایی با بنیاد مستضعفان، 
ستاد اجرایی فرمان امام خمینی)ره(، وزارت آموزش و پرورش، وزارت دفاع و وزارت كار، 
تعاون و رفاه اجتماعی برای خانه دار شدن شاغلان آنها امضا شد و وزارت راه برای سایر 

نهادها و سازمان ها آماده همكاری در خصوص طرح مسكن است.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به امضای تفاهمنامه با بنیاد مستضعفان و آغاز پروژه مشترک 
با آن بنیاد، اظهار كرد: با وزارت كار نیز برای مسكن كارگران و بازنشستگان تامین اجتماعی 
تفاهمنامه ای امضا شد. بر این اساس در حال مذاكره با این وزارتخانه هستیم تا بتوانیم 
زمین را در اختیار آنها قرار دهیم تا بتوانند جامعه كارگری و بازنشستگان را تحت پوشش این 

طرح و تامین مسكن قرار دهند.

وزیر راه و شهرسازی:

 ۱۵ آبان ثبت نام خانه در طرح ملی مسکن آغاز می شود

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق 
قانون مذكور را براساس گزارش ¬¬كارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند. 

1- رأی شماره 139860330001009637 مربوط به پرونده كلاسه 1398114430001000804 خانم پروین جهانگیری فرزند 
محمدجواد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 293/40 مترمربع پلاک شماره  10626 اصلی 

واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی شماره 75701 . )م الف3565 (
2- رأی شماره 139860330001009640 مربوط به پرونده كلاسه 1398114430001000803 آقای جواد صادقیان فرزند تقی 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ  293/40 مترمربع پلاک شماره  10626اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی به شماره 75701 . )م الف 3564(
3- رأی شماره 139860330001009892 مربوط به پرونده كلاسه 1398114430001000590 آقای حسن غلامحسینی فرزند 
حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 67/30 مترمربع پلاک شماره باقیمانده 10406 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالكیت صادره در دفتر املاک الكترونیكی 139820330001007066 به موجب سند 

قطعی شماره 33241 . )م الف3559 (
4- رأی شماره 139860330001009506 مربوط به پرونده كلاسه 1398114430001000763 آقای حسین انصاری منش 
فرزند علی در  ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 168 مترمربع پلاک شماره 4098 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم خریداری طی سند مالكیت صادره در دفتر الكترونیكی 139820330001011471 به موجب سند قطعی 143870. 

)م الف3541(
5- رأی شماره 139860330001009138 مربوط به پرونده كلاسه 1398114430001000762 آقای هیثم توپال فرزند عباس 
در  ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت  123مترمربع پلاک شماره 4098 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم خریداری طی سند صادره در دفتر الكترونیكی 139820330001011273 به موجب سند قطعی 143870 . )م الف3540 (
6- رأی شماره 139860330001009613 مربوط به پرونده كلاسه 1398114430001000701 آقای رضا بوجارنژاد فرزند محمد 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ264/77 مترمربع پلاک شماره 10870 و 10869 اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی شماره 120116 . )م الف3539 (
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یكماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است كه صدور سند براساس قانون مذكور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۳۹8/08/۱۱
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱۳۹8/08/۲7
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم  

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالكانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون مذكور را براساس گزارش كارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
كلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002038018 شماره  رأی   -1
1391114430002012770 آقای حسنعلی اوش فرزند جعفر در قسمتی از ششدانگ 
یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت  125 متر مربع پلاک شماره 150 
فرعی از 1956-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ 

سند رسمی/ سند مالكیت مشاعی مع الواسطه از نبی اله حسینی . )م الف 3560 (
كلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002017220 شماره  رأی   -2
1397114430002001547 آقای ابوالفضل پیرا فرزند  علی در قسمتی از  سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت  230/92  متر 
مربع پلاک شماره فرعی از 2551-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حمید و محمود و سرور و اعظم و محترم و 
علیرضا تولیتی. )م الف 3561 (

كلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002017218 شماره  رأی   -3
1397114430002001546 آقای محمد شبانی فرزند حسین  در قسمتی از سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 230/92 
متر مربع پلاک شماره فرعی از 2551-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حمید و محمود و سرور و اعظم و محترم و 

علیرضا تولیتی. )م الف  3562(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002016502 شماره  رأی   -4
1391114430002018910 آقای محمود یعقوبی فرزند علی در قسمتی از ششدانگ 
یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت  148/38 متر مربع پلاک شماره 0 
فرعی از  1843- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری  مع الواسطه از سید حسین شریفی و عبدالعلی محمدی. )م الف 3563(
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یكماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است كه صدور سند براساس قانون مذكور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۳۹8/08/۱۱
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱۳۹8/08/۲7
عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم 

آگهی مزایده اموال غیرمنقول
نوبت اول 

در پرونده كلاسه فوق سهم الارث آقای احمد شاپوری فرزند محمود از ملک توقیف 
شده با مشخصات ذیل الذكر متعلق ورثه مرحوم محمود شاپوری كه توسط كارشناس 
دادگستری ارزیابی شده است در تاریخ 98/8/23 ساعت 10 الی 11 در دادگاه 
عمومی بخش كهک به آدرس استان قم بخش كهک دادگاه عمومی بخش كهک 

دفتر اجرای احكام از طریق مزایده حضوری به فروش می رسد. 
مشخصات ملک: 

1- موقیعت ملک : استان قم بخش كهک روستای كرمجگان جاده امامزاده نورعلی 
نرسیده به امامزاده سمت راست )منطقه معروف به كشه ( 

2- مشخصات عرصه و اعیان ملک: ملک مورد نظر به مساحت 2320مترمربع 
بصورت باغ مشجر به فاصله حدود 20متری از جاده آسفالته امامزاده نورعلی دارای 
حصار )فنس كشی پیرامونی( و با بستری شیب دار )بستر باغ در دو جهت شیب دارد( 
با درختان ثمرده می باشد. با توجه به پاسخ استعلام شورای اسلامی روستا حدی 
شرقا به نهر آب و شارع – حدی غربا به ملک حاج اسماعیل باباقاسمی – حدی جنوبا به 

باغ ابوالفضل جعفری – حدی شمالا به باغ حاج محمد شاپوری دارد. 
3- ارزش ملک: با عنایت به جهات و عوامل موثر قیمت عادلانه هر مترمربع آن 
60/000 تومان و جمعا 139/200/000 تومان و سهم الارث احمد شاپوری جمعا 

34/800/000 تومان می باشد. 
لذا افرادی كه قصد بازدید از ملک توقیف شده را دارند می توانند در مدت پنج روز 
مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از ملک مورد نظر بازدید و در صورت تمایل در 
جلسه مزایده شركت نمایند. قیمت پایه از مبلغ كارشناسی شروع و به كسانی كه 
بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی 
نقدا اخذ و مابقی نیز ظرف مدت یكماه دریافت می گردد.  این آگهی یک نوبت در 

یكی از روزنامه های محلی درج می گردد.
مدیر اجرای احکام بخش کهک- فاطمیه

--------------------------------------------
اخطاریه دفترطلاق رسمی شماره 8 حوزه قم 

مخاطب: آقای مرتضی محمدی
موضوع: احتراما به اطلاع می رساند همسر شما سركار خانم صدیقه بیگلری 
مورخ  شماره 9809972515600458  دادنامه  اجرای  جهت  علی  همت  فرزند 
این دفترخانه  به  از شعبه 6 دادگاه خانواده شهرستان قم  1398/5/24 صادره 
مراجعه نموده و تقاضای ثبت طلاق را نمودند تلاش اینجانب جهت انصراف نامبرده 
از طلاق موثر واقع نشد، لذا در ازای قانون حمایت خانواده بدین وسیله به شما اخطار 
می گردد ظرف مدت روز )10( روز از تاریخ ابلاغ این اخطاریه جهت اجرای دادنامه به 
دفترخانه مراجعه نمایید و یا در صورت وجود مانع شرعی یا قانونی مراتب را رسما اعلام 
نمایید در غیر این صورت برابر مقررات و ضوابط شرعی و قانونی جهت اجرای دادنامه 

اقدام می گردد. )م الف 11351( 
سردفتر - قدوسی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

گزارش مركز آمار از كاهش محسوس برخی از كالاهای 
خوراكی حكایت می كند. وحید شقاقی شهری سه مورد 
ثبات و كاهش نرخ ارز، مدیریت ارز ترجیحی و تنظیم بازار 

را عامل این كاهش قیمت می داند. 
گزارش مركز آمار كشور از تغییرات قیمتی برخی اقلام 
مهم خوراكی، حاكی از كاهش محسوس قیمت بسیاری از 
این محصولات است. بر اساس نتایج به دست آمده در مهر 
ماه 1٣٩٨، اقلام پرتقال محصول داخل )٣٩,2 درصد(، 
سیب زمینی )2٣.٨ درصد(، سیب درختی زرد ) 17.2 
درصد(، گوشت گوسفندی )2 درصد(، گوشت گوساله 
) 2.1 درصد( و گوشت مرغ ) 4.4 درصد( نسبت به ماه 
قبل كاهش قیمت داشته ¬اند. البته در مقابل، شاهد رشد 
محدود قیمتی اقلامی مانند خیار )27.7 درصد(، چای 
پاستوریزه  ایرانی  پنیر  و  خارجی بسته ای )2.٦ درصد( 

)2.٤ درصد(  هستیم.
با این حال، گزارش یاد شده كه متوسط قیمت ماهانه 
24 كالای خوراكی را به صورت جداگانه می سنجد، نشان 
می دهد از میان این تعداد اقلام خوراكی 13 قلم در ماه 
مهر )نسبت به شهریور( كاهش های قیمتی محسوسی 
داشته اند، اما در مقابل 11 كالایی كه در این ماه افزایش 
قیمت را تجربه كرده اند، به استثنای خیار كه 27.7 درصد 

رشد كرده، مابقی زیر 2.6 درصد افزایش داشته اند.
وحید شقاقی شهری، اقتصاددان در گفت وگو با ایرناپلاس 
سه مورد ثبات و كاهش نرخ ارز، مدیریت ارز ترجیحی و 
تنظیم بازار را از عوامل این كاهش قیمت می داند. این 
استاد دانشگاه با اشاره به اینكه حدود پنج ماه است كه 
نرخ ارز روندی كاهنده داشته و همین طور بیش از دو ماه 
است كه در كانال 11 هزار تومان ثابت مانده، گفت: هم 
ثبات و هم كاهش قیمت ارز اهمیت اساسی دارد. ثبات 
نرخ ارز روحیه سفته بازی را از بین می برد و كاهش آن هم 

به كاهش قیمت مواد اولیه محصولات كمک كرده است.
مدیریت مناسب دولت در تخصیص دلار با نرخ ترجیحی

وی درباره عامل عامل دوم یا همان تخصیص هدفمند دلار 
4200 تومانی نیز توضیح داد: كشور طی سال 1397 
در مصرف دلارهای 4200 تومانی مسائل و چالش های 

مختلفی داشت، موضوعاتی كه باعث می شد این یارانه 
اما دولت در سال جاری  نكند.  به جامعه هدف اصابت 
توانست مدیریت مناسبی در مصرف این دلار به دست 
آورد. سال گذشته برخی كه برای واردات كالاهای اساسی 
دلار دریافت كردند، در نهایت یا از كشور گریختند یا به 

قیمت آزاد به بازار فروختند.
دولت  كه  است  این  علت  سومین  گفت:  ادامه  در  وی 
در تنظیم بازار و تأمین و توزیع كالاهای اساسی قوی تر 
به گفته  از سال گذشته ظاهر شده است.  و منسجم تر 
شقاقی شهری در نهایت هر سه این عوامل موجب شد كه 

قیمت بخشی از كالاهای اساسی ثابت یا كاهنده شود.
چه محصولاتی از سال گذشته ارزان تر شده اند؟

طی یک سال گذشته، اقتصاد ایران تورم بالایی را تجربه 
كرد؛ روندی كه ابتدا در بازار ارز و طلا آغاز شد و بعد به 
كالاهایی مانند زمین و خودرو رسید و در نهایت كل بازار 
از  درنوردید.  را  غیرخوراكی  و  خوراكی  كالاهای  از  اعم 
تازه ای كه طی ماه مهر شروع  همین رو، روند كاهشی 
یک  افزایش های  گسترده  دامنه  نتوانسته  هنوز  شده، 
سال گذشته را جبران و قیمت كالاها را به تعادل برساند، 
هرچند تداوم روند مذكور، امیدهای این توازن را پررنگ تر 

كرده است.
اما در میان رشد قیمتی یک سال گذشته كه تقریباً همه 
كالاها را دربرگرفت، این آمارها نشان می دهد برخی كالاها 
در بازار هستند كه نسبت به سال گذشته ارزان تر شده اند. 

این  تولیدكننده  برای  منفی  نتایجی  موضوع  این  البته 
كالاها در پی داشته است. طبق ارقام این گزارش اقلامی 
گوجه فرنگی  درصد(،   10.7( ماشینی  تخم مرغ  مانند 
)42.3 درصد( و سیب درختی )یک درصد( نسبت به سال 

گذشته افت قیمت داشته اند.
کاهش تورم در پیش  رو

اهمیت اقلام خوراكی جدا از بحث های مربوط به امنیت 
غذایی و سلامت جامعه بالأخص طبقات پایینی جامعه، 
به علت تأثیری است كه در شاخص قیمت مصرف كننده 
)نرخ تورم( دارد. ضریب اهمیت اقلام خوراكی، آشامیدنی 
و دخانیات در سبد خانوارهای ایرانی بیش از 27 درصد 
هزینه   كل  از  درصد   27 متوسط  به طور  یعنی  است، 
خانوارها به این اقلام اختصاص می یابد. یكی از كالاهای 
بسیار پرنفوذ كه به تنهایی 30 درصد از هزینه خانوارها را 
می بلعد، مسكن است. در واقع در میان 12 گروه كالایی 
كه سبد مصرفی خانوارها را تشكیل می دهد، این دو گروه 
به تنهایی نزدیک به 60 درصد هزینه ها را به خود اختصاص 
می دهند. از همین رو، كاهش در این دو گروه می تواند نرخ 

تورم را به شكل محسوسی كاهش دهد.
تورم ۳۲ درصدی در پایان سال

شقاقی شهری در این خصوص اظهار كرد: كاهش قیمت 
اقلام خوراكی موجب خواهد شد كه بخشی از بار تورمی 
كل اقتصاد هم كنترل شود. روند نرخ تورم نشان می دهد 
در ماه های آینده وضعیت امیدواركننده است و احتمالًا در 

پایان سال به یک تورم 32 تا 35 درصد برسیم.
به گفته این اقتصاددان، در سال گذشته و ابتدای سال 
جاری وضعیت اسفباری بر اقتصاد حاكم شده بود، اما 
اخیراً  ورق برگشته و نرخ تورم نشان می دهد روند بهتری 

نسبت به پیش بینی های اوایل امسال حكم فرماست.  
به  تورم  نرخ  درباره  پیش بینی ها  سال  اوایل  گفت:  وی 
بالای 50 درصد هم می رسید، اما با ثبات و كاهش نرخ ارز 
و مدیریت و ساماندهی ارز یارانه ای، نرخ تورم در ماه های 
آینده روندی كاهشی خواهد داشت. هرچقدر ثبات ارز 
بیشتر باشد، می توانیم امیدوار باشیم كه از نوسانات تورمی 

هم كاسته خواهد شد.

یک اقتصاددان در گفت وگویی تشریح کرد
سه عامل کاهش قیمت کالاهای خوراکی
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مجید روان ستان *

مدیران باشگاهها مقصرند یا سرمربیان؟

علم آنالیز؛ حلقه گمشده فوتبال لیگ برتر ما

بدون تردید نقش آنالیزور در تیم های بزرگ بسیار مؤثر و پررنگ است و در حال حاضر 
باشگاه های حرفه ای از تیم های آنالیز بسیار قوی بهره مند هستند تا در زمین و پیش از 
آغاز بازی یک گام جلو باشند. اگر فوتبال لیگ های اروپایی را دنبال كرده باشید، متوجه 
می شوید كه آنالیزورها چگونه به مربی تیم كمک می كنند تا بتواند با استفاده از داده های 

آنها نتیجه بازی را به سود خود تغییر دهد. 
آرسن ونگر همواره یكی از مربیان پیشگام در توسعه و پیشرفت تاكتیک های فوتبال بوده 
و به جرئت می توان گفت در دوران مربیگری او در آرسنال، پیشرفت های بسیار محسوسی 
در تاكتیک های این رشته مهیج حاصل شده است. این مربی فرانسوی در این رابطه 
می گوید: »در سال های اول كارم، افراد زیادی كنار تیم داشتیم كه می توانستند به ما 
كمک كنند. من به عنوان مربی تیم گاهی اوقات به طور باورنكردنی حجم بسیار زیادی 
از داده ها و جزئیات مربوط به یک بازی را دریافت می كردم، اما آنچه حالا می توانم بگویم، 
این است كه به عنوان سرمربی تیم باید تنها چهار یا پنج دسته از اطلاعاتی كارآمد را برای 

آنالیز انتخاب كنم.«
ارتقای جایگاه 

علم آنالیز در فوتبال جهان به طور كامل شناخته شده است، اما تیم های لیگ برتر 
ما كمتر از این علم برای ارتقای جایگاه  خود در جدول رده بندی استفاده می كنند. به 
هرحال در بازی های لیگ ما كمتر نشانی از علم آنالیز دیده می شود. یک آنالیزور قبل از 
هر چیز باید نقاط ضعف تیم خود را برطرف كند، اما در لیگ برتر ما آنالیزور خوب عمل 
نمی كند و یا شاید داده هایش موثر واقع نمی شود. براین اساس تیم های لیگ برتر ما 
نقاط ضعف شان نه تنها در بازی های مختلف برطرف نمی شود، بلكه در هر بازی مشكل 

جدیدی هم برای آنها بوجود می آید.
نرم افزارهای آنالیزوری

این مسئله بهانه ای شد تا تیم های لیگ برتر را به زیر ذره بین ببریم و وضعیت آنها در 
بخش آنالیز را مورد نقد و بررسی قرار دهیم. هر چند با فرم ایده آل فاصله های زیادی داریم، 
اما اكثر تیم های حاضر در لیگ برتر ما رفته رفته به این مهم می رسند كه با علم آنالیز بهتر 
می توانند به نتیجه برسند. فوتبال ما 18 سال پیش حرفه ای شد، اما علم آنالیز از حدود 
12 سال پیش وارد فوتبال مان شد. به جرئت می توان گفت كه مجید جلالی پیشگام 
استفاده از این علم در تیم فولاد خوزستان شد. او با استفاده از نرم افزارهای آنالیزوری در 

برنامه های مختلف فوتبالی باعث شد اهالی فوتبال كم كم با این علم آشنا شوند.
مدارج مختلف مربیگری

به هر حال در ابتدای ورود علم آنالیز به فوتبال ایران، كمتر مربیانی به سراغ استفاده 
از این علم رفتند. در حال حاضر اكثر تیم های لیگ برتری در كادر فنی خود از فردی به 
نام آنالیزور استفاده می كنند، اما این علم متفاوت تر از سایر كشورهای جهان در فوتبال 
ما اجرا می شود. براساس تعریف آنالیزور در فوتبال روز جهان، یک آنالیزور باید مدارج 
مختلف مربیگری را پشت سر بگذارد و مدرک مربیگری بگیرد. بعد از این نوبت به تخصص 
می رسد. یک آنالیزور باید كار با نرم افزارهای مختلف مربیگری را بلد باشد و برای گرفتن 

اطلاعات مورد نظر از بازی ها از آنها استفاده كند.
طراحی تمرین

این نكته را هم نباید فراموش كنیم كه آنالیزور باید در كنار تیم حاضر باشد و تمرینات را 
زیر نظر بگیرد. حتی در خیلی از مواقع سرمربی از آنالیزور می خواهد تمرین طراحی كند 
تا نقاط ضعف زودتر برطرف شود. آنالیزور در تیم های لیگ برتر ما وظیفه اش فقط كاركردن 
با نرم افزار و بررسی بازی های حریفان خلاصه می شود. درحال حاضر تنها چند نفر از 
آنالیزورهای ایرانی هستند كه مدرک مربیگری دارند و این علم را كاملأ با رعایت اصول 
پیگیری می كنند. البته این دسته از افراد هم در حال حاضر تصمیم گرفته اند به عنوان 

دستیار سرمربیان فعالیت كنند.
دستمزد پایین آنالیزور

برخی از مربیان به خاطر پایین بودن مبلغ قرارداد یک آنالیزور حاضر به انجام این كار 
در هیچ تیمی نیستند. براین اساس كمتر آنالیزور حرفه ای حاضر می شود با اندک مبلغ 
قرارداد با تیم های لیگ برتری همكاری كند. به خاطر همین برخی از افرادی كه با نرم افزار 
آشنایی دارند با گرفتن مبلغ ناچیزی فیلم بازی ها را بررسی می كنند و چند نكته آماری 
بازی را هم در اختیار سرمربی قرار می دهند و این موضوع كمک زیادی به سرمربی 

نمی كند و در نتیجه او نمی تواند با پلن های مختلف بازی را به سود تیم خود تغییر دهد.
تیم های بدون آنالیزور!

آنالیزورهای خارجی هم كارنامه مشخصی ندارند. نكته جالب توجه این است كه برخی 
از تیم های لیگ برتر ما حتی فردی كه كاركردن با نرم افزار را هم بلد باشد، استخدام 
از  این بین تعدادی  البته در  را به خود سرمربی می دهند.  نمی كنند و تمام وظایف 
سرمربیان هم برای این كار ارزش قائل هستند و برای امضای قراردادشان، شرط داشتن 
یک تیم آنالیزور می گذارند. برخی از مربیان خارجی لیگ برتر هم آنالیزورهایشان كارنامه 

مشخصی نداشته اند و در بعضی از موارد حتی نسبت فامیلی با سرمربی داشته اند.
پسران آنالیزور

افرادی نظیر تونی اولیویرا سرمربی سابق تراكتور و وینفرد شفر سرمربی سابق استقلال 
پسرشان را به عنوان آنالیزور به ایران آورده بودند كه در خیلی از بازی های این دو تیم 
مشخص شد آنها نتوانستند كمكی به سرمربی و یا در واقع پدر خود كنند! علم آنالیز در 
بازی فوتبال نقش به سزایی در تعیین نتیجه یک مسابقه خواهد داشت به طوری كه امروزه 
بهترین مربیان جهان در كادر فنی خود از یک تا چند مربی به عنوان آنالیزور استفاده 

می كنند. امروزه فقط علاقه مند بودن به فوتبال كافی نیست.
علت موفقیت »فرگی«  

در گذشته بر این عقیده بودند كه موفقیت یک تیم به داشتن بازیكنان ستاره است. 
حتی الان هم می گویند، اما واقعیت این است چنین چیزی نیست. سرآلكس فرگوسن 
به عنوان موفق ترین مربی تاریخ لیگ برتر انگلیس  علت موفقیت »فرگی« را نه فقط در 
چیدمان بازیكنان بلكه در تصمیم گیری های او دانست. زیرا این مربی است كه تصمیم 
می گیرد كه چه بازیكنی در چه قسمتی توپ بزند یا چه موقع تعویض انجام دهد یا چه 
وقت روند بازی را تغییر دهد. بازیكنان ستاره وجود دارند، اما آیا باید سایر بازیكنان را 

نادیده گرفت؟
بازیخوانی سرمربی

هر بازیكنی باید در موفقیت تیم نقش داشته باشد، چون او هم برای تیم بازی می كند 
درست مانند یک ستاره. اما، در فوتبال حرفه ای امروز بازیخوانی سرمربی عامل تعیین 
كننده است. حال باید در مورد تحلیل صحبت كنیم و نه فقط از بازیكنان بزرگ. چرا باید 
فوتبال را تحلیل كرد؟ آیا دلایل علمی وجود دارد یا فقط برای تفریح است؟ وقتی ما در 
اتاق كار هستیم می توانیم از زوایای مختلف بازی را تحلیل كنیم. از كامپیوتر، تلویزیون، 
رادیو و ….. استفاده كنیم. اما، در طول جریان بازی ما زمانی برای انجام این كارها نداریم.

تصمیمات تاکتیکی
در اینجا سرمربی است كه تصمیم قاطع را می گیرد. شما باید در مورد یک تیم همیشه 
تصمیمات تاكتیكی مناسب بگیرید. در طول روند فوتبال كار شما تغییر دادن آرایش 
تیمی و تغییر تاكتیكی است. یک مثال از اوتمار هیتسفیلد می زنیم. او توضیح می دهد كه 
چگونه در فینال جام اروپا دورتموند را مقابل یوونتوس هدایت كرد. »در وسط زمین اطراف 
نقطه آغاز بازی دورتموند دو بازیكن را قرار دادم و یک بازیكن به نام اندی مولر در جلوی 

این دو بازیكن به عنوان بازیكن آزاد گذاشتم و یوونتوس هم مارتینی را مقابل او قرار داد.«
یک تصمیم جدی

هیتسفیلد در ادامه می گوید: »در یووه زیدان به عنوان یک بازیكن آزاد ایفای نقش 
می كرد. او در منطقه بازی خود به آزادی حركت می كرد اینجا بود كه من باید برای كنترل 
او یک تصمیم جدی می گرفتم. مولر را صدا زدم و لامبا را مامور مهار زیدان كردم. با این 
تغییر كوچک روند بازی كاملًا به سود ما تغییر كرد.« در كنفرانس مطبوعاتی كه او در آن 
شركت داشت، اذعان كرد این تغییر او كاملًا تعمدی و حساب شده بود. حال سوال در 
ذهن ما نقش می بندد كه مگر او قبل از بازی نمی دانست زیدان در بازی شركت خواهد 

كرد؟
فضای شلوغ

بله، البته كه می دانست. اما او ترجیح داد در طول بازی و با توجه به بازی روند بازی را 
تغییر دهد. بازیكنی مانند زیدان برای فعالیت خود در زمین به چه چیزی احتیاج دارد؟ 
بدون تردید فضای خالی. هر چه این فضای خالی بیشتر باشد او بیشتر می تواند فعالیت 
كند. پس این فضای خالی را باید كاهش داد. این دقیقاً همان كاری بود كه هیتسفیلد 
انجام داد. وقتی كه این فضای خالی را از بازیكنی مثل زیدان بگیریم ، یعنی او را در یک 

فضای شلوغ قرار داده ایم و او دیگر نمی تواند كاری انجام دهد.
چگونگی حرکت بازیکنان

این كافی نیست كه سرمربی تیم به بازیكنان بگوید سیستم تیم 2-4-4 است. بلكه 
او باید مسیر و چگونگی حركت بازیكنان را هم مشخص كند. سرمربی نمی تواند بگوید 
سیستم آرایشی تیم حریف 1-3-2-4 است. باید سیر حركت ها را هم مشخص كند، و 
وظایف هر یک در برابر تدابیری كه حریف در نظر گرفته را نیز به بازیكنان خود گوشزد كند. 
اطلاعات براساس داده های آنالیزور تیم است و بازیكنان باید با آگاهی از این موضوع به 

میدان بروند و وظایف خود را انجام دهند.
اطلاعات مهم

فوتبال امروز با دوران گذشته بسیار متفاوت است. در آن روزها مربی بود و بازیكنانش، 
اما اكنون یک گروه 20 نفره با یكدیگر همكاری می كنند، بازیكنان را زیر نظر دارند و 
اطلاعات بیشتری را تحت عنوان آمار در اختیار سرمربی می گذارند؛ به عبارت ساده تر آنها 
تحلیل و آنالیز بازی و آخرین شرایط بازیكنان را در اختیار سرمربی قرار می دهند و آنچه 
اهمیت كمتری دارد را كنار می گذراند. مربیان امروزی اطلاعات بسیار زیادی در اختیار 
دارند. وقتی بحث كیفیت پیش می آید، می توانند سه یا چهار دسته از اطلاعات لازم را در 
اختیار بگیرند؛ پس مربی مدرن كسی است كه اطلاعات مهم را انتخاب كند و اطلاعات 
اضافی را كنار بگذارد. پس از 18 سال كه از حرفه ای شدن فوتبال ما می گذرد همچنان 
علم آنالیز، حلقه گمشده فوتبال در لیگ برتر است. خیلی از مدیران به این خواسته به 
حق سرمربیان اهمیتی نمی دهند و از داشتن یک آنالیزور قوی طفره می روند. زیرا آنها 

حاضر نیستند به مانند آكادمی، برای جذب یک آنالیزور هزینه  كنند.

 سرمربی تیم والیبال كاله مازندران درباره شایعه های تغییر سرمربی تیم ملی گفت: 
زمان تغییر كولاكوویچ نیست و همه باید به تیم ملی كمک كنیم تا به المپیک برسیم.

نخست  هفته  در  یزد  شهداب  تیم  مقابل  تیمش  پیروزی  از  پس  د،  عطایی  بهروز 
رقابت های لیگ برتر والیبال گفت: معمولا بازی اول در هر تورنمنتی سخت می باشد چرا 
كه تیم ها شناخت كافی از یكدیگر ندارند مخصوصا تیم های تازه وارد كه اطلاعات دقیقی 
از آنها در دسترس نیست و فقط می توان به اطلاعاتی از بازیكنان آنها دست پیدا كرد. این 

بازی برای هر دو تیم سخت بود چرا كه اطلاعات كافی وجود نداشت.
* در جریان بازی به اطلاعات رسیدیم

وی افزود: در جریان بازی اطلاعات بدست آمد كه  همین كار را به خودی خود سخت 

می  كند. ست اول، سرویس های خوبی زدیم و بازی را خوب آغاز كردیم. در ست دوم و 
سوم تیم شهداب با اعمال تغییرات و كنترل سرویس های ما موفق شد حملات خوبی 
داشته باشد و دفاع ما را باز كند. دچار مشكل شدیم و دو ست را واگذار كردیم اما در ست 
چهارم و پنجم با اعمال تغییرات موفق شدیم عملكرد بهتری داشته باشیم و در نهایت 

پیروز ست و بازی شدیم.
 توان تیم کاله بیشتر از بازی مقابل شهداب است

سرمربی تیم والیبال كاله مازندران تاكید كرد: از پیروزی مقابل شهداب در هفته نخست 
رقابت ها خوشحال هستم اما نمایشی كه تیمم داشت با پتانسیلی كه بازیكنانم دارند 
متفاوت است. توان تیم بسیار بیشتر است. می توانم بگویم دیروز روز خوبی نداشتیم. در 

ادامه تلاش می كنیم بهتر شویم.
  نقاط قوت و ضعف سپاهان را شناسایی می کنیم

عطایی درباره بازی روز یكشنبه مقابل تیم فولاد سپاهان نیز گفت: اطلاعات بازی این 
تیم را در هفته نخست مسابقات بدست می آوریم. تحلیل تیم ها در هفته هایی ابتدایی 
رقابت ها كار سختی است. سپاهان تیم خوبی می باشد. بازی های تداركاتی خوبی برگزار 
كرده است سعی می كنیم بر روی نقاط ضعف و قوت این تیم كار كنیم تا در نهایت بازی 

مناسبی روز یكشنبه به نمایش بگذاریم.
  فشردگی لیگ به تیم ملی آسیب می رساند

وی درباره رقابت های لیگ برتر در فصل جاری نیز گفت: لیگ امسال بسیار پرفشار 
خواهد بود. تمام تیم ها در طول 8 روز 3 بازی را برگزار خواهند كرد. همین فشار رقابت ها 
ممكن است باعث آسیب دیدگی بازیكنان شود و در نهایت آسیب آن به تیم ملی خواهد 
از آن طرف همین  اما  برنامه های تیم ملی است  رسید. فشردگی رقابت ها به دلیل 
فشردگی باعث آسیب و فرسودگی ملی پوشان خواهد شد. امیدوارم لیگ به خوبی پیش 

برود و بتواند نیازهای تیم ملی را برطرف كند.
عطایی در پاسخ به این سئول كه قرار بود ایگور كولاكوویچ در ایران حاضر و مسابقات 
را تماشا كند اما این اتفاق رخ نداد، نظر شما چیست؟ گفت: سرمربی تیم ملی حتما از 

اواسط دور رفت مسابقات در ایران حاضر خواهد شد و مسابقات را تماشا می كند.
  کولاکوویچ می تواند تیم ملی را به المپیک برساند

وی در پاسخ به این سئوال كه شایعه هایی مبنی بر تغییر سرمربی تیم ملی مطرح 
است آیا در فاصله دو ماه تا انتخابی المپیک این تصمیم درست است یا خیر؟ گفت: 
تغییر سرمربی تیم ملی در این برهه زمانی اصلا مناسب نیست و زمان تغییر وجود ندارد. 
كولاكوویچ می تواند تیم ملی را به المپیک برساند. همه باید از تیم ملی حمایت كنیم تا 
تیم نتیجه بگیرد. برخی از نقدها منصفانه نیست. كولاكوویچ پس از حضور در ایران بجز 
مشورت با دستیاران خود می تواند جلسه ای با حضور برخی از مربیان ایرانی كه مد نظر 
خودش است برگزار كند و با آنها به تعامل بنشیند. این جلسات می تواند اطلاعات خوبی 

در اختیار كولاكوویچ قرار دهد و او از آنها استفاده كند.
  اگر تیم ملی به المپیک نرود تبعات بدی برای والیبال خواهد داشت

عطایی ادامه داد: تعدادی با سرمربی تیم ملی در تضاد هستند كه این درست نیست. 
تیم ملی باید خود را در فضایی آرام مهیای حضور در المپیک كند. اگر تیم ملی به المپیک 
راه پیدا نكند تبعات بدی برای والیبال ایران در پی خواهد داشت و اگر هم به المپیک 

صعود كنیم آینده خوبی برای والیبال رخ خواهد داد.

بهروزعطایی:

زمان تغییر »کولاکوویچ« نیست

 پرسپولیس سرانجام در لیگ نوزدهم به تساوی رسید. این اتفاق در حالی رخ داد كه 
آخرین تساوی آنها در لیگ برتر پیش از این دیدار بازهم مقابل ماشین سازی رقم خورده 

بود. 
شب اول هفته نهم رقابت های لیگ برتر فوتبال كشورمان با انجام پنج دیدار به اتمام 
رسید كه در یكی از حساس ترین بازی ها، تیم پرسپولیس  پنجشنبه شب در ورزشگاه 
آزادی مقابل ماشین سازی تبریز به تساوی بدون گل رسید و 2 امتیاز حیاتی را از دست 

داد.
این پنجمین تقابل تیم های پرسپولیس و ماشین سازی در لیگ برتر بود كه به دومین 
تساوی منجر شد. در سه دیدار دیگر سرخپوشان تهرانی به پیروزی رسیده اند و نماینده 
تبریز تاكنون موفق نشده از سد تیم پایتخت نشین بگذرد. پرسپولیس در لیگ شانزدهم 
و در ورزشگاه آزادی با یک گل از سد حریف خود گذشت و در تبریز نیز با نتیجه 2 برصفر 

به برتری رسید. آنها در لیگ هجدهم با گل دقیقه 93 شجاع در تبریز برنده شدند ولی در 
تهران با حساب یک بر یک متوقف شدند. حالا هم پنجمین دیدار پرسپولیس و ماشین به 

انجام رسید و بازهم امتیازات تقسیم شدند.
اما نكته جالب توجه این بود كه پرسپولیس به اولین تساوی این فصل خود دست پیدا 
كرد. آنها تنها تیم لیگ بودند كه در هیچ یک از مسابقات خود به نتیجه مساوی نرسیده 
بودند اما حالا این طلسم شكست. آخرین تساوی پرسپولیس در لیگ برتر به هفته 
بیست و نهم لیگ قبل برمی گردد كه سرخپوشان در همین ورزشگاه آزادی مقابل همین 
تیم ماشین سازی متوقف شدند. در آن دیدار ابتدا جای كویتینگو بازیكن اسكاتلندی 
ماشین سازی موفق به گلزنی شد اما علی علیپور در دقیقه 88 از روی نقطه پنالتی گل 
تساوی را وارد دروازه فرناندو دی خسوس گلر وقت سبزقبایان كرد و حالا دوباره بعد از پنج 
ماه و 18 روز علیپور، در دقایق پایانی صاحب یک ضربه پنالتی شد اما حامد لک مانند 
بازی جام حذفی دست او را خواند و پنالتی چیپش را گرفت تا 2 امتیاز حساس از كف 

سرخپوشان برود.
دومین چیپ علیپور به دومین گل تبدیل نشد

علیپور در بازی یک چهارم نهایی جام حذفی پرسپولیس در فصل گذشته مقابل شهر 
خودرو در ضربات پنالتی، تصمیم گرفت پنالتی اش را چیپ بزند و موفق شد میلاد 
فراهانی را فریب دهد اما این بار موفق عمل نكرد و دومین پنالتی این فصل خود را به 

هدر داد.
گابریل کالدرون:

علیپور دیگر پنالتی نخواهد زد
 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: علی علیپور دیگر برای تیم پنالتی نمی زند چون 

ضربه را جدی نگرفت. 
گابریل كالدرون پس از تساوی بدون گل پرسپولیس و ماشین سازی تبریز اظهار داشت: 

ما نتوانستیم سه امتیاز را بگیریم كه بسیار مهم بود، تیم حریف خیلی خوب بازی كرد 
و بازی مد نظرشان را انجام دادند. آمار خوبی داشتیم اما حریف اجازه نداد گل بزنیم.

وی درباره خراب كردن پنالتی تیم فوتبال پرسپولیس توسط علی علیپور گفت: با علی 
علیپور دیروز صحبت كردیم تا پنالتی را یا او یا مهدی ترابی بزند. من خودم تخصص پنالتی 
زدن داشتم و در تمرینات می دیدم كه علیپور دوست دارد پنالتی بزند اما خوب نمی زد. 
كاری كه موردپسند من نبود، این بود كه به خانواده اش و تیم با زدن این گونه ضربه پنالتی 
توهین كرد. به او گفته بودم تنها یک بار شانس پنالتی زدن دارد. قطعاً علیپور دیگر پنالتی 

نمی زند چون او ضربه را با جدیت به سمت دروازه حریف نزد.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس افزود: اگر پنالتی هم نبود، با فرصتی كه از دست دادیم، 

حق به حقدار رسید.
كالدرون درباره صحبت هایش راجع به پنالتی كه برای این تیم گرفته شد، گفت: در هوا 
دو بازیكن با هم برخورد داشتند. این صحنه در هر صورت مشكوک است و اگر پنالتی را از 

دست دادیم، عدالت برقرار شد. ما با اشتباه داوری پیروز نشدیم.
سرمربی تیم فوتبال ماشین سازی تبریز پس از این. سوال حاضر به ادامه پاسخ به همان 
خبرنگار نشد. وی در ادامه راجع به تأخیر خود در ورود به جشن قهرمانی سوپرجام تأكید 
كرد: نه مشكلی در این زمینه وجود نداشت، بلكه بازیكنان می خواستدند با پیروزی چنین 

اتفاقی رخ دهد. معمولًا قبل از بازی، جام را می دهند نه پایان بازی اما مشكلی نبود.
در ادامه حجت الله بهمنی مدیر روابط عمومی سازمان لیگ فوتبال ایران پاسخ كالدرون 

را داد و گفت: درباره ادعای خود یک مثال بزنید.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تأكید كرد: معمولًا یک راهرویی در نظر می گیرند و جام 

را به بازیكنان می دهند به هر حال موضوع مهمی نیست و از این قضیه بگذریم.
وی درباره تغییر پست شجاع خلیل زاده گفت: او بازیكنی با قابلیت های مهم است كه 

می تواند در پست های مختلف بازی كند.

پرسپولیس صفر- ماشین سازی صفر

چیپ علیپور دو امتیاز را سوزاند

مهاجم سابق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: این تیم با كالدرون 
شانسی برای قهرمانی ندارد و نیمی از تیم برانكو هم نیست. 

 كریم باوی در خصوص توقف پرسپولیس مقابل ماشین سازی 
اظهار داشت: پرسپولیس نتیجه ضعیفی گرفت و این تیم نصف 
تیم برانكو هم نیست. متاسفانه به بازیكنان بهای زیادی داده شده 

و همین باعث می شود كه یک بازیكن به این شكل پنالتی بزند.
وی افزود: بازیكن اگر به پرسپولیس تعصب داشته باشد، حتی 
در خیال خود هم این چنین پنالتی نخواهد زد، اما الان بازیكنان 
اصلا به فكر هواداران نیستند و به قولی اشباع شده اند و فقط به 
فكر خودشان هستند. این نوع پنالتی زدن برای یک بازیكن دور از 

شان یک تیم بزرگ با هواداران پرسپولیس است.
مهاجم سابق پرسپولیس با اشاره به زمان حضورش در این تیم 
گفت: ما تعصب داشتیم و نیت مان، نیت تیمی بود نه شخصی. در 
حال حاضر بازیكنان پرسپولیس را در حد این تیم نمی بینم، چون 
یكی از نكات مهم، داشتن تعصب به تماشاگرانی است كه در سرما 

و گرما برای تشویق به ورزشگاه می آیند.
باوی ادامه داد: من چند وقت پیش با مسئولان پرسپولیس 
صحبت كردم و به آنها گفتم كی روش استنلی را جذب كنند، اما 
این كار را نكردند. تصور آنها این بود كه علیپور مثل گذشته گل 

می زند، اما دیدید كه موفق نشده است.

وی عنوان كرد: اگر دیدید پرسپولیس، شاهین بوشهر را با 5 گل 
شكست داد، به خاطر ضعف تیم بوشهری بود، وگرنه قدرتی در 
تیم ما دیده نشد. سپاهان به همین تیم بوشهری ٣ گل زد و زدن 
5 گل نشانه قوی بودن نیست. كالدرون را مربی موفقی ندیدم و 

نمی تواند در پرسپولیس مفید باشد.
نمی كند  فكر  اینكه  خصوص  در  پرسپولیس  سابق  مهاجم 
فشار نتایج برانكو روی این مربی آرژانتینی تاثیر گذاشته است، 
گفت: برانكو با فوتبال ما آشنا بود و می دانست بازیكنان ایرانی 

فردی  خلاقیت  و  بدنسازی  با  برانكو  نیستند.  تاكتیک پذیر 
پرسپولیس را قهرمان می كرد، ولی كالدرون آمده كه تاكتیک 
با  ایران  ذهنی اش را پیاده كند، در حالی كه نمی داند فوتبال 

جاهای دیگر فرق دارد.
باوی تصریح كرد: استراماچونی هم آمده بود كه در استقلال 
همین راه را برود، ولی وقتی متوجه شد بازیكنان ایرانی خلاقیت 
زیادی ندارند، یک مهاجم بلندقامت جذب كرد و حالا هم سعی 
می كند از قد و قامت و فیزیک او استفاده كند. پرسپولیس همیشه 
بلندقامتان خوبی داشته و زمانی حسین كلانی، علی دایی، 
همایون بهزادی، فتح آبادی و خود من در این تیم با ضربات سر 
حریف را اذیت می كردیم، اما الان می بینیم كه مهاجم بلندقامت 
ندارد و وقتی فرصت هایش از دست می رود، به بن بست می خورد.
وی در پاسخ به این سوال كه فكر می كند این تیم شانس قهرمانی 
در این فصل را دارد، گفت: پرسپولیس شانسی برای قهرمانی با 
این مربی ندارد. تراكتور، سپاهان و استقلال شانس های قهرمانی 
هستند. بازی پارس و سپاهان را دیدم و تیم پارس جنوبی در زمین 
خودش به دنبال گرفتن مساوی بود. استقلال هم مدعی است و 
استراماچونی روز به روز كار می كند كه تیمش آماده تر شود چون 
نفراتش را شناخته، اما كالدرون هنوز نفرات اصلی خود را نشناخته 

است.

کریم باوی:

 پرسپولیس با کالدرون شانسی برای قهرمانی ندارد 

تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم در نخستین هفته از دور 
برگشت رقابت های لیگ برتر فوتسال كشور، عصر پنجشنبه در 
برابر تیم مقاومت البرز كرج به پیروزی 6 بر 3 دست یافت و به رده 

چهارم جدول صعود كرد. 
تیم سوهان محمد سیمای قم در هفته چهاردهم لیگ برتر فوتسال 
ایران، در سالن 2 هزار نفری مجموعه ورزشی شهید سردارجعفر 
حیدریان درحالی به این برد ارزشمند دست یافت كه در دور رفت 
این رقابت ها برابر مقاومت در كرج سه بر صفر شكست خورده بود.   
در این مسابقه برای تیم سوهان محمد سیما؛ روح الله ایثاری )2 
گل( و ناصر اطمینان، علیرضا وفایی، هاشم فرج زاده و سعید 

قلندری )هر كدام یک گل( به ثمر رساندند و گل های تیم مقاومت را نیز علیرضا شیخلر، احسان سهیلی مقدم و سهیل حامدی زدند.  
سوهان محمدسیما با 7 برد، 4 مساوی و 3 باخت و 39 گل زده و 26 گل خورده و 25 امتیاز در رده چهارم و مقاومت البرز كرج نیز 5 برد و 
2 تساوی و 7 باخت و 35 گل زده و 46 گل خورده و 17 امتیاز در رتبه نهم قرار دارد. در هفته پانزدهم این رقابت ها؛ سوهان محمد سیمای 

قم در شیراز مهمان تیم ارژن این شهر و همچنین مقاومت البرز كرج در ساری مهمان تیم شهروند این شهر است.

فوتسال قم دور برگشت را با پیروزی شروع کرد

پیروزی محمد سیمای قم مقابل مقاومت البرز کرج
تیم بسكتبال شیمیدُر قم در نخستین هفته لیگ برتر بسكتبال ایران، عصر پنجشنبه توانست تیم شورا و شهرداری قزوین را 

با حساب 97 بر 71 شكست دهد. 
شیمیدر كه این فصل نماینده استان قم است، در خانه و در اولین دیدار خود به عنوان نماینده قم در سالن 2 هزار نفری 

مجموعه ورزشی شهید سردار جعفر حیدریان توانست نماینده قزوین را با شكست بدرقه كند.
تیم بسكتبال شیمیدر قم كه فصل گذشته به مقام سوم رسید، امسال نیز یكی از مدعیان لیگ برتر است كه امروز توانست تیم 

شورا و شهرداری قزوین را كه تیمی تازه وارد به لیگ برتر است، مغلوب كند.  
در هفته دوم این رقابت ها؛ تیم شیمیدر قم در تهران مهمان تیم مهرام این شهر و تیم شورا و شهرداری قزوین نیز در خانه 

میزبان تیم اكسون تهران است.
تیم بسكتبال شیمیدُر كه به تازگی به قم منتقل شده  است،  در اولین رویداد بین المللی خود با نام این استان در 27 مهرماه سال 

جاری توانست با اقتدار قهرمان رقابت های بین المللی چهارجانبه 2019 قطر شود.  
باشگاه فرهنگی - ورزشی شیمیدر از سال 88 فعالیت خود را در حوزه بسكتبال آغاز و در رده های گوناگون سنی و در 
رشته های مختلف بسكتبال موفق به كسب عناوین متعدد در كشور شده، كسب مقام قهرمانی مسابقات باشگاه های غرب آسیا 
و كسب مقام سوم مسابقات لیگ برتر باشگاه های كشور از جمله افتخارات این تیم در سال 97 بوده و از دیگر افتخارهای تیم 

مذكور در سال 97،  دعوت تمام بازیكنان تیم بزرگسالان شیمیدر به تیم های ملی الف و ب است.

در نخستین هفته لیگ برتر بسکتبال ایران رقم خورد

پیروزی تیم بسکتبال شیمیدر در نخستین گام با نام قم 

ستاره خط دفاعی بارسلونا در مصاحبه با شبكه رادیویی كادنا سر از پیشنهاد عجیب و 
غریب و دسته جمعی بازیكنان این تیم برای كمک به باشگاه به منظور بازگرداندن نیمار 

به نیوكمپ پرده برداشت. 
جرارد پیكه در مصاحبه با برنامه ال لارگوئرو در پاسخ به این پرسش كه بازیكنان بارسا 
برای بازگشت نیمار تا كجا پیش رفتند، اظهار داشت: ما برای این كار پول جمع نكردیم 
اما كاری كه كردیم این بود؛ از آنجا كه از مشكل بازی جوانمردانه مالی و مقررات یوفا 
مطلع بودیم از باشگاه خواستیم كه آیا امكان تغییر در قراردادهایمان وجود دارد و در 
نتیجه به رییس گفتیم كه به جای اینكه مبلغ قراردادهای خود را یک ساله بگیریم، می 

توانیم آن را طی 2 یا سه یا حتی چهار سال دریافت كنیم.
وی ادامه داد: در نهایت می خواستیم با باشگاه در یک مسیر حركت كنیم و اگر 
می توانستیم به باشگاه كمک كنیم )كه در این مورد خاص اجتناب از بروز مشكلات 
بازی جوانمردانه مالی بود(، هیچ مشكلی برای كمک نداریم؛ در واقع موضوع كاهش 
دستمزد نبود بلكه پیدا كردن فرمولی بود تا از آن طریق بتوانیم به باشگاه در بازگرداندن 

نیمار كمک كنیم. این ایده در آن برهه برای آنان ایده ای خوب بود اما به یكباره 
مشكلات دیگری پدیدار شد.

پیكه در ادامه در پاسخ به این پرسش كه آیا شانسی برای بازگشت نیمار به بارسا وجود 
دارد یا خیر نیز گفت: در فوتبال هر چیزی ممكن است و هر سال این موضوع واضح 
تر می شود؛ به نیمار گفته بودیم كه با رفتن به پاریس به زندانی طلایی می رود؛ با این 
حال در فوتبال این اتفاقات می افتد و درها به روی شما باز می شود حتی برای رفتن 

به زندان.
مدافع آبی اناری ها در خصوص رابطه مابین لیونل مسی و آنتوان گریژمان تاكید كرد: 
آنها رابطه خیلی خوبی دارند؛ قضیه آنقدرها هم جدی نیست؛ لئو و گریژی با هم كنار 
می آیند همانطور كه لئو با دمبله، پدرو یا ویا كنار آمد. او )مسی( با سوآرز عملا مثل 
برادرند و اساسا رابطه آنها با سایرین فرق می كند و صرفا به این دلیل كه رابطه لئو با 
گریژمان شبیه رابطه او با لوئیس نیست به این معنا نیست كه آنها با هم مشكل دارند 

یا با هم كنار نمی آیند.

پیکه و دوستان برای بازگشت نیمار تا کجا پیش رفتند

 همه برای یکی، یکی برای همه
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عضو حزب اتحاد ملت می گوید: معتقدم كه اصلاح طلبان با هویت مختص به خود و با تبیین 
برنامه برای خروج از بحران سیاسی، اقتصادی و اجتماعی كه در چارچوب ظرفیت و توان 

مجلس هست باید به انتخابات اسفندماه ورود كنند.
 آنچه این روزها از زبان اغلب اصلاح طلبان به گوش می رسد احیای »هویت اصلاح طلبی« 
است؛ امری كه اغلب با نگاه به تجربه نه چندان خوشایند ائتلاف با میانه روها در انتخابات 94 
مجلس، بیان می شود. برنامه محور بودن نیز از دیگر موضوعاتی است كه اصلاح طلبان بر آن 

تاكید دارند، البته برنامه ای كه در توان چهره هایی كه وعده آن را می دهند باشد.
غلامرضا انصاری، عضو شورای مركزی حزب اتحاد ملت هم با تاكید بر دو موضوع ارائه لیستی 
با »هویت اصلاح طلبی« و »برنامه محور« بودن به عنوان شالوده فعالیت های انتخاباتی اصلاح 
طلبان، می گوید لازمه عبور از بحران كنونی در كشور، باز شدن فضای انتخابات برای حضور 
حداكثری چهره های شاخص اصلاحات است. او برای نیل به این مهم، راهكارهایی نظیر 
گفت وگو با شورای نگهبان و سایر جریانات سیاسی را مهم تلقی می كند اما در عین حال هم 

هرگونه ائتلاف را به ضرر اصلاح طلب ها و كشور می داند.
مشروح گفت وگوی  با غلامرضا انصاری، را در ادامه بخوانید؛

آقای انصاری! در شرایطی که زمزمه » نه به ائتلاف« از سوی برخی شخصیت های 
به  اصلاح طلب به گوش می رسد، شما بهترین استراتژی برای ورود اصلاح طلبان 

انتخابات را چه می دانید؟ ائتلاف یا عدم ائتلاف؟
معتقدم كه اصلاح طلبان با هویت مختص به خود و با تبیین برنامه برای خروج از بحران 
سیاسی، اقتصادی و اجتماعی كه در چارچوب ظرفیت و توان مجلس هست ورود كنند و 
پیش تر نیز باید برنامه تدوینی اصلاحات برای خروج از بحران اعلام شود. بنابراین باید با یک 
برنامه مشخص و بدون هوچی گری و شعارهای پوپولیستی وارد انتخابات شوند. عموما در عرصه 
انتخابات به دلیل عدم حضور احزاب با شناسنامه و ائتلاف های شكل گرفته، شاهد آن هستیم 
كه مردم با امید وارد انتخابات می شوند، اما بعد از آن مبنایی برای ارزیابی عملكرد منتخب ها 

در دست ندارد.
باید برای تهییج حضور مردم در این عرصه یک برنامه مشخص همگانی اعلام شود. با توجه 
به اینكه در دهه چهارم انقلاب قرار داریم و بحران ها هم به سطحی رسیده است كه بخش 

قابل توجهی از مردم ناامید هستند، باید تلاش كنیم تا فضای پرنشاطی به انتخابات ببخشیم. 
این امر ممكن نیست مگر آنكه فضای انتخابات را باز كنند و اجازه دهند تا چهره ها و احزاب 

مختلف با حداكثر توان خود دراین عرصه سیاسی ظهور و بروز یابند.
اصلاح طلبان باید با شورای نگهبان مذاکره کند

هویت  کردن  پررنگ   را  کنونی  بحران  از  رفت  برون  راهکارهای  از  یکی  شما 
اصلاح طلبی می دانید، با این حال مشخص نیست که چهره های شاخص اصلاحات 
را  قدرت  از  ماندن  دور  برخی  کنند.  عبور  نگهبان  شورای  نظارتی  فیلتر  از  بتوانند 
پیشنهاد کرده اند و عده ای دیگر هم از ضرورت مذاکره اصلاح طلب ها با شورای نگهبان 

می گویند. این دست از پیشنهادات برای جبهه اصلاح طلبی موثر خواهند بود؟
اینكه مردم برای رفتن پای صندوق رای بی میل باشند، برای كشور یک فاجعه است چراكه 
پشتوانه اصلی نظام جمهوری اسلامی پایگاه مردمی است، بنابراین تثبیت پایگاه  مردمی می 
تواند به كشور در مواجهه با شرایط بحرانی موجود كمک كند. معتقدم در چارچوب مذاكره با 
شورای نگهبان یا گفت و گو با جریانات سیاسی فضا را باز كنیم. در انتخابات قبلی مقام معظم 
رهبری حتی از افرادی كه اعتقادی به نظام هم ندارند خواستند تا به پای صندوق های رای 
بیایند. فكر می كنم باید بستر حضور مشاركت مردم باید فراهم شود و ایجاد چنین بستری هم 

بدون تنوع نامزدها و احزاب در انتخابات غیرممكن است.
مجلس کارآمد، باعث توانمندتر شدن دولت هم می شود

اگر تنها تعداد محدودی از افراد را در معرض آرای مردم قرار دهیم همین اتفاقی 
رخ می دهد که اکنون با آن مواجه هستیم. زمانی که امکان حضور نخبگان یک جریان 
و  وارد می شوند  به عرصه  قبیله ای  و  نگاه محلی، قومی  با  افرادی  گرفته می شود، 
ظرفیت مجلس که می تواند در جهت اصلاح امور کلان کشور بکار گرفته شود را صرف 

خواسته های بسیار محدود شخصی و قومی ومنطقه ای می شود.
تجربه نشان داده است كه هرگاه فضای انتخابات بازتر بوده به طور طبیعی نشاط انتخاباتی 
افزایش یافته است و كارآمدی در عرصه قانون گذاری هم تحكیم شده است. زمانی كه یک 
مجلس كارآمد و قوی متخصص شكل بگیرد طبیعی است كه دولت مقابل آن، دولتی توانمند و 
مقتدر خواهد بود و می تواند چالش ها را مرتفع كند. امروز بخشی از ناكارآمدی قوه مجریه شاید 

به دلیل كم كاری و عدم استفاده از ظرفیت نظارتی است كه مجلس باید بر دولت داشته باشد 
است. امید است چنین شرایط بازی برای انتخابات ایجاد شود.

دیگر نمی توان مردم را با یک پیام پای صندوق رای کشاند
با گذشت چهار سال، هنوز آقای خاتمی به واسطه دعوت از مردم برای حضور در 
پای صندوق های رای مورد انتقاد قرار می گیرند، آیا در این دوره هم شرایط برای اینکه 

بتوان توده مردم را با یک پیام یا امضا برای حضور انتخاباتی مجاب کرد وجود دارد؟
قطعا اینگونه نخواهد بود. در سال 94 یک شرایط حداقلی برای اصلاح طلب ها وجود داشت 
چراكه ممكن بود برخی از افرادی رادیكالی كه در ادوار هفتم، هشتم و مجلس را در اختیار گرفته 
بودند، بازهم راهی مجلس شوند. كلیت كسانی كه دغدغه مند بودند تصمیم گرفتند تا یک گام 

به جلو برداشته شود و بهارستان از اختیار این افراد تندرو خارج شود.
یعنی چه تفاوت هایی در شرایط امروز و انتخابات ۹4 مجلس پدیدار شده  است؟

امروز تحمل مردم پایین آمده و چالش ها و مشكلات اقتصادی به طور عریان خود را ظهور 
و بروز داده است. باید كاری صورت بگیرد تا جریانات سیاسی با حداكثر توانی كه دارند وارد 
انتخابات شوند. اگر شرایط آزاد باشد و انتخابات رقابتی باشد خیلی از مشكلات مردم و كشور با 

اتكا به داخل هم قابل حل و فصل خواهد بود.
آقای انصاری! اگر فرض را بر این بگیریم كه نیروهای باسابقه اصلاح طلب تایید صلاحیت 

شوند، آیا همچنان آقای محمدرضا عارف به عنوان سرلیست اصلاحات مطرح خواهد بود؟
باید در روزهای نهایی این موضوع را بررسی كرد. در واقع پیش از انتخابات لیست حداكثری 
كاندیداها مشخص و به مردم اعلام شود، به هر میزانی كه تایید شدند و اگر امكان رقابت وجود 

داشت وارد صحنه شوند.
ائتلاف به صلاح اصلاح طلبان نیست

مثلا اگر از لیست ۳0 نفره در تهران، ۱0 نفر رد صلاحیت شدند، آیا اصلاح طلب ها 
بهتر است با همین تعداد وارد رقابت ها شوند یا مانند سال ۹4 ائتلاف کنند؟ 

قطعا هرگونه ائتلاف نه به مصلحت كشور و نه به سود جریان اصلاحات است. باید با هویت 
اصلاح طلبی و برنامه جامع حضور پیدا كنیم. این دوره انتخابات مجلس، زمان رقابت برنامه ها و 

شخصیت هایی است كه توان اجرائی وتقنینی آن برنامه ها را داشته باشند.

غلامرضا انصاری : نباید ائتلاف کنیم

باید لیستی با هویت اصلاح طلبانه ارائه دهیم

آیا اصلاح طلبان برسرنحوه حضور درانتخابات به اجماع می رسند؟

چالش های پیش روی اصلاح طلبان تا انتخابات 
اصلاح طلبان در حالی برای انتخابات آینده مجلس آماده می شوند كه نه تنها درباره نحوه 
حضور در انتخابات به جمع بندی نرسیده اند بلكه بر سر اینكه آیا بازهم عارف را سرلیست 
كنند یا روی چهره جدیدی سرمایه گذاری كند سردرگم هستند. هرچه به اسفندماه نزدیک 
تر می شویم فضای سیاسی كشور رنگ و بوی انتخاباتی تری به خود می گیرد، در این میان 
اصلاح طلبان هم بیكار ننشسته و با مدیریت زمان و نیروهای خود در تلاشند تا فضای 
انتخابات اسفند ماه را به نفع خود تمام كنند اما چند چالش اصلی را پیش روی خود دارند.

چالش نخست؛ مشارکت مشروط یا بی قید و شرط در انتخابات
گرچه تحركات انتخاباتی اصلاح طلبان از چندماه قبل و حتی پیش از اصولگرایان 
استارت زده شد اما از همان ابتدا بر سر حضور مشروط یا بی قید و شرط و یا حتی عدم 
حضور در انتخابات بحث و اختلاف نظر بود. ابتدای امسال بود كه ایده مشاركت مشروط 
از سوی سعید حجاریان تئوریسین اصلاحات مطرح شد، ایده ای كه واكنش های جدی را 
در درون و بیرون جریان اصلاحات به دنبال داشت؛ عده ای از آن به تحریم انتخابات تعبیر 
كردند و گروهی دیگر آن را تنها راه پیش روی اصلاح طلبان در مقابل رد صلاحیت های 
احتمالی شورای نگهبان دانستند. با این حال سعید حجاریان در توضیح ایده خود چنین 
گفت: »یكی از ابعاد مشاركت مشروط این است كه منتظر بمانیم و ببینیم هسته اصولگرایان 
بنا دارند چگونه انتخاباتی را برگزار كنند، وجه دیگر حضور مشروط، اشتراط با نفس است؛ 
یعنی باید میان خودمان بر سر كیفیت زمین بازی انتخابات توافق كنیم، این دو شرط پهلو به 
پهلوی هم هستند. البته شرط های دیگری هم وجود دارد كه لازمه طرح و تحقق آن، تهیه 
منشور اصلاح طلبی است.« در واقع اگرچه حجاریان بر حضور در انتخابات تاكید دارد اما 
در نهایت بر این باور است كه اگر در نتیجه عملكرد شورای نگهبان و رد صلاحیت گسترده 
نامزدهای اصلاح طلبان راه گریزی برای آنان باقی نماند شاید "عبور مقطعی از انتخابات" 
رویكرد مناسبی باشد. او البته این را هم می گوید كه كه »نیاز به ترویج این رویكرد نیست؛ 

اگر شرایط فراهم نشد، با ذكر دلایلی از خیر انتخابات می گذریم همین.«
این درحالی بود كه افرادی همچون بهزاد نبوی نایب رئیس مجلس ششم ایده قهر با 
صندوق رای را برای اصلاح طلبان قابل تصور ندانسته و بر حضور بی قید و شرط در 
در  طلبان  اصلاح  مشروط  حضور  پیرامون  حدیث ها  و  حرف  كردند.   اصرار  انتخابات 
انتخابات علاوه بر درون جریان اصلاحات، واكنش های برون جریانی هم داشت به طوریكه 
عده ای از اصولگریان آن را ایده "فرار به جلو" اصلاح طلبان از شكست در انتخابات آینده 
دانستند، اما مهم ترین واكنش از آن عباسعلی كدخدایی سخنگوی شورای نگهبان بود، 
او به كرات در نشست و مصاحبه ها نسبت به این موضوع واكنش نشان داد و در نهایت در 
پاسخ به اظهار نظر بهزاد نبوی كه گفته بود شورای نگهبان باید برای اصلاح طلبان فرش 
قرمز پهن كند در نشست خبری خود با رسانه ها گفت: "اقدامات شورای نگهبان بر مبنای 
قانون است،نه از حضور كسی هم جلوگیری می كند، نه تائید كسی را تضمین می كنیم و نه 

برای كسی فرش قرمز پهن می كنیم بلكه بر اساس قانون تصمیم می گیرد."
 او همچنین درباره ایده مذاكره اصلاح طلبان با شورای نگهبان گفته بود: »گوش ما برای 
شنیدن راهكارها و پیشنهادات باز است و فرقی نمی كند كه این پیشنهادات از چه گروه 
و جناحی باشد. رفت و آمدها از قدیم وجود داشته الان هم وجود دارد اما نسبت به باج 
خواهی و زیاده خواهی و لابی ها گوش های ما ناشنوا خواهد بود. ملاک شورای نگهبان 
قانون است.« اظهارنظری كه پالس مثبتی برای اصلاح طلبان نداشت، با همه این احوالات 
اظهارات لیدر جریان اصلاحات حجت را بر اصلاح طلبان تمام كرد، او در اظهارنظری 
گفت: انتخابات نباید تحریم شود. رئیس دولت اصلاحات تاكید كرد كه "اصلاح طلبان و 
مردم ناراضی باید فداكاری و از خودگذشتگی كنند و به خاطر ایران پای صندوق ها بیایند تا 
جلوی خطر اصلی گرفته شود."  موضوعی كه در نشست مهرماه مجمع روحانیون مبارز با 
شورای عالی سیاستگذاری هم بر آن تاكید و به نقل از محمدعلی ابطحی اعلام شد كه در 
این جلسه همه اعضای شورای عالی سیاست گذاری و مجمع روحانیون مبارز متفق القول 
تاكید كردند كه اصلاحات بنای شركت در انتخابات دارد و حتی یک نفر هم از عدم شركت 
و تحریم انتخابات حرفی به میان نیاورد. با این وصف و تا این جای كار شواهد گویای آن 

است كه راهبرد اصلاح طلبان حضور موثر در انتخابات است نه تحریم یا حضور مشروط.
چالش دوم؛ اما و اگرها بر سر شورای عالی سیاستگذاری

در یكسال گذشته تناقضات و چالش ها در جریان اصلاحات محدود به شركت یا عدم 
شركت در انتخابات نبود بلكه درباره نحوه ورود به انتخابات هم حرف و حدیث هایی وجود 
داشت. اگرچه عده ای به دلیل انتقادات وارده به شورای عالی سیاستگذاری از مدت ها قبل 
بر تشكیل پارلمان اصلاحات به عنوان بهترین سازو كار ورود به انتخابات تاكید می كردند اما 
خارج شدن طرح پارلمان اصلاحات از دستور كار شورای هماهنگی جبهه اصلاحات، بار 
دیگر نگاه ها را به شورای عالی سیاست گذاری معطوف كرد. بر اساس تصمیم اخیر ظاهرا 

قرار است اصلاح طلبان زیر پرچم شورای عالی سیاستگذاری وارد كارزار انتخابات شوند.
شورایی كه اگرچه در سال 94 و با هدف انسجام شكل گرفته بود اما از همان ابتدا مورد 
انتقاد برخی احزاب اصلاح طلب از جمله حزب مردم سالاری، اعتماد ملی و اراده ملت قرار 
گرفت؛ چندی بعد از آن هم برخی دیگر از احزاب اصلاح طلب همچون كارگزاران به جمع 

منتقدان این سازوكار پیوستند، انتقاداتی كه همچنان به قوت خود باقی است.
با همه این تفاسیر و بعد از محوریت شورای عالی سیاست گذاری جواد امام عضو این 
شورا خبر از اقدام اصلاح طلبان برای تصویب آیین نامه تشكیل ستاد انتخاباتی شورای 
سیاستگذاری اصلاح طلبان داد و درباره ریاست آن گفت: مرعشی می تواند از گزینه های 

مطرح باشد كه اگر وی این مسئولیت را بپذیرد، اصلاح طلبان از وی استقبال می كنند.
در راستای همین تصمیمات انتخاباتی، شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 
نیز طرح جدیدی برای انتخاب لیست نامزدهای انتخاباتی اصلاح طلبان برای انتخابات 
مجلس یازدهم طراحی كرده است؛ لیستی كه البته برای تعیین تكلیف نهایی به احزاب 
"جبهه اصلاحات" فرستاده شده تا نظر خود را درباره آن اعلام كنند. اما نكته قابل تامل در 
این طرح تاكید بر ثبت نام كاندیدای اصلاح طلبی و همچنین امضای منشور اصلاحات 

است كه باید منتظر ماند آیا به تایید نهایی خواهد رسید یا خیر.
چالش سوم؛ لیست ائتلافی یا اصلاح طلبانه

اگرچه قرار است در انتخابات 98 هم شورای عالی سیاست گذاری مركز ثقل تصمیم گیری 
اصلاح طلبان باشد اما هنوز استراتژی اصلی اصلاح طلبان در هاله ای از ابهام قرار دارد و این 
سوال مطرح است كه آیا اصلاح طلبان قرار است با لیستی اصلاح طلبانه وارد میدان شوند 
یا تجربه ائتلاف در دو انتخابات ریاست جمهوری گذشته و مجلس دهم را تكرار كنند؟ در 
حالیكه رصد فضای سیاسی و رسانه ای خبر از احتمال ائتلاف اصلاح طلبان با شركای قبلی 
شان یعنی اعتدلیون می داد اما نشست اخیر مجمع روحانیون مبارز و شورای عالی سیاست 
گذاری اصلاح طلبان شوكی را به فضای سیاسی كشور وارد كرد چرا كه خبرها حكایت از 
تصمیم اصلاح طلبان برای ارائه لیست خالص اصلاح طلبی داشت. بنا به روایت محمد 
علی ابطحی عضو مجمع روحانیون مبارز تاكید موكد نشست شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان با اعضای مجمع روحانیون مبارز چیزی جز شركت قطعی اصلاح طلبان در 
انتخابات آن هم با نیروهای اصلاح طلب نبوده است. به عبارتی در نشست مشترک اعضای 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان و شورای مركزی مجمع روحانیون مبارز بر این 
مساله تاكید شده كه اصلاح طلبان بدون در نظر گرفتن رفتار شورای نگهبان در ماجرای 
بررسی صلاحیت ها از كاندیداهایی حمایت خواهند كرد كه اصلاح طلب باشند. بعد از آن 
بود كه محمدرضا عارف رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان  نیز در دیدار با 
جمعی از فعالان سیاسی استان خوزستان بر این تصمیم مهر تایید زد و با بیان اینكه راهبرد 
ائتلافی در انتخابات مجلس دهم به گفتمان اصلاحات ضربه زد گفت: » برخی رویكردهایی 
كه در انتخابات های گذشته داشتیم هزینه هایی را هم برای گفتمان اصلاحات ایجاد كرد 
به همین دلیل در انتخابات مجلس یازدهم باید با لیست اصلاح طلبانه به میدان بیاییم.« با 
اینكه ایده لیست "اصلاح طلبانه تمام عیار" از سوی گروهی به عنوان آلترناتیوی مناسب در 
مقابل "ایده ائتلاف" مطرح می شود اما اظهارات چهره هایی چند از اصلاح طلبان حكایت 
از  احتمال تكرار رویكرد ائتلاف در انتخابات آینده دارد؛ موضوعی كه معصومه ابتكار بر 
آن تاكید كرده و در توضیح علت آن به خبرآنلاین می گوید: »فكر می كنم ما در نهایت باز 
هم به سمت ائتلاف خواهیم رفت آن هم به دلیل واقعیت ها، شرایط و محدودیت هایی كه 
اعمال می شود، باید بپذیریم كه واقعیت ها در صحنه عمل چیز دیگری است.« عبدالواحد 
موسوی لاری نایب رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان نیز كه از حامیان 
لیست یكدست اصلاح طلبانه است بازهم پالس هایی را به سمت اعتدالیون فرستاده و 
اخیرا در گفت وگویی با تاكید بر اینكه مصلحت اعتدالیون این است كه در كنار سایر احزاب 
اصلاح طلب و حامی دولت قرار بگیرند تا از قافله عقب نمانند گفته است: »در این دوره 
به حزب اعتدال و توسعه گفته شده اگر می خواهید در لیست اصلاح طلبان نقشی داشته 
باشید از حالا باید حاضر شده و در جمع خودتان را تعریف كنید، بعد از بستن لیست و شروع 

شدن فعالیت ها عملا فرصتی برای هماهنگی وجود ندارد.«
و اما چالش چهارم...سرلیست اصلاح طلبان کیست؟

اگرچه در انتخابات مجلس دهم بر سرلیستی محمدرضا عارف اتفاق نظر وجود داشت 
اما امروز و پس از انتشار اخباری مبنی بر احتمال وارد نشدن عارف به عرصه انتخابات این 
سوال مطرح است كه در شرایط كنونی كدامیک از چهره های اصلاح طلب توان سر لیستی 
اصلاح طلبان را خواهند داشت؟ عده ای از سرلیستی علی مطهری، مسعود پزشكیان یا 
حسن قاضی زاده هاشمی وزیر سابق بهداشت در دولت یازدهم سخن می گویند كه البته 
به نظر می رسد به دلیل دیدگاه های سیاسی آنها و همچنین تكثر وجود دیدگاه ها در جریان 
اصلاح طلبی بعید است بتوانند مورد وفاق همه جناح های اصلاح طلب باشند، در چنین 
شرایطی جای خالی شخصیتی محوری به عنوان سرلیست به شدت احساس می شود. 
علی شكوری راد نیز كه از احتمال كاندیدا نشده عارف سخن گفته، در این باره می گوید: ما 

هنوز نمی دانیم كدام یک از گزینه های ما باقی می ماند كه دنبال سرلیست بگردیم.
اوالبته به وجود شخصیت های بالقوه در جریان اصلاح طلبی برای معرفی به عنوان 
سرلیست اشاره كرده اما نگرانی اصلی را احتمال رد صلاحیت آنها می داند و می افزاید: اگر 
ببینیم شرایط مناسب است حتما در بین گزینه هایمان چند نفر خواهند بود كه سرلیست 
اصلاح طلبان باشند. احمد خرم هم اگرچه بر پرهیز از هرگونه واگرایی و تاكید بر همگرایی 
حداكثری تاكید می كند اما موضوع سرلیستی را وابسته به شرایط روزهای پس از تایید 
صلاحیت كاندیداها می داند و می گوید: ممكن است شرایط به گونه ای پیش رود كه فرد 
دیگری كه تایید شده است، سرلیست شود. اكنون نمی شود اظهارنظر درستی انجام داد. 
در رابطه با اینكه آقای عارف سرلیست بماند یا اینكه فردی بهتری از او در دسترس باشد، 

یک تصمیم جمعی است كه باید با توجه به شرایط روزهای آتی انجام شود.

 رئیس قوه قضائیه گفت: برای جلوگیری از بروز فساد در اقتصاد كشور باید بسترهای 
فسادزا در ساختار خصوصی سازی رفع شود. 

آیت الله سیدابراهیم رئیسی روز پنجشنبه در جلسه شورای اداری آذربایجان شرقی 
افزود: برای حل مشكل بخش خصوصی باید ابتدا ساختار خصوصی سازی كه با 
مشكلی جدی مواجه است اصلاح شود و این ساختار طوری تعریف شود كه بسترهای 

فسادزا را از بین ببرد.
وی با بیان اینكه قوه قضائیه، دولت و رسانه را در مبارزه با فساد در كنار خود می بیند، 
اظهار داشت: هیچ كارآفرین، سرمایه گذار، صنعتگر و كاسبی آماده رشوه دادن به 
دستگاهی نیست و آنچه منجر به رشوه می شود بروكراسی اداری و سخت كردن كارهای 

اداری است. 
رئیس قوه قضائیه، با بیان اینكه با طولانی شدن روند انجام كار، خان ها ایجاد می شود، 
اظهار داشت: این روند فرد را به سمت پیدا كردن آشنا و دادن رشوه سوق می دهد در 

حالی كه باید راه را برای سرمایه گذاری افراد هموار و سهل كرد.
آیت الله رئیسی، با اشاره به اینكه عدالت بهترین شاخص اجرای قانون است، ادامه 
داد: فساد به معنای چوب لای چرخ تولید گذاشتن بوده و برخورد با آن به معنای هموار 
كردن رونق تولید است. وی گفت: در ذات نظام، مبارزه با فساد است و این حركت 
سیاسی و موسمی نبوده و هیچ مجلس، دولت و دستگاه قضایی نمی تواند در مقابله با 
فساد بی تفاوت باشد زیرا در شان یک مدیر نیست كه در مبارزه با فساد بی تفاوت عمل 

كند و اصلا آن فرد مدیر نیست.
به فساد می شود، گفت:  بر بستن منافذی كه منجر  تاكید  با  رئیس قوه قضائیه 
كارخانه ای در كشور وجود داشت كه مدیر آن از 3 ماه قبل كارخانه را بسته، كارگران را 
بیكار كرده و مواد خام را در بازار آزاد به فروش می رساند كه قوه قضائیه در این خصوص 

به خوبی وارد عمل شد و با آن برخورد كرد. 
اقدامات قضایی 500 واحد تولیدی را احیا کرد

آیت الله رئیسی با بیان اینكه نباید هیچ مدیر كارگاه و كارخانه ای احساس كند كه بدون 
پشتوانه است، افزود: توانمندسازی بخش خصوصی وظیفه اصلی دولت است و قوه 
قضائیه نیز تاكنون 500 كارخانه را در سطح كشور احیا كرده و به چرخه تولید برگردانده 

كه از این تعداد 32 كارخانه مربوط به استان آذربایجان شرقی است.
وی با تاكید بر توجه مدیران به قانون و قانون گرایی، گفت: كشور در مسیر انتخابات 
است و هر روز یک حزب و سیاست پای كار می آید كه اگر مبتنی بر قانون باشد هیچ 

مشكلی پیش نمی آید. 

رئیس قوه قضائیه همچنین با تاكید بر نظارت درون  سازمانی قبل از نظارت برون 
سازمانی، گفت: نظارت های كمكی به مدیران در دیوان ها انجام می  شود ولی اصل 
نظارت در خود دستگاه ها باید انجام شود.  آیت الله رئیسی، ادامه داد: دشمن با تمام 
ظرفیت برای ضربه زدن به جمهوری اسلامی ایران وارد عمل شده است و اراده مردم در 

دفاع از نظام نقشه آن ها را نقش بر آب كرده است.
وی اظهار داشت: اكنون تلاش می شود با وجود مشكلات متعدد دست به دشمن 
دراز نكنیم و دشمن نیز موضوع را فهمیده است و با اراده ملت و مسئولان در مقابل این 
فشارها ایستادگی خواهیم كرد به طوریكه هم اكنون امید مردمی بیشتر از پیش شده 
است.  رئیس قوه قضائیه گفت: هر كس در هر مقامی و جایگاهی بخواهد یا نخواهد، 
بداند یا نداند مردم را مایوس كند، در جهت راهبرد دشمن و هر كس دانسته یا ندانسته 
با حرفش امید در بین مردم ایجاد كند در راهبرد نظام مقدس جمهوری اسلامی حركت 
كرده است.  آیت الله رئیسی، ادامه داد: شناسایی پرونده هایی كه به دغدغه مردم تبدیل 
شده است را جمع كرده و در سریع ترین زمان اقدام به حل آن ها خواهد شد و در این 

راستا باید دغدغه مندان را نیز در جریان كار گذاشت. 
وی اضافه كرد: باید نسبت به تغییر كاربری در جهادكشاورزی دقت شود زیرا قانون به 
جهادكشاورزی اختیارات لازم داده است و یک منفذ قانونی وجود دارد كه باید بسته شود 

تا اجازه سوءاستفاده از سودجویان گرفته شود.
مبارزه با مفاسد اقتصادی به صورت قاطعانه ادامه دارد

استان  قضایی  دستگاه  كاركنان  و  قضات  دردیدار  همچنین  قضائیه  قوه  رئیس 
آذربایجان شرقی با بیان اینكه مبارزه با مفاسد اقتصادی به صورت قاطعانه ادامه دارد، 
گفت: عمیقا معتقدیم كه كیفیت نباید فدای كمیت شود، قضات باید با حوصله مو را از 

ماست بیرون بكشند.
رئیسی در این نشست گفت: ویژگی مردم آذربایجان دلدادگی ویژه به اهل بیت 
عصمت و طهارت است. كار در دستگاه قضایی بسیار سخت است. رسیدگی به دعاوی 

و خواسته های مردم، رسیدگی به جرایم و صدور احكام كار سختی است.
وی افزود: مال، جان و آبروی مردم در میان است. تشخیص درست حكم و تصمیم 
درست، كار آسانی نیست. برخی تلاش دارند حقیقت بر قاضی پوشیده شود، حق 
باطل شود و باطل، حق جلوه داده شود. برخی با فضاسازی قصد گمراه كردن قاضی را 

دارند و باید قضات دقت كافی را داشته باشند.
رئیس قوه قضاییه ابراز داشت: آنچه می تواند ما را به حق برساند و سره را از ناسره 
جدا كند، تقوا است. وجود تقوا باعث می شود كه تشویق مشوقان وی را از راه درست 

و حقیقت جدا نكند. دل اگر ظرفیت پیدا كند نه با تشویق، نه با تردید و نه با تهدید، 
هیچگاه میدان را خالی نمی كند.

قضات باید با حوصله مو را از ماست بیرون بکشند
نباید  وی افزود: نكته بعدی در قضاوت بروز شدن علم و دانش است. هیچكس 
مطالعات علمی خود را بسنده به مدرک تحصیلی خود كند. مسلط بودن به قوانین و 

مقررات شرط لازم برای قضات است.
رئیسی اظهار داشت: در برخی موضوعات تخصصی مثل صنعت، شاید قاضی 
متخصص نباشد اما باید با متخصصین مشورت كند. شناخت موضوع هم مسئله مهمی 
است، عمیقا معتقدیم كه كیفیت نباید فدای كمیت شود. قضات باید با حوصله مو را از 

ماست بیرون بكشند.
وی گفت: برخی از پرونده ها جنبه ویژه دارد، پرونده هایی كه به دغدغه مردم تبدیل 
شده است اولویت رسیدگی دارد. حل شدن معضل اجتماعی، اقتصادی یا فرهنگی 
در یک منطقه باید اولویت داشته باشد. بررسی پرونده ها و صدور احكام باید به صورت 

شفاف در معرض دید فضلا، صاحب نظران و وكلا گذاشته شود.
 موانع رونق تولید باید در کشور برداشته شود

رئیس قوه قضائیه  همچنین شامگاه پنج شنبه در نشست خبری پایان سفرش به 
آذربایجان شرقی و شهر تبریز با بیان اینكه باید تمام خان های مانع تولید از جلوی راه 
صنعتگران برداشته شود تا شاهد رونق تولید باشیم، گفت: موانع رونق تولید باید در 

كشور برداشته شود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی گفت: امروز در جلسات مختلف استان آذربایجان شرقی 

شركت كردم و مسائل و مشكلات دستگاه قضا در این استان بررسی شد.
وی ادامه داد: امروز در جلسات مختلفی شركت كردم و همزمان معاونان و مدیران قوه 

قضاییه در شهرستان های استان حضور پیدا كردند و مشكلات بررسی شد.
رئیسی سپس گفت: 17 گروه از مسئولین عالی قوه قضائیه به نقاط مختلف استان 
اعزام شده بودند كه جلسه شورای عالی قوه قضاییه برای جمع بندی این فعالیت گروه 
برگزار شد. البته از هفته های گذشته نیز 40 نفر برای بررسی كارشناسی مسائل و 

مشكلات عازم استان شده بودند.
وی به بازدیدش از كارخانه ماشین سازی تبریز اشاره داشت و گفت: این كارخانه بعد از 
برخورد قوه قضاییه با مسائلی كه داشت، چرخ های تولیدش مجدد در حال چرخیدن 

است و رونق گرفته است.
فساد چوبی در چرخ تولید است 

رئیسی افزود: در آینده هم این ظرفیت تولید ماشین سازی باید بیشتر از این شود. 
فساد چوبی در چرخ تولید است، اگر این مانع برداشته شود باعث رونق تولید می شود.
وی ادامه داد: باید هیات مدیره این كارخانه هرچه زودتر مشخص شده و فعالیت ها 

بیشتر انجام شود. این كارخانه می تواند بیشتر از قبل و بهتر از آن فعال باشد.
رئیس قوه قضاییه به نشست با كارآفرینان و صنعتگران در خصوص مسائل و مشكلات 
تولید اشاره داشت و گفت: مسائلی در این جلسه مطرح شد كه باید این موارد بررسی 

شود. امروز باید آن موانعی كه در راه تولید وجود دارد برداشته شود.
وی گفت: باید تمام خان های مانع تولید از جلوی راه صنعتگران برداشته شود تا شاهد 

رونق تولید باشیم.
وی گفت: شنیدن نكته نظرات خانواده شهدا و نخبگان در دیدار با آنها برای بنده 
به عنوان مسئول مهم بود. باید از نظرات نخبگان جامعه در جهت توسعه و كاهش 

مشكلات استفاده كرد.
اجازه نمی دهیم هیچ واحد تولیدی به خاطر زیاده خواهی تعطیل شود

 رئیسی ابراز داشت: 600 میلیارد تومان از بودجه قوه قضاییه برای حل مشكلات 
قضایی استان آذربایجان شرقی تصویب شد.

وی ادامه داد: خداوند منابع مادی و ذخایر به آذربایجان شرقی عنایت كرده و عزم و 
اراده راسخ هم در جوانان برای كار وجود دارد.

وی گفت: قوه قضائیه اجازه نخواهد داد با زیاده خواهی ها كارخانه ای تعطیل یا دچار 
وقفه شود. رئیسی افزود: امیدواریم با تلاش های صورت گرفته، شاهد كاهش پرونده 

قضایی در این استان باشیم.
رئیس قوه قضاییه افزود: پرونده های خاصی كه دغدغه مردم است، از جمله آلاینده 
ها و مباحث محیط زیستی در هر شهر و روستایی باشد، در اولویت بررسی ها خواهد 

بود.

رئیس قوه قضائیه در جلسه شورای اداری آذربایجان شرقی:

بسترهای فسادزا در خصوصی سازی باید رفع شود

 نایب رئیس شورایعالی اصلاح طلبان با تاكید بر این كه به دنبال 
كاندیدای اجاره ای نخواهیم رفت گفت: در جایی كه كاندیدا 

نداریم فردی را معرفی نمی كنیم. 
حجت الاسلام والمسلمین سید عبدالواحد موسوی لاری روز 
پنجشنبه در  نشست هم اندیشی شورای عالی جبهه اصلاح 
سال  چند  در  ما  همه  كرد:  اظهار  استانی  رابطان  با  طلبان 
گذشته به دنبال وحدت و انسجام میان اصلاح طلبان بودیم . 
از 1392 تاكنون در انسجام به یک مدل واحد رسیدیم؛ اینكه 
برخورد كنند،  بتوانند در موارد خاص منسجم  اصلاح طلبان 
حداكثر توانمندی هایشان را در اختیار هم بگذارند و واقع بینانه 

حركت كنند از جمله این مدل واحد است.
وی گفت: جریان اصلاحات بعد از خداوند متعال یک تكیه گاه 
دارد و آن مردم است. هر زمانی كه مردم پای صندق رای آمدند 
اصلاح طلبان موفق شدند و هر زمان كه مردم نیامدند اصلاح 

طلبان موفق نشد.
عضو مجمع روحانیون مبارز گفت: همه باید در جهت امید 
حركت كنیم و مردم را پای صندوق رای كه تنها حوزه حضور 

اصلاح طلبان در حوزه تصمیم گیری ها است بكشانیم.
موسوی لاری ادامه داد: باید بپذیریم كه بالابردن توقعات خیلی 
اوقات توسط رقیب انجام می شود تا نگذارند به نتیجه برسیم. در 
حال حاضر فراكسیون امید، شواهای شهر و احیانا معدود افراد 
اصلاح طلبی سكان دار امور اجرایی هستند. این در حالی است 
بازنشستگی نیروهای  با قانون  با غفلت خود دوستان ما،  كه 

اصلاح طلب از صحنه خارج شدند.
وی گفت: حالا باید چه باید كرد؟ نقطه عزیمت همه ما از 
بعد تشكیل شوراها در شهرستان ها گزینش نیروهایی است كه 
بتوانند در عرصه سیاسی حضور پیدا كنند و صلاحیت و قدرت 
جذب داشته باشند. اینكه می توانند از موانع عبور كنند یا نه 
یک موضوع دیگری است. الان به این موضوع فكر نمی كنیم. 
قطعا كسانی هستند كه توان رقابت با جریان رقیب را دارند، 

پس باید به دنبال آنان برویم.وزیر كشور دولت اصلاحات گفت: 
خواهش من از دوستان این است كه رقابت را روی چهره های 
شایسته تر و مردمی تر ببرند. كسانی كه می توانند در صحنه 
باشند اما خودشان را كنار می كشند با لطایف الحیل به صحنه 
بیاوریم. بدانیم رقیب از همه امكاناتش علیه ما  استفاده می كند. 
موسوی لاری خاطرنشان كرد: انسجام بخشیدن به رسانه هایی 
جمله  از  كنند  منعكس  را  اصلاح طلبان  سخن  می توانند  كه 
كارهای مهمی است كه باید به آن پرداخت. الان رسانه هایی كه 
از كوه، كاه می سازند كم نیستند. این فعال اصلاح طلب گفت: 
همه ما یک مسیر طولانی را طی كردیم تا به امروز رسیده ایم. 
هیچ  است.  بوده  پنجم  مجلس  از  استصوابی  نظارت  مسئله 
وقت نگفتیم تا برطرف نشود در انتخابات شركت نمی كنیم. 
اگر دوستی احساس كند نمی خواهد در انتخابات شركت كند 
چرا اینجا نشسته است. باید برای رفع موانع تلاش كنیم. نایب 
رئیس شورای عالی جبهه اصلاح طلبان تاكید كرد: به دنبال 
كاندیدای اجاره ای نخواهیم رفت و در جایی كه كاندیدا نداریم 
فردی را معرفی نمی كنیم.موسوی لاری خاطرنشان كرد: دولتی 
روی كار آمده كه تا امروز هیچ وقت رئیس دولت و اعضای اصلی 
آن نگفتند كه اصلاح طلب هستیم. این دولتی است كه ما از آن 
حمایت كردیم. الان نمی خواهیم مثل اصولگرایان برخورد كنیم 
كه یک روز دكمه كت احمدی نژاد را در مجلس می بوسیدند و 
الان می گویند جریان انحرافی است. اما ما هیچ وقت نگفتیم 

دولت روحانی دولت اصلاح طلبان است.
وی تصریح كرد: البته دولت می توانست تصمیماتی بگیرد كه 
بی هزینه باشد و نتیجه مطلوب بدهد و با اصلاح طلبان كه عقبه 
اصلی اش بودند مشورت كند؛ اما با همه این كمی ها و كاستی ها 
باید مردم را پای صندوق رای بكشانیم نه اینكه شانه خالی كنیم.

جریان  به  بخشی  انسجام  كه  این  بیان  با  لاری  موسوی 
اصلاحات وظیفه همه ما است،تصریح كرد: باید با رسانه ها 
ارتباط داشته باشیم صحبت كنیم. همچنین احزاب مركزی باید 

با شاخه های استانی خود ارتباط بیش تری داشته باشند.
این فعال اصلاح طلب با بیان این كه در فضای مجازی باید 
حضور با امید داشته باشیم،گفت: نقد خوب است اما فكر نكنیم 
همه چیز نقد كردن است؛ نقد بكنیم امید هم بدهیم. هر كسی 
كه نقد می كند به خودش هم بپردازد. اگر فراكسیون امید را نقد 
می كنیم ، كمی هم به خودمان بپردازیم كه در شهر و استان خود 

چگونه عمل كردیم.
جواد امام:

 اصل بر شرکت در انتخابات است ولی نه با قرض گرفتن 
کاندیدا از رقیب

رئیس كارگروه استان های شورای عالی جبهه اصلاح طلبان  
شورای  فعالیت  نحوه  از  گزارشی  ارائه  با  نشست  این  در  هم 
عالی اصلاح طلبان در استان ها بر ضرورت وفاق و همبستگی 
ای  عده  تلاش  از  انتقاد  با  و  كرد  تاكید  اصلاحات  جبهه  در 
كه  پایشی  بحث  پوپولیستی،گفت:  فرهنگ  حاكمیت  برای 
نقاط  احصای  راستای  در  است  شده  مطرح   شورایعالی  در 
ضعف سازوكارهایی كه در تهیه لیست انتخاباتی مطرح بود، 
ارائه شده است. جواد امام همچنین تصریح كرد: هر تصمیم 
درست و شایسته ای باید از استان ها و شهرستان ها گرفته شود. 
باید مصمم باشیم كه حتما شركت در انتخابات را اصل می دانیم 
اما جایی كه كاندیدای اصلاح طلب نداریم؛ نمی توانیم با قرض 

گرفتن از جریان رقیب در انتخابات شركت داشته باشیم.
فاطمه راکعی:

 زنان باید در انتخابات پیش رو حضور پررنگی داشته باشند
فاطمه راكعی رئیس كارگروه رسانه شورای عالی جبهه اصلاح 
طلبان هم در این نشست گفت: حضور 30 درصدی  زنان در 
لیست های انتخاباتی نباید فراموش شود. زنان باید در انتخابات 
پیش رو حضور پررنگی داشته باشند. اخیرا جلسه ای خدمت 
آقای خاتمی داشتیم كه گفتند چرا فقط میگویید 30 درصد؟ 
هر اندازه كه زنان متخصص و همفكر سیاسی شما هستند در 

انتخابات حضور پیدا كنند، چرا كه مجلس به حضور آنان نیاز 
دارد.

آذر منصوری: 
باید در استان ها به دنبال شایستگان برویم

تسلیت  با  نشست  این  در  هم  سیاسی  فعال  منصوری  آذر 
درگذشت مرحومه اعظم طالقانی گفت: ایشان برای ما نماد 
سیاسی  رجل  كرد  ثابت  او  بود.  سخت  روزهای  در  امیدواری 
است. برای همین بود در سال های اخر عمرش با واكر در ثبت نام 

انتخابات ریاست جمهوری شركت می كرد.
وی با اشاره به ضرورت حفظ امید و اتحاد در انتخابات پیش رو 
گفت: دو دوره با تمام محدودیت ها در انتخابات ها شركت كردیم. 
در این انتخابات فرصت داریم سرمایه اجتماعی خود را احیا كنیم 
. ما باید بگوییم با توان حداكثری حضور پیدا می كنیم،  مشكل 
رد صلاحیت ها را می دانیم  اما باید در انتخابات حضور حداكثری 
داشته باشیم . باید در استان ها به دنبال شایستگان برویم. این 
مجلس می تواند به  پررنگ تر شدن حضور زنان در انتخابات 

كمک كند. 

حجت الاسلام والمسلمین موسوی لاری:

 به دنبال کاندیدای اجاره ای نخواهیم رفت



معاون فنی و امور عمرانی شهرداری قم :
پل فردوسی4۰درصد پیشرفت فیزیکی دارد

معاون فنی و امور عمرانی شهرداری قم گفت: پل فردوسی40درصد 
درصد   70 حدود  به  را  پروژه  سال  پایان  تا  كه  دارد  فیزیكی  پیشرفت 

می رسانیم.
بالغ بر 350 میلیارد تومان پروژه  اینكه  به  با اشاره  علیرضا قاری قرآن 
شاخص تقاطع غیر همسطح شهر قم در حال اجرا است،  اظهار داشت: 
مجموعه پروژه تقاطع چهارسطحه حضرت ولیعصر )عج( با توجه به اینكه 

معارضات و تملک ندارد، 150 میلیارد تومان هزینه دارد.
معاون فنی و امور عمرانی شهرداری قم افزود: پروژه ورودی جعفریه كه 
ارتباط ورودی جعفریه با كمربندی امام علی)ع( را ساماندهی می كند، 
رینگ  و همچنین  ورودی شهر  بین  ترافیكی  تبادلات  بوده كه  پروژه ای 
پیرامونی شهر یعنی كمربندی امام علی)ع( را انجام می دهد و با هزینه ای 

بالغ بر 15 میلیارد تومان یكی از پروژه های مهم در حال احداث است.
قاری قرآن از احداث پل فردوسی كه شامل 5 بخش است خبر داد و 
تصریح كرد: این پروژه دارای یک پل اصلی به صورت زیرگذر و پنج پل به 
به صورت مجزا كار  پیامبر اعظم)ص( است كه  بلوار  پیاده روهای  جهت 

می شود تا دو پل كناری انجام شده و در سه ماه آینده تكمیل می شود.
وی خاطرنشان كرد: دو محور و دیوار صوتی و مسائل پیرامونی باقی 
می ماند و در مجموع كل پروژه حدود 40 درصد پیشرفت داشته كه تا پایان 
سال پروژه را به حدود 70 درصد می رسانیم و بخشی از مسیر پروژه اجرا 
خواهد شد كه تلاش ما این بوده تا ایام نوروز بتوانیم مسیر اصلی را باز كنیم.
معاون فنی و امور عمرانی شهرداری قم با بیان اینكه هزینه اجرای مجموعه 
پروژه تقاطع فردوسی 40 میلیارد تومان است كه البته تملک نیز دارد،  یادآور 
شد: پروژه تونل محور جمهوری نیز از مهم ترین پروژه های اصلی و حساس 
در دست احداث است كه حدود یک كیلومتر تونل به صورت روباز و روبسته 
دارد و ارتباط بین مناطق شمال و جنوب رودخانه را برقرار خواهد كرد و 

حدود 60 میلیارد تومان هزینه اجرای آن غیر از تملكات است.
قاری قرآن گفت: چنانچه عملیات احداث تقاطع كیوانفر نیز به زودی 
اجرا شود،  هزینه ای بالغ بر 90 میلیارد تومان در احداث و تملک خواهد 
داشت كه در مجموع احداث بیش از 350 میلیارد تومان پروژه بزرگ تقاطع 

غیرهمسطح را در سطح شهر قم شاهد خواهیم بود.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :
خیابان های قم باید تبدیل به باغ راه سبز شوند

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تاكید بر اینكه 
خیابان های شهر قم باید تبدیل به باغ راه سبز شوند، گفت: تلاش داریم 
درختكاری اصولی در معابر صورت گرفته و آبیاری تحت فشار هم انجام 

شود تا خیابان های قم به راه روهای سبز سایه دار شوند.
پیام جوادیان با تاكید بر اینكه خیابان های شهر قم باید تبدیل به باغ راه 
سبز شوند، اظهار كرد: تلاش داریم درختكاری اصولی در معابر صورت 
گرفته و آبیاری تحت فشار هم انجام شود تا خیابان های قم به راه روهای سبز 

سایه دار شوند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینكه این 
پروژه از سال 95 آغاز شده است، خاطرنشان كرد: در سال 95 بالغ بر 149 
هزار متر در سطح شهر رفیوژ سبز ایجاد شد؛ در سال 96 بالغ بر 89 هزار متر 
و در سال 97 نیز 90 هزار متر باغچه سازی صورت گرفت و مجموعه 328 

هزار متر باغچه سازی انجام شد.
جوادیان با تاكید بر اینكه در این پروژه تاكید بر كاشت گونه های سازگار با 
اقلیم قم بود، خاطرنشان كرد: در قالب این پروژه هیچ درخت اكالیپتوسی 

كاشت نشد و درخت كاج هم به صورت محدود اجرا شده است.
وی با بیان اینكه از گونه های مقاوم و بومی شهر قم در درختكاری ها 
استفاده شده و فواصل دو تا سه متر بوده است، افزود: در سال 98 نیز باقی 
خیابان های درجه یک و دو شهر بالغ بر 85 هزار متر توسعه باغچه های 
طولی معابر صورت می گیرد. تا پایان امسال به بالغ بر 413 كیلومتر باغچه 
طولی در شهر قم دست خواهیم یافت كه به زیبایی شهر قم كمک زیادی 

می كند.

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای شهر قم :

با قطع درختان به  شدت برخورد می شود
رئیس كمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای اسلامی شهر قم 
با انتقاد شدید از كاهش درختان سطح شهر قم از برخورد با هرگونه قطع 

درختان در شهر قم خبر داد.
مجتبی سبحانی با اشاره به اینكه تلاش شورای پنجم توسعه فضای سبز 
است و تا آنجا كه بتوانیم از قطع حتی یک نهال جلوگیری می كنیم، اظهار 
داشت: در شورای اسلامی شهر با همه مواردی كه بخواهد باغی از بین رفته 
مخالفت می كنیم و در كمیسیون ماده 7 نیز به شدت در مقابل قطع درختان 
و یا از بین بردن باغ و حتی یک درخت در همه جا می ایستیم و به هیچ  وجه 

موافقت نخواهیم كرد.
رئیس كمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای اسلامی شهر قم 
با تأكید بر فرمایشات مقام معظم رهبری و توجه ایشان نسبت به كاشت 
نهال مثمر، افزود: جلسات نظارتی كه در كمیسیون خدمات شهری شورای 
اسلامی شهر قم با حضور سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری داشتیم،  
تأكید شده از كاشت درختان غیرمثمر كه گاهی حتی به خانه ها و سازه های 

اطراف خسارت وارد كرده خودداری شود.
سبحانی ثابت ادامه داد: مقرر شده در مرحله بعد، درختان مثمر و دارای 
میوه مانند عناب، توت، زیتون، گل محمدی و غیره كه در مطالعات توسط 
كارشناسان بررسی شده، كاشته شود كه مردم بتوانند از آن ها بهره مند 

شوند.
افراد،  یا  از سوی برخی مراكز  اینكه در جلسات مختلف  بیان  با  وی 
فشارهایی می آورند تا معبری باز شود یا خیابانی احداث شود، تصریح 
كرد: تأكید داریم حتی اگر قرار باشد یک یا دو درخت برای عبور و مرور 
قطع شود، فقط با یک شرط پذیرفته می شود كه دو برابر اندازه آن درخت، 
تقسیم  بر 5، هر عددی به دست آمد، درختان متناسب با اقلیم قم كاشته 

شود.
رئیس كمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای اسلامی شهر قم 
خاطرنشان كرد: برای قطع هر درخت یا نهال، جریمه هنگفتی گرفته 
می شود و اگر توجیه داشته باشد باید متناسب با درختی كه قطع می كنند، 
درخت مثمر و مناسب با اقلیم قم بكارند و ما اجازه كاهش هیچ درختی 
از سطح شهر را نمی دهیم. قطعاً با اجرای این مصوبه، درختان ما توسعه 

پیدا خواهد كرد.
سبحانی ثابت با اظهار تأسف كاهش باغات قم در سال های اخیر، افزود: 
اگر به نقشه های هوایی سال 86 نگاه شود، باغات بسیاری با درختان انبوه 
و مثمر از قبیل انار و انجیر در سطح شهر وجود داشته كه همه در حال 
حاضر بنا به دلایلی یا عمداً یا سهواً یا عدم رسیدگی و خشک شدن چاه ها 

از بین رفته است.
وی گفت: اگر هوای شهر قم آلوده است، دلیل آن این بوده كه فضای 
سبز آن را گرفتیم و دیگر زیبایی و طراوت گذشته را نداریم و باغ های بزرگ 

ما از بین رفته است.
 

شهردار منطقه دو قم خبرداد

تکمیل رینگ دوم ترافیک با اتصال 
بلوار فردوسی به بلوار یادگار امام)ره(

شهردار منطقه دو قم از تكمیل رینگ دوم ترافیک با اتصال بلوار فردوسی 
به بلوار یادگار امام خبر داد.

رضا رحیمی با اشاره به اجرای بلوار شهدای روحانیت در راستای تكمیل 
رینگ بلوار فردوسی در منطقه دو، گفت: در فاز اول این پروژه بیش از 15 

میلیارد تومان هزینه شد و هنوز بخشی از توافقات و تملكات ادامه دارد.
شهردار منطقه دو قم بیان كرد: در آینده اتصال این رینگ را از طریق 
زیرگذر به بلوار یادگار امام )ره(خواهیم داشت و شاهد تسهیل تردد در 

بخشی از شهر خواهیم بود.
رحیمی با تاكید بر اینكه رینگ بلوار فردوسی در بین چند منطقه شهر در 
حال تكمیل است، تصریح كرد: با اتصال این رینگ از میدان نبوت تا جاده 
سراجه مسیر مستقیم ایجاد خواهد شد و با احداث زیرگذر در منطقه دو این 

رینگ در این منطقه تكمیل خواهد شد.
وی با بیان اینكه در حال حاضر زیرگذر بلوار فردوسی در تقاطع با بلوار 
و  زیرگذر  این  تكمیل  با  افزود:  است،  اجرا  حال  در  اعظم)ص(  پیامبر 
همچنین اجرای زیرگذر اتصال به بلوار یادگار امام رینگ دوم ترافیكی در این 

بخش تكمیل خواهد شد.

قالیباف احتمالا از تهران می آید
 دبیركل جمعیت پیشرفت و عدالت با تاكید بر حضور و تاثیر قطعی قالیباف در انتخابات مجلس 
یازدهم گفت كه قالیباف احتمالا از حوزه انتخابیه تهران در انتخابت شركت خواهد كرد. پیرهادی در 
مورد گمانه زنی هایی درباره حضور قالیباف در سرلیستی انتخابات مجلس یازدهم از حوزه انتخابیه 
تهران و یا مشهد، گفت: حضور یا عدم حضور آقای قالیباف در انتخابات مجلس، تابع مولفه های 
متعددی است، از جمله این كه ایشان چهره ای ملی است و ممكن است شرایط به گونه ای پیش رود كه 
از منظر نخبگان جریان انقلاب، حضور ایشان، ضرورت پیدا كند. وی بیان كرد: از سوی دیگر، تصمیم 
شخصی ایشان، حضور موثر در صحنه انتخابات مجلس و استفاده از ظرفیت سیاسی و اجتماعی خود 
برای ورود جوانان شایسته به مجلس است. برداشت شخصی من این است كه در صورت نامزدی در 
انتخابات، ایشان از حوزه انتخابیه تهران به مجلس ورود كنند، اما این كه تصمیم قطعی ایشان چیست، 

باید منتظر ماند و دید و نظر بنده گمانه زنی است و قطعی نیست.

تکذیب بازداشت تک تیرانداز ایرانی در کربلا 
فرماندهی پلیس كربلا، شایعات منتشر شده در برخی شبكه های اجتماعی مبنی بر بازداشت یک 
تک تیرانداز ایرانی در این شهر را تحریک آمیز و مغرضانه خواند و آن را تكذیب كرد.فرماندهی پلیس كربلا 
پنجشنبه شب با صدور بیانیه ای، شایعه منتشر شده در فیسبوک مبنی بر بازداشت یک تک تیرانداز 
ایرانی در كربلا را كاملا بی اساس و دروغ خواند و تاكید كرد كه هم این خبر كاملا بی اساس است و 
هم تظاهرات در كربلا كاملا در امنیت برگزار می شود.بیانیه افزوده است در شرایطی كنونی كه كشور 
كه برخی توطئه های خارجی نیز قصد انحراف اعتراضات از روند مسالمت آمیز آن هستند، همه بخش 
های جامعه باید آگاهانه رفتار كرده و در دام شایعات و نقل قول های دروغین كه از سوی ارتش های 
سایبری مغرض نشر می یابد نیفتند.فرماندهی پلیس كربلا تاكید كرده است كه برای انتشار این گونه 

اخبار، مراجع به منابع رسمی ضروری است.

چند درصد بیکاران کشور جوان هستند؟ 
طبق گزارش مركز آمار ایران، 52 درصد بیكاران كشور جوان هستند.به گزارش »تابناک« به نقل از 
میزان، مطابق آخرین آمار منتشر شده از مركز آمار در گزارش فصلی اقتصاد ایران در بهار 98، بر اساس 
نتایج طرح آمارگیری نیروی كار مركز آمار ایران در فصل بهار 98 جمعیت فعال 10 ساله و بیشتر 27339 
هزار نفر بوده است كه از این تعداد 24383 هزار نفر یعنی بیش از 89 درصد آن را شاغلان و 2 هزار و 
957 هزار نفر یعنی حدود 11 درصد را بیكاران تشكیل می دهد. از كل تعداد بیكاران كشور هزار و 550 

هزار نفر یعنی بیش از 52 درصد را جوانان 15 تا 29 سال تشكیل می دهند.

جبهه پیروان لیست انتخاباتی ارائه نمی کند
كمال سجادی سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری در پاسخ به این پرسش كه آیا این جبهه 
لیست انتخاباتی هم ارائه خواهد كرد، تصریح كرد: اعضای جبهه پیروان خط امام و رهبری، اعضای  
حقوقی هستند و آنها می توانند برای انتخابات لیست ارائه كنند ولی تاكنون این گونه نبوده است كه 
جبهه پیروان در انتخابات لیست معرفی كند؛ زیرا ما در قالب جریان اصول گرا فعالیت كرده و از لیست 
اصول گرایان حمایت می كنیم ولی در عالم سیاست غیر ممكنی وجود ندارد. ولی تا الان معمول نبوده 

است كه جبهه پیروان لیست مستقلی ارائه كند.

پاسخ علی مطهری به یک سوال انتخاباتی
علی مطهری نماینده مردم تهران در مجلس در جمع خبرنگاران در پاسخ به این پرسش كه آیا از 
لیست اصلاح طلبان كاندیدا می شوید یا لیست اصولگرایان گفت:: هنوز به جمع بندی نرسیدم كه 
اصلًا در انتخابات شركت كنم یا خیر. وی در پاسخ به این پرسش كه برخی ها گفته اند كه صحبت شما 
علیه نظارت رهبری بر حسن اجرای سیاست های كلی موجب رد صلاحیت شما می شود افزود: آقای 

جبرائیلی اشتباه می كند.

هشدار رئیس هلال احمر درباره سیل در ماه های پیش رو 
علی اصغر پیوندی، رئیس هلال احمر در مورد وقوع سیل در ماه های پیش رو هشدار داد و در صفحه 
توییتر خود نوشت:در هفته اول آبان ماه، همكارانم در 16 استان و 43 شهر، روستا و منطقه عشایر 
نشین، درگیر سیل بودند و 846 نفر را از دام حادثه رهانیدند. این رویه با وضعیت فعلی تا پایان سال 
ادامه دارد.سیل یک مخاطره جدی در ماه های پیش روست و مقابله با آن به عزم جدی مسئولان و 

همكاری نزدیک مردم نیاز دارد.

آیت الله حسینی بوشهری در بیمارستان بستری شد 
آیت الله حسینی بوشهری امام جمعه قم به دلیل عارضه قلبی در بیمارستان بستری شد.به گزارش 
خبرگزاری فارس ، آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری پنجشنبه شب گذشته به دلیل عارضه قلبی 
در بیمارستان شهید بهشتی قم بستری شد.با نظر خانواده ایشان و اقدامات اولیه، آیت الله حسینی 

بوشهری برای تكمیل روند درمان به بیمارستانی در تهران منتقل شده است.

تکذیب طرح اخذ مالیات از سپرده های بانکی 
وزیر اقتصاد ادعای مطرح شده درباره طرح اخذ مالیات از سپرده های بانكی و سود سپرده ها را 
تكذیب كرد.فرهاد دژپسند درباره این ادعا افزود: در طرح قانون مالیات های مستقیم نیز تاكنون چنین 

موضوعی مطرح و بررسی نشده است.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم :

تنها راه نجات کشور تمرکز بر ظرفیت های 
داخلی است

امام جمعه قم گفت: : تنها راه نجات كشور تمركز بر رونق تولید، حركت علمی و تمركز بر ظرفیت های 
داخلی است، عده ای تصور می كنند تمام دنیا آمریكا و چند كشور اروپایی هستند.

آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم بابیان اینكه  منشاء اصلی ناآرامی، 
بیكاری، مشكلات اقتصادی و فتنه های اخیر درعراق سفارت آمریكا در این كشور است اظهارداشت: 

تنها راه موفقیت و پیشرفت عراق درشرایط كنونی، بهره مندی از تجربه انقلاب اسلامی در براندازی 
سفارت آمریكا در این كشور است.

وی با اشاره به 13 آبان و روز ملی مبارزه با استكبار جهانی گفت: 13 آبان به حق انقلاب دوم مردم 
ایران بود.

وی ادامه داد: ترویج شعار مرگ بر آمریكا در حكم عبادت خداوند متعال و امربه معروف است، برخی 
از مسئولان باوجود كارشكنی های متعدد آمریكا، همچنان سازش با این كشور را از روی مصلحت مجاز 

می شمارند.
آیت الله سعیدی تاكید كرد: آمریكا منطق مذاكره را تاكتیک جدید خود در سلطه بر ایران انتخاب 
كرده است، مسئولان دچار اشتباه محاسباتی نشوند، همه راه های منتهی به آمریكا به بن بست ختم 

می شود.
وی بیان داشت: تنها راه نجات كشور تمركز بر رونق تولید، حركت علمی و تمركز بر ظرفیت های 

داخلی است، عده ای تصور می كنند تمام دنیا آمریكا و چند كشور اروپایی هستند.
همچنین خاطرنشان كرد: عزاداری های محرم و صفر رمز اتحاد دینی، همكاری و همدلی بین مردم 

ایران و موكب های مسیر اربعین توسط مردم عراق است.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( در ادامه با اشاره به 14 آبان و روز فرهنگ عمومی گفت: 

راه اصلاح یک جامعه از رهگذر فرهنگ آن می گذرد.
آیت الله سعیدی تاكید كرد: باید در مسیر ارتقای فرهنگ عمومی و ارزش های دینی تمام مردم و 

مسئولان به صورت همگام قیام كنند.
وی خاطرنشان كرد: قم به دلیل جایگاه ویژه ای كه در نظام اسلامی و جهان اسلام دارد باید نسبت 

حفاظت از فرهنگ عمومی و حفظ چهره معنوی این شهر مقدس اقدام شود.
وی ابراز كرد: برای حفظ چهره معنوی قم و ارتقای فرهنگ عمومی باید خانواده ها، آموزش وپرورش و 

سایر دستگاه های دولتی و مردمی ورود پیدا كنند.
ورودی های قم زیبنده استان نیست 

آیت الله سعیدی با انتقاد از تابلوهای تبلیغاتی در ورودی های قم نیز گفت: اداره كل راهداری و 
حمل ونقل جاده ای استان برای كسب درآمد بیشتر نباید هویت شهر قم را زیرسوال ببرد، ورودی های 

قم زیبنده استان نیست.
وی همچنین با اشاره به جریان شناسی صدر اسلام و اشاره به آیاتی از سوره مباركه توبه اظهار كرد: 

نبرد و ستیز با كفار معاند از دستورات قرآن كریم به پیامبر گرامی اسلام)ص( است.
وی اضافه كرد: مهم ترین بركت جنگ و سلطه بر مشركین و منافقان، خواری و ذلت این افراد است، 

منافقان افرادی هستند كه به شدت از خواری و ذلت روی گردان هستند.
امام جمعه قم بیان داشت: اگر مسلمانان به یاری خدا در جنگ با مشركین و منافقان اقدام كنند مورد 

یاری و نصرت خداوند متعال قرار می گیرند.
آیت الله سعیدی اضافه كرد: اگر مشركین نسبت به اعمال گذشته خود ابراز پشیمانی كرده و كارهای 

خود را اصلاح كنند باید با مهربانی با آن ها برخورد شود.
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دو رکعت نمازی که مرد متأهّل می خواندَ 
، نزد خداوند ، برتر از هفتاد رکعتی است که 

غیر متأهّل می خواندَ .

شنبه - یازدهم آبانماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4911

آگهی فراخوان مجمع عمومی
 فوق العاده انجمن ام اس قم

استاندارقم گفت :راهپیمایی 13 آبان باید بدون حاشیه 
خاصی برگزار شود و هیچ گونه شائبه تبلیغات زودهنگام 
انتخاباتی و جهت گیریهای خاص سیاسی از آن متبادر 

نشود.
بهرام سرمست عصر چهارشنبه در جلسه شورای فرهنگ 
عمومی استان قم با اشاره به روز 13 آبان اظهار كرد: این 
روز تجلی وحدت ملی و استكبار ستیزی ملت ایران است، 
این راهپیمایی باید صرفا به عنوان یک مانور قدرت ملی 
انجام بگیرد جهت گیری های  حزبی وارد چنین مقوله ای 

نشود.
بدون  باید  آبان   13 راهپیمایی  شد:  یادآور  سرمست 
تبلیغات  گونه شائبه  و هیچ  برگزار شود  حاشیه خاصی 
زودهنگام انتخاباتی و جهت گیریهای خاص سیاسی از آن 

متبادر نشود.
۱۳ آبان باید به نماد وحدت و استکبار ستیزی 

تبدیل شود 
وی عنوان داشت: قم در برگزاری و شكوه مراسم 13 آبان 

باید به نمادی در وحدت و استكبار ستیزی در سطح كشور 
تبدیل شود.

در روز 13 آبان 1358، دانشجویان مسلمان پیرو خط 
امام، لانه جاسوسی آمریكا را در تهران تسخیر كردند و 
جاسوسان آمریكایی را به گروگان گرفتند، بدین ترتیب، 
مبارزه ضد آمریكایی مردم ایران، ابعاد جدیدتری پیدا كرد، 
بنابراین نمایندگان مجلس شورای اسلامی، این روز را به روز 

ملی مبارزه با استكبار نام گذاری كردند.
دقیقه   30 و   9 ساعت  راس  آبان   13 روز  راهپیمایی 
تا حرم مطهر حضرت  از بیت تاریخی امام راحل در قم 

معصومه)س( برگزار خواهد شد.
اقدامات ستاد اربعین قم مستندسازی شود

:اقدامات  گفت  خود  سخنان  از  دیگری  دربخش  وی 
قرارگااه اربعین قم در مصلای قدس به عنوان یكی از مراكز 
اصلی اسكان زائران ایرانی و خارجی باید با مستندسازی 

دقیق رصد و پایش گردد.
اربعین  ستاد  اقدامات  كه  صورتی  در  كرد:  اضافه  وی 

در  استان  ضعف  نقاط  و  آسیب ها  شود،  مستندسازی 
برگزاری و اسكان زائران اربعین مشخص خواهد شد.

استاندار قم تصریح كرد: با وجود افزایش 2 برابری زائران 
درقرارگاه اربعین استان روند استقبال و پذیرایی از زائران 

خارجی وضعیت مطلوبی دارد.
تمام ورودی های قم باید متناسب با اولویت های 

فرهنگی تغییر یابد 
خود  سخنان  از  دیگری  دربخش  همچنین  وی 
از  یكی  قم  شهر  ورودی های  ساماندهی  داشت:  بیان 
اولویت های فرهنگی استان است، ورودیهای كنونی با فضا 

و جایگاه استان تناسب ندارد.
استاندار قم اظهار كرد: تمام ورودی های قم باید متناسب 
با اولویت های فرهنگی استان تغییر یابد، اصلاح تابلوهای 

تبلیغاتی نیز باید به صورت گام به گام انجام بگیرد.
وی اضافه كرد: به عنوان گام اول در ساماندهی ورودی 
های استان، عملیات اصلاح تابلوهای عوارضی استان با 

تولید محتوا توسط شهرداری قم آغاز شود.

استاندارقم:

راهپیمایی ۱۳ آبان باید بدون حاشیه برگزار شود 

از اعضای محترم انجمن ام اس قم دعوت 
می شود تا در مجمع عمومی فوق العاده نوبت 
اول: که در ساعت: ۱5:00 روز یکشنبه مورخ: 
۹8/08/۲۶در محل هنرستان بین کوچه ۲7 
و تقاطع بلوار پیامبر اعظم)ص( روگذر پل بعثت 

انجمن ام اس قم تشکیل می گردد حضور بهم 
رسانند.

دستور جلسه: تصویب تغییرات اساسنامه
دعوت کننده : هیئت مدیره انجمن ام اس قم

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: عقب ماندگی های توسعه ای  منطقه 
جمكران باید بابرنامه ریزی ونگاه ویژه مسئولان شهری و استانی  برطرف شود.

حسن بختیاری اظهار كرد: منطقه جمكران جز مناطقی است كه در گذشته روستا 
بوده و یک ساختار روستایی در آن منطقه حاكم بوده و زیرساخت های شهری در آن 

منطقه بعد از الحاق محدوده جمكران به شهر قم به تدریج وارد آن بخش شده است.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان كرد: قطعاً شاهد عقب ماندگی 
های توسعه ای به صورت پراكنده در منطقه جمكران هستیم كه زمینه این عقب 
ماندگی ها در گذشته بوده است بخشی از محدوده جمكران كه در گذشته روستا 
بود بر اساس مصوبه شورای عالی شهرسازی به شهر قم ملحق شد اما بخشی از آن 

كماكان در محدوده باقی ماند.
بختیاری افزود: عمدتاً مشكلات و كمبودهای مطرح شده در خصوص زیرساخت 
های شهری از جمله آب و برق و گاز مربوط به آن بخشی از منطقه جمكران است كه 
بر اساس طرح شورای عالی معماری و شهرسازی جز محدوده شهر تلقی نمی شوند.
سکونتگاههای حاشیه ای درجمکران قبل از الحاق به شهر ایجاد شده اند
وی تصریح كرد: آن بخش هایی كه خارج از محدوده شهری است شركت های 
خدمات رسان مانند گاز و آب و برق محدودیت هایی برای ارائه خدمات دارند و نمی 
توانند خارج از محدوده شهری خدمات ارائه دهند و این مشكلی است كه در بخشی 

از منطقه جمكران وجود دارد.
به  از شهر منطقه جمكران  الحاق محدوده خارج  بختیاری گفت: در خصوص 
محدوده شهری پیگیری های زیادی هم صورت گرفته است و قاعدتاً الحاق آن منطقه 

از جمكران نیازمند مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی است.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم در پاسخ به این سؤال كه آیا ساخت و سازهای 
انجام شده در محدوده خارج شهر جمكران با مجوز شهرداری بوده است؟ گفت: نمی 
توان به صورت مطلق گفت كه ساخت و ساز در آن محدوده با مجوز نبوده است اما 
عمده آن بخش ها مانند شهرک صاحب الزمان بدون مجوز ساخته شده و مربوط به 

زمانی است كه جمكران به عنوان روستای جمكران بوده است و در قالب طرح هادی 
برنامه ریزی شده بود و شهرداری در قبال آن مسئولیتی نداشته است و نهادهای دیگر 

باید جلوی ساخت و ساز را می گرفتند.
بختیاری تأكید كرد: اما به هر ترتیب باید مشكل آن مجموعه ها به نحوی حل شود 
كه موانع قانونی باعث شده است شركت های خدماتی نتوانند در آنجا وظایف و 

خدماتی را كه دستگاه ها در محدوده های شهری ارائه می دهند را ارائه دهند.
محدوده خارج از شهر درمنطقه جمکران  تعیین تکلیف شود

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم در پاسخ به این سؤال كه با مجوز یا بدون مجوز 
سال هاست حجم زیادی از مردم در این منطقه ساكن هستند كه نمی توان آن را 
تخلیه و یا تخریب كرد و به هرحال نیازمند خدمات هستند نمی توان این محدوده را 
وارد محدوده شهر قم كرد؟ بیان كرد: تعریف شهرها جزء وظایف شورای عالی معماری 
و شهرسازی است یكی از مشكلاتی كه وجود دارد این است كه اگر محدوده های 
مشخص برای شهرها تعریف نشود مشكلاتی از قبیل حاشیه نشینی رخ می دهد و 

شهر به صورت افقی گسترش پیدا می كند.
وی افزود: گسترش افقی شهرها هزینه های اداره شهر را بالا می برد این مسائل 
سیاست گذاری های كلانی است كه در كشور وجود دارد كه محدوده شهرها به 
صورت بی رویه گسترش پیدا نكند گسترش بدون كنترل و نظارت شهرها نتیجه 
ای جز توسعه حاشیه نشینی كه معضلات دیگری به دنبال خواهد داشت را نخواهد 

داشت.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم تصریح كرد: شهرداری ها بر اساس قانون 
مكلف هستند كه از قانون تبعیت كنند و از ساخت و سازهای غیر مجاز در حاشیه 

شهرها جلوگیری كنند.
وی تأكید كرد: به هرحال مشكلی كه در منطقه جمكران وجود دارد قابل تأمل است 
كه باید در قالب تصمیم های كلان استانی نسبت به تعیین تكلیف این بخش از منطقه 

جمكران برنامه ریزی لازم اتفاق بیافتد.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم :

عقب ماندگی های  توسعه ای جمکران باید برطرف شود

طرح:علیرضا پاکدل

چگونه میلیاردرها چگونه مالیات را دور می زنند!
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور گفته بررسی لیست تراکنش های 
مالی ۳00 هزار نفر میلیاردر نشان می دهد که نیمی از آنان مودی مالیاتی 

نیستند و نیم دیگر هم کمتر از آنچه لازم است مالیات می پردازند.

 رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم 
گفت:  یوم الله 13 آبان روز ملی مبارزه با استكبار جهانی 
است و به همین خاطر همه آحاد مردم دركنار شركت پرشور 
دانش آموزان در راهپیمایی بزرگ آن، حضور خواهند یافت. 
نصرت الله لطفی روز پنجشنبه درجلسه ستاد بزرگداشت 
ابعاد  دارای  كه  مراسم  این  كرد:  بیان  آبان،  یوم الله 13 
مختلف دینی و انقلابی است، نباید محدود به شركت اقشار 
خاص همچون دانش آموزان باشد،  بلكه باید همه اقشار 

مردم و مسئولان در آن شركت فعال داشته باشند.
وی با اشاره به برگزاری راهپیمایی 13 آبان در بیش از 
900 شهر و شهرستان كشور، افزود: مراسم راهپیمایی 
13 آبان نماد روح استكبارستیزی و مقاومت ملت ایران در 
برابر توطئه های دشمنان است و باید باشكوه هرچه تمام تر 

برگزار شود.
وی ادامه داد: مراسم 13 آبان متعلق به گروه خاصی 
همه  و  دارد  عمومی  و  حاكمیتی  جنبه  بلكه  نیست،  
استكبارستیزی،   با  رابطه  در  مراسم  این  سخنرانان 
دستاوردهای مقاومت فعال و نمادهای فروپاشی شیطان 
بزرگ،  آمریكای جنایتكار،  به تبیین مواضع انقلاب اسلامی 

خواهند پرداخت.
و  اجرایی  دستگاه های  و  نهادها  همه  گفت:  لطفی 
تشكل های مردم نهاد باید برای بصیرت افزایی و دعوت از 

اقشار مختلف برای شركت فعال در این مراسم با همه توان 
وارد میدان شوند و در این راه استفاده از تبلیغات محیطی و 

شهری اهمیت بسیار زیادی دارد.
نماز  خطبه های  از  پیش  سخنرانان  كرد:  بیان  وی 
جمعه و همچنین افراد صاحب میز خطابه باید اهمیت 
گرامیداشت روز 13 آبان و شركت در راهپیمایی این روز را 
برای مردم تبیین و آنان را به حضور پرشور در این مراسم ضد 

استكباری دعوت كنند.
وی با اشاره به لزوم شركت گسترده مسئولان و مدیران 
دستگاه های اجرایی در این راهپیمایی،  ادامه داد:  تجربه 
نشان داده هر جا خادمان مردم درصحنه حاضر باشند،  
استقبال مردم از برنامه های انقلابی بیشتر می شود و در 
همین رابطه نیاز است تا مسئولان و مدیران اهتمام لازم را 

به شركت در راهپیمایی روز 13 آبان داشته باشند.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم، 
گفت: مجموعه تحولات منطقه نشان می دهد كه استكبار 
جهانی توطئه هایی علیه خط مقاومت و ملت ایران را دنبال 
می كند و در این شرایط راهپیمایی روز 13 آبان بهترین 
فرصت برای تبیین نقشه های شوم دشمن و خنثی سازی 

آن با بصیرت افزایی بیشتر در جامعه است.
وی در ادامه با اشاره به لزوم برگزاری راهپیمایی باشكوه 
13 آبان در شهر قم به عنوان خاستگاه انقلاب اسلامی،  

افزود: باید شرایط حضور مردم قم در راهپیمایی یوم الله 13 
بیش ازپیش تسهیل شود و همه دستگاه های متولی در این 

خصوص به وظیفه خود عمل كنند.
وی بیان كرد: مردم قم هم زمان با روز 13 آبان از ساعت 
9 و سی دقیقه صبح در میدان روح الله و در جوار بیت امام 
راحل)ره( تجمع خواهند كرد و پس از احترام به این مكان 
شریف به سمت حرم مطهر حضرت معصومه)س( حركت 

می كنند.
لطفی گفت: از همه مسئولان انتظامی و امنیتی استان 
می خواهیم  معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  و 
آسان  مرور  و  عبور  شرایط  بازرسی،  مراكز  مدیریت  با 
شركت كنندگان در راهپیمایی 13 آبان را در خیابان ارم 

فراهم كنند.
وی بیان كرد: پس از حضور یافتن راهپیمایان درحرم 
مطهر حضرت معصومه)س( سخنرانی این مراسم توسط 
نماینده  صادقی  حاجی  حجت الاسلام والمسلمین 
ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تا پیش از اذان 

ظهر انجام می شود.
مراسم  انجام شده  هماهنگی های  با  داد:  ادامه  وی 
راهپیمایی یوم الله 13 آبان در شهر قم به لطف الهی و 
برگزار  باشكوه  بسیار  و مسئولان،   مردم  شركت گسترده 

خواهد شد و مشت دیگری بر دهان استكبار خواهد بود.

رئیس شورای تبلیغات اسلامی استان قم:

راهپیمایی یوم الله ۱3 آبان باشکوه برگزار خواهد شد


